
روزنامه
13مارس2022  شماره 5471  سال بیست وچهارم  3000 تومان یکشنبه 22اسفند1400 10شعبان 1443

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آماده باش چهارهزار نیروی 
شهرداری درایام پایانی سال

مدیر کمیته رفاهی امور زائرین استانداری قم خبرداد:

وجود بیش از 58 هزار تخت برای اقامت مسافران نوروزی

آماده باش  گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
200 دستگاه اتوبوس برای حمل ونقل در نیمه شعبان به 
مسجد مقدس جمکران، استقرار خودرو در خیابان ظهور، 
انجام بازدیدهای ایمنی، احداث پارکینگ ها و پارکسوارها و 

برپایی پنج پایگاه اطلاع رسانی در ورودی های قم و اطراف 
قم  شهرداری  اقدامات  ازجمله  جمکران  مقدس  مسجد 
برای برگزاری جشن های نیمه شعبان است. عباس ذاکریان 
روز شنبه در مراسم »هم عهد با ولایت« ویژه تجدید بیعت 
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معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی قم؛

1170 هکتار اراضی برای احداث فضای سبز 
به شهرداری قم واگذار می شود
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جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

بازداشت نوروزی مخلان آرامش مردم در چهارشنبه آخر سال

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم گفت: به زودی حدود یک هزار و ۱۷0 هکتار از اراضی 
واگذار  شهرداری  به  سبز  فضای  احداث  برای  قم  شهر 
می شود. ابراهیم قاضیان در این زمینه افزود: کلان شهر قم 
با تراکم بالای جمعیت، اقلیم گرم و خشک و توسعه شهرک 

صنعتی و به تبع آن آلودگی هوا، نیازمند توسعه فضای سبز 
شهری به عنوان ریه های تنفسی است که این اداره کل در 
راستای ماموریت سازمانی خود اقدام به واگذاری زمین با 
کاربری فضای سبز به شهرداری می کند. وی با بیان این که 
با توسعه شوارع و معابر شهر باید توجه ویژه به  هم زمان 

  

باید  شهری،  بازآفرینی  طرح های  اجرای  در  موفقیت  برای  گفت:  قم  شهردار 
تفویض اختیار لازم از مرکز به ستاد استانی صورت پذیرد. دکتر سید مرتضی 
سقائیان نژاد در جلسه ستاد بازآفرینی شهری طی سخنانی بیان کرد: اراضی ۳2 
و ۴۸ هکتاری پردیسان در سال های گذشته شاهد تصمیمات مختلفی بودند و 
در سفر اخیر رئیس جمهوری به قم قرار بر این شده که در اختیار ستاد بازآفرینی 
شهری قم قرار بگیرند. وی با تأکید بر اینکه تاکنون وحدت رویه ای در مدیریت 
فقدان  همچنین  داد:  ادامه  است،  نداشته  وجود  شهری  فرسوده  بافت های 

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب قم با بیان اینکه نگران 
تامین آب درروزهای پایانی سال هستیم، گفت: حجم آب ذخیره شده سد کوچری 
به عنوان بزرگترین منبع تامین آب استان ۵0 درصد کاهش یافته است. محمود 
سربندی فراهانی درگفت وگویی با اشاره به کاهش ۵0 درصدی حجم سد کوچری 
به عنوان اصلی ترین منبع تامین کننده آب قم افزود:همین امر موجب کاهش 
سهم قم از سهم کوچری شده و بالاجبار میزان استفاده از چاه های شهری را 
برای تامین آب شهر افزایش داده است. وی با بیان اینکه افزایش استفاده از چاه ها، 

شهردار قم :
بازآفرینی شهری نیازمند تفویض اختیارات است

معاون شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:
کاهش 50درصدی حجم آب ذخیره شده سد کوچری
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استاندار قم:
 روز شهید فرصتی برای تجدید میثاق با شهیدان و امام شهداست

 استاندار قم در پیامی به مناسبت ۲۲ اسفندماه 
ویژه  روز  یک  اختصاص  است:  آورده  شهید  روز 
بنام شهدا، حرکت فرهنگی ارزشمند و گام عملی 
ستودنی در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و 
فرصت مناسبی برای تجدید عهد و میثاق با شهیدان 

والامقام و آرمان های الهی امام شهدا می باشد. 

به گزارش عصر شنبه روابط عمومی استانداری قم، 
در پیام سید محمدتقی شاهچراغی آمده است: روز 
شهید روز پاسداشت مجاهدانی از تبار عاشوراییان 
و از نسل مالک، عمار و میثم است، که در عرصه 
مقدس ایثار و فداکاری و در میدان دفاع از ارزش ها 
دیگر همرزمان  از  را  اسلامی، گوی سبقت  وکیان 
ترین  جاودانه  و  باشکوه ترین  خالق  و  ربودند  خود 
صحنه ها و حماسه ها شدند.  پیام می افزاید: سرو 
قامتان همیشه سبزی که خون  پاک و مطهرشان، 
مقدس  نظام  سربلندی  و  اسلام  بقای  ضامن 
جمهوری اسلامی است و یاد و نام جاودانشان به 
عنوان ستاره های درخشان و گنجینه های ارزشمند 
تاریخ امروز و نسل فردای ما، زینت بخش کتاب زرین 
سرزمین  این  مردمان  سرافرازی  و  حماسه  سراسر 
فروزانی  چراغ  همچون  پرفروغشان  راه  و  می باشد 
برای همیشه تاریخ بر تارک عرش می درخشد و چشم 
جهانیان تا ابد، محو تماشای شکوه جلال و عظمت 
آستان بندگی آنان است. استاندار قم همچنین یادآور 
شده است: درود و رحمت خدا بر شهدای همیشه 

و  صلابت  اقتدار،  عزت،  استقلال،  که  تاریخ  زنده 
و  ایثار  وامدار  اسلامی  عزیز  میهن  امروز  آسایش 
جانفشانی آنان است و درود و سلام خدا بر دل های 
صابر و دریایی پدران و مادران و خانواده های معزز و 
معظم شهدا، که پس از سال ها از عروج عزیزانشان، 
همچنان استوار و ثابت قدم، به ما و نسل های بعد از 
ما درس بردباری، صبوری و ایستادگی در برابر هدف 
کرده  خاطرنشان  ادامه  در  شاهچراغی  می دهند. 
بنام شهدا، حرکت  است: اختصاص یک روز ویژه 
فرهنگی ارزشمند و گام عملی ستودنی در راستای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و فرصت مناسبی برای 
تجدید عهد و میثاق با شهیدان والامقام و آرمان های 
الهی امام شهدا است. پیام حاکیست: یاد و خاطره 
شهدای گرانقدر انقلاب اسلامی به ویژه ۶ هزار و ۹۰ 
شهید سرافراز استان مقدس قم را گرامی داشته و با 
ارج نهادن به صبر و استقامت خانواده های معظم 
شهدا و ایثارگران ارجمند، امیدوارم خداوند متعال 
همه ما را قدردان نعمت اسلام، انقلاب و شهدا قرار 

دهد.

درمسجد مقدس جمکران صورت گرفت؛ 

تجدید بیعت کارکنان شهرداری قم با امام زمان)عج(

آیت الله سید حسن خمینی ؛ 

اعتماد به قدرت های غیرملی
 غلط است

یادگار امام با تأکید بر اینکه اعتماد 
به قدرت های غیرملی غلط است، 
گفت: دشمن و غیر دشمن دنبال 
منافع خودشان هســتند، اما رمز 
بقای ما اتکاء به قدرت ملی و هویت 
دینی اســت. هر جا ظلــم و تجاوز 
هســت، بد است؛ هر جا مظلومی 
باشــد بایــد در کنــارش ایســتاد و 
2حداقل با زبــان از او دفاع کرد و هر 

رئیسی در دیدار با کارکنان وزارت اطلاعات:

دست مفسدین و سودجویان
 را قطع کنید
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رهبرمعظم انقلاب اسلامی :

شناخت جبهه بندی ها به سود
جبهه حق است

رئیس جمهــور گفــت: همانطور 
که شــما کارکنان وزارت اطلاعات 
گروهک هــای ضــد انقــلاب را به 
زبالــه دان تاریخ ســپردید دســت 
ســودجویان و مفســدین را قطــع 
کنیــد. آیــت اللــه ســید ابراهیم 
رئیســی رئیس جمهور کشورمان 
بــا حضــور در وزارت  روز شــنبه 
اطلاعات در دیدار با وزیر، مدیران 

حضرت آیت اللــه خامنه ای 
در پیامی به پنجاه و ششمین 
انجمن های  اتحادیه  نشست 
اسلامی دانشجویان در اروپا، 
با اشــاره به تحولات سیاسی 
و نظامــی اخیر، بر شــناخت 
انتخــاب  و  جبهه بندی هــا 
موضع درست و آمادگی برای 
نقش آفرینــی در تحــولات به  2

ورزش قم دربلاتکلیفی!
با آغاز به کار دولت سیزدهم، پس از انتخاب وزرا و مدیران  
دستگاههای اجرایی کشور وشروع  به کار استاندارجدید 
قم همگان براین باور بودند که اداره کل ورزش وجوانان 

استان نیزدستخوش تغییرات مدیریتی خواهد شد.
از آن زمان تا امروز جامعه ورزشی قم با التهاب ونگرانی موضوع انتخاب مدیر کل جدید 
را دنبال نموده اند.یک روز خبر میرسد که ۶1 نفر به خود اجازه داده اند که رزومه خود را 

برای سکانداری ورزش استان ارائه نمایند.
روزی خبر میرسد که اسامی 4 نفر به وزارت ورزش و جوانان  اعلام گردیده تادرخصوص  

انتخاب یک  نفر بعنوان مدیر جدید تصمیم گیری شود.
روز دیگر خبر می رسد که انتخاب فردی از بدنه سپاه قطعی گردیده است وبزودی سکان 
هدایت ورزش قم را به دست خواهد گرفت به نظر بنده طولانی شدن پروسه انتخاب مدیر 

کل می تواند آسیبهای بسیار جدی را به بدنه ورزش قم وارد نماید.
دکتر منعم  و همکاران  اززمان  قبول مسئولیت هدایت ورزش قم همه توان خود را 
مصروف حرکت روبه جلو ورزش استان نموده است ،هنوز تکلیف خود را نمی داند وهرروز 

با اخبار ضد و نقیضی که به گوش میرسد انگیزه خدمت از اوسلب می شود.
همکاران اداری او نیز درالتهاب این انتخاب قرار دارند وخلاصه اینکه شرایط انتخاب 

مدیرکل جدید ورزش وجوانان به معضل بزرگی مبدل شده است.
انتظار جامعه ورزش وکهن کسوتان این است که ورزش قم هرچه زودتر از بلاتکلیفی 
که در آن قرار گرفته است  خارج شده و واقعا اگر گزینه ای که مورد وثوق اهالی ورزش 
پیدا نمی شود مسیر کاری دکتر منعم ادامه یابد ،چرا که این بلاتکلیفی صدمات جبران 

ناپذیری را بر پیکره ورزش قم وارد خواهد نمود.
امید داریم که مسئولان محترم وشخص استاندار دراین زمینه اقدامات عاجل را انجام 

داده تا بخش ورزش و جوانان قم بیش از این دچار آسیب نشوند.
تحلیلگرمسائل ورزشی 

مسئول ستاد مردمی جشن های میلاد امام زمان)عج( قم:

۱8۰ موکب به زائران نیمه شعبان قم 
خدمت رسانی می کنند

 مسئول ستاد مردمی جشن های میلاد امام زمان)عج( قم با اشاره به وجود 1۸۰ موکب و 
ایستگاه صلواتی در ایام نیمه شعبان در این استان گفت: 1۵۰ موکب در بلوار پیامبر اعظم 

)ص( و حدود ۳۰ موکب نیز خارج از این مسیر برپا خواهد شد.
حجت الاسلام محمدرضا وطن خواه روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: 

این تعداد موکب غیر از آشپزخانه های ثابت و پذیرایی های سنگین می باشد.
وی افزود: فعالیت این موکب ها از روز سه شنبه این هفته آغاز می شود و اوج فعالیتشان 
نیز روزهای پنجشنبه و جمعه است. وطن خواه گفت: موکب ها فارغ از پذیرایی، کارهای 
خدماتی مانند پزشکی را نیز انجام می دهند و قم به پویش به عشق مهدی هواداریم، که 
در شهرهای مختلف کشور فعال شده، پیوسته است. وی ارائه کارهای فرهنگی را از دیگر 
اقدام های ستاد نیمه شعبان قم دانست و یادآور شد: بیش از 1۲۰ غرفه فرهنگی در مسیر 
حرکت زائران به مسجد جمکران خدمات رسانی می کنند. وطن خواه اضافه کرد: جمعیت، 
عفاف وحجاب، ازدواج، خانواده، انواع مشاوره های تخصصی، پرده خوانی، دستاوردهای 
انقلاب اسلامی، ترویج کتاب خوانی، برنامه های نورافشانی، شهیدان دفاع مقدس و 
مدافع حرم، پاسخگویی به سوال های شرعی، کودکان، تئاتر، معارف مهدوی، پخش فیلم 
و کلیپ، تبلیغ محافل خانگی، خطاطی، انواع مسابقه ها، امربه معروف و نهی ازمنکر و 

برنامه های قرآنی متعدد از جمله عناوین این غرفه ها می باشد.
مسئول ستاد مردمی نیمه شعبان قم در بحشی از سخنان خود با اشاره به رویکرد مردمی 
دولت سیزدهم تصریح کرد: این موضوع در قم بیش از مناطق دیگر مشهود است، از این 
رو برخی از مسائل در برنامه های نیمه شعبان تسهیل شده، استاندار و معاونان آن پای این 

کار آمدند، هر کجا مشکلی پیش می آید، حاکمیت پیگیر است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: با توجه به قرار داشتن قم در مسیر مواصلاتی 1۷ استان 
کشور و نزدیکی نیمه شعبان به تحویل سال جدید، شاهد حجم عظیمی از زائران در 
استان خواهیم بود. وطن خواه بیان داشت: با ستاد استانی مبارزه با کرونا و مرکز بهداشت 
هماهنگ هستیم، تیم های پزشکی مردمی متعددی داریم، که تحت نظارت می باشند، 

سعی وافری برای رعایت پروتکل های بهداشتی است، به موکب داران نیز آموزش دادیم.

رضا ملکی*

استاد حوزه علمیه قم:

نیمه شعبان فرصت طلایی 
جذب مردم به دین است

 استاد حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه نیمه شعبان، عاشورا، عرفه و مناسبت های اینچنینی 
فرصت های طلایی برای جذب مردم به ویژه جوانان به دین هست، گفت: برخورد یک خادم، یه 

نیروی شهرداری، یک کارگزار دولتی می تواند نگاه زائر را به قم و دین عوض کند.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی در مراسم »هم عهد با ولایت« که صبح روزشنبه  با 
حضور شهردار، معاونین، مدیران و جمعی از پرسنل شهرداری قم در آستانه نیمه شعبان در 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد، به تبیین ویژگی های مهدی یاوران پرداخت و ابراز کرد: پنج 
ویژگی برای یاران حضرت ذکر شده است؛ اولین ویژگی این است که انگیزه کارشان الهی است. 
اگر نظافت خیابان ها، راهنمایی مردم و هر خدمتی را که ارائه می دهید با نیت الهی انجام دهید 

این کار برای شما به عنوان عبادت ثبت می شود.
وی ادامه داد: دومین ویژگی یاران مهدی)عج( تواضع است. باید با مردم با خوش اخلاقی 
برخورد کنید. نوع تکریم و استقبال از زائران قطعاً اثر مثبتی بر روی آنان خواهد داشت و اگر 

برخورد منفی نیز صورت بگیرد این برخورد به حساب تمام قم نوشته خواهد شد.
استاد حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه نیمه شعبان، عاشورا، عرفه و مناسبت های اینچنینی 
فرصت های طلایی برای جذب مردم به ویژه جوانان به دین هست، ابراز کرد: برخورد یک خادم، 

یه نیروی شهرداری، یک کارگزار دولتی می تواند نگاه زائر را به قم و دین عوض کند.
رفیعی با تاکید بر اینکه یاران حضرت در مقابل دشمن محکم هستند و در برابر مومنین با 
فروتنی رفتار می کنند، گفت: ویژگی دیگر این است که یاران حضرت اهل مبارزه و جهاد 
هستند و از سرزنش و تمسخر دیگران هراسی ندارند. اگر زائری با شما برخورد مناسبی نداشت 

شما تحمل کنید و با مهربانی جوابش را بدهید.
وی در پایان با تاکید بر اهمیت جهاد تبیین خاطرنشان کرد: شما می توانید در کنار وظیفه 
ای که دارید جهاد تبیین نیز با تذکر لسانی و امر به معروف انجام دهید و از دین و احکام الهی 

دفاع کنید.

با قدردانی از زحمات 2ساله مهندس کلهری ، 

سرپرست اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان قم معرفی شد

در مراسمی حسین زنجیرانی فراهانی بعنوان سرپرست جدید اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان معرفی شد.

با حکم معاون وزیر راه و شهرسازی و رییس سازمان راهداری کشور، از زحمات ۲ساله محمد 
حسن کلهری قدردانی و حسین زنجیرانی فراهانی بعنوان سرپرست جدید این اداره کل معرفی 

شد.
معاون برنامه ریزی سازمان حمل و نقل جاده ای کشور در این مراسم، فرصت خدمت به مردم 
را کوتاه دانست و گفت: ۲1 هزار راهدار در سراسر کشور با 14 هزار وسیله نقلیه سبک و سنگین 

آماده خدمت رسانی به مردم هستند.
محمد تیموری افزود: نگاه استانی به ایمنی و مشکلات راه های استان قم کافی نیست و 
مسئولان باید نگاهشان به محور های مواصلاتی قم، ملی و حتی بین المللی باشد چرا که این 

استان دارای راه های مهم بویژه آزادراه قم - تهران است.
ابراهیم معتمدی معاون امور عمرانی استاندار هم یکی از مهمترین وظایف راهداری را استفاده 
بهینه از منابع موجود دانست و افزود: نگاه به مسائل و مشکلات این حوزه در استان قم باید 
کلان و بین المللی باشد، چرا که قم، محور مواصلاتی بسیاری از استان ها و دارای ویژگی های 
خاص است. گفتنی است حسین زنجیرانی فراهانی، سرپرست جدید راهداری استان، متولد 
سال ۶۹ و دارای مدرک دکتری عمران است که مدیرعاملی شرکت بهره برداری آزاد راه امیرکبیر 

)قم - کاشان( را در کارنامه خود دارد.
 

شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم تصویب کرد؛

تخصیص اعتبار برای بهسازی منطقه جمکران 
یک میلیارد و 41۶ میلیون تومان اعتبار از محل تملک دارایی های سرمایه ای برای تکمیل و 

بهسازی ۳ طرح در منطقه جمکران تخصیص یافت.
براساس این گزارش ؛ اعضای شورای برنامه ریزی و توسعه استان در جلسه روزشنبه  از محل 
اعتبارات مازاد مالیات بر ارزش افزوده با اختصاص ۵۰۰ میلیون تومان برای اجرای سامانه پایش 
تصویری در خیابان ظهور، ۲۵1 میلیون تومان برای تعمیرات دبیرستان دخترانه نرجس و ۶۶۵ 

میلیون تومان برای بهسازی و ساماندهی معابر منطقه جمکران موافقت کردند.
در این جلسه همچنین محل استفاده و توزیع اعتبارات ابلاغی به استان در روز های پایانی 

سال به رئیس و دبیر شورای برنامه ریزی و توسعه استان واگذار شود.

آئین تکریم و معارفه رئیس سازمان صنعت، معدن 
و  صنعتگران  حضور  با  روزشنبه  قم  استان  تجارت  و 

تولیدکنندگان برگزار شد.
حضور  با  که  مراسمی  دٍر  گزارش  این  براساس 
صنعتگران، تولید کنندگان، اصناف و مسئولان برگزار 
شد، اکبر ابدالی محمدی به عنوان سرپرست سازمان 
خدمات  از  و  معرفی  استان  وتجارت  معدن  صنعت 
چهار ساله محمود سیجانی قدردانی شد. اکبر ابدالی 

محمدی پیش از این مسئول واحد اقتصاد مقاومتی 
این حوزه  از کارشناسان مطرح  و  سازمان صمت قم 
در استان است. محمود سیجانی هم چندی پیش به 
عنوان سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران منصوب شد. سرپرست جدید سازمان صنعت، 
معدن وتجارت استان در این مراسم، دانش محوری با 
تکیه بر مشورت با افراد با تجربه را از اصول مدیریتی خود 
برشمرد و گفت: تسهیل در صدور مجوز صنایع کوچک 

از دیگر اولویت های درنظرگرفته شده است. اکبر ابدالی 
محمدی قانون ممنوعیت استقرار صنایع در شعاع 1۲۰ 
کیلومتری پایتخت را فرصتی برای توسعه قم عنوان 
کرد و گفت: نباید این فرصت با استقرار صنایع پرآب 
بر و ناهمگون با اقلیم قم به تهدید تبدیل شود. محمود 
سیجانی رئیس پیشین سازمان صمت قم هم در این 
مراسم گفت: تعامل بین بخش خصوصی و دولتی از 

شاخصه های موفقیت در صنعت قم است.

»ابدالی« جایگزین »سیجانی«شد؛
رئیس جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم معرفی شد

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم گفت: متأسفانه برخی از دستگاههای اجرایی 
نسبت به مسأله بسیار حساس و حیاتی پدافند غیرعامل، توجه لازم را ندارند و این از 

مصادیق ترک فعل است. 
مهدی متقیان عصر شنبه در جلسه قرارگاه پدافند زیستی در اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان قم با اشاره به اهمیت و جایگاه پدافند غیرعامل، گفت: کشور 
در منطقه پرآشوبی قرار گرفته است و ما باید نسبت به این مسأله کاملا آگاه و هوشیار 
باشیم و زیرساخت ها را بر اساس ضوابط پدافندی فراهم کنیم. وی محیط زیست 
و منابع طبیعی را از سرمایه های ارزشمند و بی بدیل هر کشوری دانست و گفت: 
برگزاری رزمایش زیستی با موضوع پرندگان مهاجر و تهدیداتی که در این حوزه وجود 
دارد، اقدام مناسبی است که به زودی با انجام برنامه ریزی و هماهنگی های لازم با 
محوریت اداره کل محیط زیست به انجام می رسد. مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم 

با بیان اینکه ارائه آموزش های تخصصی در حوزه پدافند زیستی بسیار اهمیت دارد، 
اظهار داشت: مهمترین هدف در برگزاری رزمایش، شناسایی نقاط ضعف و قوت و 
فرصت ها و تهدیدات است که می تواند به تدوین یک سند علمی و عملی ارزشمند 
منجر شود. وی بر ضرورت اجرای این رزمایش بر اساس شرح وظایف هشت کارگروه 
قرارگاه زیستی تأکید کرد و گفت: شناسایی منطقه عملیاتی، معرفی نماینده ثابت 
دستگاههای اجرایی، تبیین شرح وظایف کارگروهها و به اشتراک گذاشتن تمامی 
داده ها و اطلاعات از جمله اقداماتی است که باید به خوبی انجام شود. متقیان  از 
وضعیت کنونی محیط زیست در استان قم و بارگذاری بیش از حد جمعیتی و صنعتی 
در این محدوده جغرافیایی انتقاد کرد و گفت: بیش از 4 هزار هکتار از باغات شهر قم 
نابود و به ساختمان تبدیل شده و این بارگذاری فراتر از توان اکولوژیکی، باعث فشار 

مضاعف به منابع زیستی و بروز مشکلات متعدد زیست محیطی شده است.

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم:

بیش از ۴ هزار هکتار از باغات شهر قم تبدیل به ساختمان شده است

معاون هماهنگی عمرانی استانداری قم:
پاکسازی مبادی ورودی قم انجام شود

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: هرکدام از دستگاههای اجرایی 
از جمله دهیاری ها، شهرداری ها، راهداری و راه آهن، باید نسبت به پاکسازی 
جاده ها و مبادی ورودی شهرها و روستاهای استان اقدام کنند.  ابراهیم معتمدی 
در کارگروه مدیریت پسماند استان قم گفت: با توجه به فرارسیدن ایام نوروز و ایام 
نیمه شعبان و حضور گسترده زائران و مسافران در قم، باید حتی الامکان جاده ها، 

معابر و مبادی ورودی از زباله ها و نخاله ها پاکسازی شوند. وی با بیان اینکه هرکدام 
از دستگاههای اجرایی از جمله دهیاری ها، شهرداری ها، راهداری و راه آهن، باید 
نسبت به پاکسازی جاده ها و مبادی ورودی شهرها و روستاهای استان اقدام کنند، 
اظهار داشت: برای چنین اقداماتی می توان از ظرفیت های مردمی نیز جهت اجرای 

طرح و مسائل آموزشی و فرهنگسازی به خوبی استفاده کرد.
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اردوغان و آشکار شدن
 دُم خروس

اکنون پس از سالها شعارهای دفاع از ملت فلسطین 
در ترکیه رنگ باخت و با استقبال گرمی که دولت ترکیه 

از اسحاق هرتزوگ رئیس رژیم صهیونیستی به عمل آورد، به اصطلاح دم خروس از زیر 
لباس رجب طیب اردوغان بیرون زد و این بزرگترین ضربه ای است که حزب توسعه و 

عدالت به آرمان ملت فلسطین وارد ساخت.
سفراخیراسحاق هرتزوگ رئیس رژیم صهیونیستی به ترکیه در این شرایط که ملت 
فلسطین هر روزبا حملات وحشیانه ارتش اسرائیل مواجه است تحت هیچ شرایطی 
قابل توجیه نیست و این یک خیانت آشکار از سوی حزب توسعه و عدالت  به آرمان ملت 

فلسطین تلقی می شود.
دیدار اخیر اسحاق هرتزوگ رئیس رژیم صهیونیستی از ترکیه نشان داد که رجب 
طیب اردوغان رئیس جمهوری این کشور پس از سالها فریب ملتهای ساده لوح جهان 

اسلام سرانجام ماهیت واقعی خود را در همسویی با اسرائیل آشکار ساخت.
رجب طیب اردوغان که با شعار اسلام گرایانه وبا هدف کمک به ملت فلسطین و 
تقابل با توسعه طلبی اسرائیل جامه رهبری ترکیه را برتن کرد، ماهرانه توانست با شعار 
های فریبنده جایگاه ترکیه را از یک کشور لائیک به یک بازیگر مهم جهان اسلام ارتقاء 
بخشد.  در 11 بهمن 1۳۸۷ رجب طیب اردوغان در یک حرکت نمایشی و فریبنده در 
حاشیه نشست اقتصادی داووس در سوئیس در مناظره شکلی و ظاهری با شیمون پرز 
رئیس وقت رژیم صهیونیستی این رژیم را سرکوبگر و قاتل کودکان فلسطینی تلقی کرد 

و با حالت قهر تالار مذاکره را ترک کرد.
این حرکت نمایشی محبوبیت رجب طیب اردوغان را در میان ملتهای اسلامی بشدت 
افزایش داد تا جایی که شیخ یوسف القرضاوی رئیس اتحادیه علمای اسلام و خطیب 
جمعه دوحه قطر در خطبه های نماز جمعه اعلام کرد که جهان اسلام شاهد ظهور 

رهبری کاریزماتیک  است که مشعل مبارزه علیه رژیم صهیونیستی را در دست گرفت.
دوروزبعد شورای شهر تهران عنوان شهروند تهرانی را به رجب طیب اردوغان که در آن 
زمان نخست وزیر ترکیه بود اعطا کرد که این بالاترین تکریمی بود که در سطح ایران در 

پاسخ به حرکت نمایشی اردوغان در حاشیه نشست داووس صورت گرفت.
یک ماه بعد خالد مشعل رئیس وقت دفتر سیاسی حماس با سفر به آنکارا، رجب 
طیب اردوغان را ناجی ملت فلسطین تلقی کرد و از وی به دلیل برخورد تند با شیمون 
پرزرئیس رژیم اسرائیل قدردانی کرد که در زمان خود  بازتاب وسیعی در اراضی اشغالی 
به همراه داشت. اما صرف نظر از حرکت های پوپولیستی و فریبنده اردوغان این سوال 
مطرح است که چگونه می شود راننده اتوبوس شهرداری استانبول بدون پیشینه قابل 
قبول سیاسی و اجرایی در یک چشم به هم زدن پلکان ترقی را طی کند و ناگهان به 
عنوان بیست و هفتمین نخست وزیر  و سپس به عنوان دوازدهمین رئیس جمهوری 

ترکیه انتخاب شود؟
ترکیه کشوری است که به لحاظ ژئوپولتیکی اهمیت بالایی برای آمریکا و غرب دارد 
زیرا نقشی که به عنوان پل ارتباطی شرق و غرب ایفا می کند و نیز تسلط بر تنگه داردانل 
و حضور نظامی در دریای سیاه و عضویت در پیمان ناتو نقش تاثیر گذاری در جنگ سرد 

غرب علیه اتحاد جماهیر شوروی ایفا کرد.
اما ساختار دینی و اجتماعی ترکیه به گونه ای است که اتحادیه اروپا علیرغم اهمیت 
ژئوپلتیکی این کشور با گذشت بیش از ۵۰ سال اجازه نداد که ترکیه وارد مجموعه 
اتحادیه اروپا بشود و لذا ترکیه بیش از نیم قرن همچنان در قرنطینه اتحادیه اروپا باقی 

مانده است.
اما گرایش مردم ترکیه به اسلام سنتی موجب شده تا فضای جدیدی برای صعود 
حزب توسعه و عدالت که بخشی از سر شاخه های اخوان المسلمین به شمار می رود، 
فراهم شود زیرا به مرور زمان شعارهای ملی گرایی و پان ترکیستی در جامعه مسلمان 

ترکیه کم رنگ شد.
بر این اساس ترکیه از چتر فراماسونری شاخه پاریس که در تقابل با دین و مذهب است 
خارج و تحت حمایت فراماسونری لندن که تعارضی با دین ومذهب ندارد، قرار گرفت 

و راه برای صعود سریع حزب توسعه و عدالت به بالاترین نقطه هرم قدرت فراهم شد.
رجب طیب اردوغان که بازیگرسیاسی ماهری است توانست در یک فرایند زمانی 
کوتاه دوستان و همفکران خود را یکی پس از دیگری از صحنه سیاسی خارج و خود 

حاکمیت مطلق ترکیه را در دست بگیرد.
اردوغان با تغییر قانون اساسی، نظام پارلمانی ترکیه را به نظام ریاستی تبدیل کرد 
و در مرداد سال 1۳۹۳ با کسب بیش از ۵۰ درصد آراء به عنوان دوازدهمین رئیس 
جمهوری  ترکیه انتخاب شد. دخالت درعراق وکشورهای حوزه خلیج فارس و جنوب 
قفقاز، اشغال بخش هایی از استان ادلب سوریه، حضور نظامی در لیبی برای کمک 
به حاکمیت اخوان المسلمین علیه دولت خود خوانده ژنرال خلیفه حفتر و حمایت 
از اخوان المسلمین مصر که منجر به کاهش سطح روابط قاهره و آنکارا شد، بخشی از 

سیاست های تخریبی رجب طیب اردوغان در منطقه تلقی می شود.
پانزدهم ژوئیه ۲۰1۶ نقطه عطفی در تاریخ سیاسی کشور ترکیه و شخص رجب طیب 
اردوغان تلقی می شود زیرا در آن شب ارتش ترکیه دست به یک کودتا علیه حاکمیت 
حزب توسعه وعدالت زد و رجب طیب اردوغان که در آستانه سقوط حتمی قرار داشت 

با کمک جمهوری اسلامی ایران از این خطر بزرگ نجات یافت.
اگر چه نمی توان در مورد درستی و یا اشتباه آمیز بودن تصمیم نهادهای ایرانی در 
نجات رجب طیب اردوغان از سقوط، داوری کرد اما سرنگونی حزب توسعه و عدالت 

می توانست به تغییر معادلات منطقه ای و جهانی به سود محور مقاومت منجر شود.
اما در هر حال مسولان جمهوری اسلامی تشخیص دادند که وجود حزب به ظاهر 
اسلام گرای توسعه وعدالت در رأس هرم قدرت ترکیه بهتر از قدرت گرفتن ملی گرایان 

در این کشور است هر چند بنا به دلایلی ممکن است این تلقی، اشتباه باشد.
اکنون پس از سالها شعارهای دفاع از ملت فلسطین در ترکیه رنگ باخت و با استقبال 
گرمی که دولت ترکیه از اسحاق هرتزوگ رئیس رژیم صهیونیستی به عمل آورد، به 
اصطلاح دم خروس از زیر لباس رجب طیب اردوغان ظاهر شد و این بزرگترین ضربه 

ای است که حزب توسعه و عدالت به آرمان ملت فلسطین وارد ساخت.
کشورهای عربی مانند عربستان، بحرین، امارات، مغرب، سودان و مصر که با رژیم 
صهیونیستی رابطه آشکار و پنهان بر قرار کرده اند و با حجمی از انتقادات مردمی مواجه 
بودند اکنون توجیه قابل قبولی برای سیاست عادی سازی رابطه با اسرائیل پیدا کرده 
اند. سفررئیس رژیم صهیونیستی به ترکیه در این شرایط که ملت فلسطین هر روز با 
حملات وحشیانه ارتش رژیم اسرائیل مواجه هستند تحت هیچ شرایطی قابل توجیه 
نیست زیرا نفوذ نامشروع این رژیم به حوزه جهان اسلام برای همیشه مساله فلسطین را 

از مدار توجه ملتهای اسلامی خارج خواهد ساخت.

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی به نشست اتحادیه انجمن های اسلامی 
دانشجویان در اروپا:

شناخت جبهه بندی ها به سود 
جبهه حق است

حضرت آیت الله خامنه ای 
در پیامی به پنجاه و ششمین 
نشست اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان در اروپا، 
با اشاره به تحولات سیاسی و 
شناخت  بر  اخیر،  نظامی 
انتخاب  و  جبهه بندی ها 
آمادگی  و  درست  موضع 
برای نقش آفرینی در تحولات 
تأکید  حق  جبهه  سود  به 
کردند.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام رهبر انقلاب 

اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

دانشجویان عزیز
رویدادهای سیاسی و نظامی در این روزها، تشکیل دهنده  بخشی از همان پیچ 
تاریخی جهان است که گمان آن رفته بود. نخبگان و زبدگان ملت بزرگ ما در این مرحله، 
حامل مسوولیت های ویژه اند. شناخت جبهه بندی ها و صف آرایی ها و انتخاب موضع 
درست، مسوولیت کوتا مدت و آمادگی برای نقش آفرینی در تحولات به سود جبهه  حق، 
وظیفه  میان مدت آنان است.   شما جوانان عزیز می توانید در هر دو بخش بدرخشید و 

امید به انجمن هایی را که مزیّن به نام مبارک اسلام است، بارور کنید. 
توفیقات روزافزون شما را از خداوند قدیر و حکیم مسألت می کنم. 

سیّدعلی خامنه ای
20 اسفند ۱۴00

اخبار

مسئول ستاد مردمی جشن های میلاد امام زمان)عج( قم:

۱8۰ موکب به زائران نیمه شعبان قم 
خدمت رسانی می کنند

 مسئول ستاد مردمی جشن های میلاد امام زمان)عج( قم با اشاره به وجود 1۸۰ 
موکب و ایستگاه صلواتی در ایام نیمه شعبان در این استان گفت: 1۵۰ موکب در بلوار 

پیامبر اعظم )ص( و حدود ۳۰ موکب نیز خارج از این مسیر برپا خواهد شد.
حجت الاسلام محمدرضا وطن خواه روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
داشت: این تعداد موکب غیر از آشپزخانه های ثابت و پذیرایی های سنگین می باشد.

اوج  و  آغاز می شود  این هفته  از روز سه شنبه  این موکب ها  افزود: فعالیت  وی 
فعالیتشان نیز روزهای پنجشنبه و جمعه است. وطن خواه گفت: موکب ها فارغ 
از پذیرایی، کارهای خدماتی مانند پزشکی را نیز انجام می دهند و قم به پویش به 
عشق مهدی هواداریم، که در شهرهای مختلف کشور فعال شده، پیوسته است. وی 
ارائه کارهای فرهنگی را از دیگر اقدام های ستاد نیمه شعبان قم دانست و یادآور شد: 
بیش از 1۲۰ غرفه فرهنگی در مسیر حرکت زائران به مسجد جمکران خدمات رسانی 
خانواده،  ازدواج،  عفاف وحجاب،  جمعیت،  کرد:  اضافه  وطن خواه  می کنند. 
ترویج  انقلاب اسلامی،  پرده خوانی، دستاوردهای  انواع مشاوره های تخصصی، 
کتاب خوانی، برنامه های نورافشانی، شهیدان دفاع مقدس و مدافع حرم، پاسخگویی 
به سوال های شرعی، کودکان، تئاتر، معارف مهدوی، پخش فیلم و کلیپ، تبلیغ 
محافل خانگی، خطاطی، انواع مسابقه ها، امربه معروف و نهی ازمنکر و برنامه های 
قرآنی متعدد از جمله عناوین این غرفه ها می باشد. مسئول ستاد مردمی نیمه شعبان 
قم در بحشی از سخنان خود با اشاره به رویکرد مردمی دولت سیزدهم تصریح کرد: 
این موضوع در قم بیش از مناطق دیگر مشهود است، از این رو برخی از مسائل در 
برنامه های نیمه شعبان تسهیل شده، استاندار و معاونان آن پای این کار آمدند، هر 
کجا مشکلی پیش می آید، حاکمیت پیگیر است. وی در ادامه خاطرنشان کرد: با 
توجه به قرار داشتن قم در مسیر مواصلاتی 1۷ استان کشور و نزدیکی نیمه شعبان به 
تحویل سال جدید، شاهد حجم عظیمی از زائران در استان خواهیم بود. وطن خواه 
بیان داشت: با ستاد استانی مبارزه با کرونا و مرکز بهداشت هماهنگ هستیم، 
تیم های پزشکی مردمی متعددی داریم، که تحت نظارت می باشند، سعی وافری 

برای رعایت پروتکل های بهداشتی است، به موکب داران نیز آموزش دادیم.
 

درمسجد مقدس جمکران صورت گرفت؛ 

تجدید بیعت کارکنان شهرداری قم
 با امام زمان)عج(

آیین تجدید بیعت کارکنان شهرداری قم با امام زمان)عج( و آغاز فعالیت ستادهای 
خدمت رسانی شهرداری به زائران شهر مقدس قم در ایام نیمه شعبان و نوروز در 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد. به گزارش شهرنیوز، آیین تجدید بیعت کارکنان 
شهرداری قم با امام زمان)عج( با عنوان “هم عهد با ولایت” صبح امروز با حضور دکتر 
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار، معاونین، مدیران و جمعی از پرسنل شهرداری 
قم، پورامینی قائم مقام تولیت و معاونین و خادمان مسجد مقدس جمکران و اعضای 
شورای اسلامی شهر قم در آستانه نیمه شعبان در مسجد مقدس جمکران برگزار شد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر رفیعی در این همایش به تبیین ویژگی های مهدی 
یاوران پرداخت. عباس ذاکریان معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز در این جلسه 
گزارشی از فعالیت های ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم را ارائه کرد 
کلانترزاده مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم نیز در بخش از این جلسه 
از اجرای خدمات امسال با شعار »به عشق مهدی هواداریم« خبر داد. محمدکاظم 
پورامینی قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران دیگر سخنران این مراسم بود که 
ضمن تقدیر از زحمات شهرداری قم برای آماده سازی این شهر و میزبانی خیل عاشقان 
و منتظران حضرت ولی عصر)عج(، انجام این اقدامات با نیت الهی را عبادتی تأثیرگذار 
برای کارکنان شهرداری عنوان کرد. رونمایی از پوستر »سین اول سلام« به عنوان شعار 
شهرداری در نوروز 14۰1، آغاز پویش ملی »هواداریم« به صورت کشوری و رونمایی از 
تابلوهای پویش فراملی هواداریم با ذکر یا مهدی از دیگر برنامه های این نشست بود. 
از نکات زیبای این جلسه حضور کادر اداری، پاکبانان، رانندگان تاکسی و اتوبوس، 
آتش نشانان و باغبانان با لباس های کار مختص خودشان در این مراسم معنوی بود. 
همخوانی گروه بین المللی میعاد، شعرخوانی مشترک کارکنان شهرداری و مداحی نیز 

ازجمله برنامه هایی بود که در این همایش انجام شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

برق ایستگاه های صلواتی
 بلوار پیامبر اعظم )ص( تامین شد

 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: به مناسبت جشن بزرگ نیمه 
شعبان برق ایستگاه ها و موکب های مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( این استان تامین 
شد. مهدی آهنین پنجه   افزود: با تلاش اکیپ های عملیاتی و اجرایی شرکت توزیع 
نیروی برق استان قم، چهار هزار متر کابل خودنگهدار در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( 
احداث شده است. وی اضافه کرد: همچنین با نصب و بهره برداری از یک دستگاه 
ترانس ۲۰۰ کیلوولت برای برق رسانی به موکب ها و ایستگاه های خدمات رسان و 
صلواتی مستقر در طول مسیر بلوار پیامبر اعظم اقدام خواهد شد. به گفته وی، 
روشنایی معابر در  طول مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( و مسیرهای منتهی به مسجد 
جمکران نیز پاک سازی و اصلاح شده است. آهنین پنجه به برخی اقدامات انجام شده 
در اعیاد شعبانیه اشاره کرد و گفت: با نصب پروژکتور و رفع خاموشی های پراکنده در 
محوطه پارکینگ های ناظم زاده، انسجام و یاوران، روشنایی این پارکینگ ها اصلاح 
و بازسازی شد. وی در ادامه نصب ۳۲ پایه برق و کابل کشی، تامین 1۵۰ پروژکتور، 
نصب 1۰۰ تابلو انشعاب و رفع نواقص و تک خاموشی های مسیرهای منتهی به مسجد 
جمکران را از دیگر اقدامات شرکت توزیع برق استان قم در این ایام برشمرد. وی از 
آماده باش کامل و استقرار اکیپ های عملیاتی خط گرم)برق دار( و فشار ضعیف در 

مسجد مقدس جمکران و طول مسیر در ایام نیمه شعبان خبر داد.
 

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

دو هزار و 5۰۰ سازه آبخیزداری در قم 
احداث شد

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه 
اکنون مدیریت و کنترل سازه های آبخیزداری به عنوان اولویت دنبال می شود گفت: 
تا به امروز دو هزار و ۵۰۰ سازه آبخیزداری در قم احداث شده که ظرفیت کنترل 
سیلاب برخی از این سازه ها نیز تکمیل شده است.   هادی دهقانی در رزمایش 
ستادی پدافند غیرعامل و مدیریت بحران استان با بیان اینکه سازه های آبخیزداری 
اگر درست مدیریت نشود می تواند باعث ایجاد خطر شود اظهار کرد: در این رزمایش 
ما سازه های آبخیزداری و مخاطره های طبیعی و انسانی پیش رو در هنگام بروز 
سیلاب را بررسی خواهیم کرد. وی با بیان اینکه امسال این رزمایش برای نخستین 
بار در استان درحال برگزاری است تصریح کرد: امیدواریم نقاط ضعف را شناسایی 
کرده و در رزمایش های آینده شاهد رفع آن ها باشیم. معاون منابع طبیعی قم با بیان 
اینکه وظیفه ذاتی آبخیزداری، کنترل سیل و رسوب است گفت: وظیفه سازمانی ما 
پیشگیری از خطر سیل نیست بلکه ما به دنبال اجرای رزمایشی هستیم تا بتوانیم 
از خطرات احتمالی پیشگیری کنیم اما سیل و اتفاقات ناشی از آن بر عهده دیگر 

دستگاه هااست.

رئیس پلیس راهور استان قم خبرداد:

اجرای طرح ویژه ترخیص
 وسایل نقلیه توقیفی 

رئیس پلیس راهور استان قم  از اجرای طرح ویژه ترخیص وسایل نقلیه توقیفی به 
مناسبت اعیاد شعبانیه خبر داد. سرهنگ غلامرضا صدفی ، پرداخت اقساطی بدهی 
و جرایم وسایل نقلیه توقیقی را از مزایای این طرح عنوان کرد و افزود: اقساطی کردن 
بدهی خودرو ها و موتورسیکلت های موجود در پارکینگ ها به مدت یکسال بدون هیچ 
گونه پیش پرداخت، عدم دریافت عوارض شهرداری و مساعدت در خصوص بیمه و 
گواهینامه از جمله این مزایاست. سرهنگ صدفی با بیان اینکه مالکان وسایل نقلیه 
برای ترخیص خودرو یا موتور سیکلت خود می توانند به مراکز پلیس بعلاوه ده مراجعه 

کنند گفت: این طرح تا آخرین روز کاری اسفندماه ادامه خواهد داشت.

رئیس جمهور گفت: همانطور که شما کارکنان وزارت اطلاعات گروهک های 
ضد انقلاب را به زباله دان تاریخ سپردید دست سودجویان و مفسدین را قطع 

کنید.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان روز شنبه با حضور در 
وزارت اطلاعات در دیدار با وزیر، مدیران و کارکنان این وزارتخانه به مناسبت 
هفته بزرگداشت سربازان گمنام امام زمان )عج( ضمن تبریک اعیاد شعبانیه از 

زحمات مجاهدانه کارکنان وزارت اطلاعات قدردانی کرد.
رئیس جمهور با گرامیداشت یاد شهدای وزارت اطلاعات تصریح کرد: باید 
ابعاد مبارزه با دشمن را شناخت و گام های محکمی در این مسیر برداشت. 
گروهک های  با  مبارزه  همچون  کم نظیری  موفقیت های  اطلاعات  وزارت 
معاند، شناسایی و دستگیری جواسیس و جلوگیری از نفوذ و صیانت از نظام را 
در کارنامه خود دارد اما امروز نیازمند تحول و بازنگاه به حرکت وزارت اطلاعات 

هستیم.
رئیسی با بیان اینکه باید تلاش شود کارهای ارزشمند ارتقا یابد و کاستی 
وجود نداشته باشد، افزود: امروز بهترین افرادی که می توانند کارنامه وزارت 
اطلاعات را ارزیابی کنند نیروهای همین وزارتخانه از پیشکسوتان تا جوانان و 

رویش های انقلاب اسلامی هستند.
برای پیشرفت نیازمند ایجاد تحول در امور هستید

رئیسی با تاکید به اینکه امام خمینی )ره( روحیه تحول خواه داشتند، اظهار 
داشت: هر وقت به وضع موجود راضی شدید بدانید در آینده با مشکلاتی 

روبرو خواهید شد لذا برای پیشرفت نیازمند ایجاد تحول در امور هستید.
رئیس جمهور با برشمردن سه گام اساسی برای ایجاد تحول خاطرنشان 
کرد: اولین گام؛ تحول در شناخت و رویکردهاست. انسان تحول خواه می تواند 
تحول ایجاد کند. دومین گام؛ تحول فرایندی است و باید فرایندها متحول 
شوند. سومین گام؛ تحول نهادی است. باید سازوکار مناسب با ماموریت ها 

ایجاد شود و این سازوکارها موجب چابک شدن دستگاه شوند.
مهمترین مولفه قدرت مردم متدین در صحنه هستند

رئیسی تاکید کرد: مهمترین مولفه قدرت مردم متدین در صحنه هستند و 

باید این مردم حاضر در صحنه روز به روز اعتمادشان به نظام اداری و کارآمدی 
آن بیشتر شود. نباید آنها ناراضی شوند، ه رکاری که باعث ناراضی شدن آنها 

می شود از قدرت ملی می کاهد لذا باید از این اعتماد صیانت شود.
انقلاب  ارزشمند  ثمره  اطلاعات  وزارت  اینکه  بر  تاکید  با  جمهور  رئیس 
اسلامی است که باید صیانت شود تصریح کرد: صیانت از این مجموعه ایجاب 

می کند اعضای آن مراقب نفوذ دشمن و ایجاد انحرافات باشند.
رئیسی افزود: مولفه دیگر قدرت نظام اداری کارآمد است. نظام اداری کشور 
می تواند اعتماد ساز، مشارکت افزا و رضایت ساز باشد اما ممکن است این 
نظام اداری نیز دچار آسیب شود که باعث می شود مولفه های قدرت هم دچار 
آسیب شوند. بنابراین باید از مجموعه های اداری کشور پاسداری شود تا فساد 

و روابط ناسالم به آن راه نیابد.
وزارت اطلاعات باید جلودار پیگیری مطالبات به حق مردم از 

دستگاه ها باشد
رئیسی با تاکید بر اینکه وزارت اطلاعات باید جلودار پیگیری مطالبات 
به حق مردم از دستگاه ها باشد، اظهار داشت: در ابتدای آغاز به کار وزارت 
اطلاعات امام خمینی )ره( با اشاره به فراگیری آن، آن را اطلاعات ۳۶ میلیونی 
خطاب کردند و امروز باید با افزایش مشارکت عمومی اطلاعات ۸۰ میلیونی را 
ایجاد کرد چرا که در دولت مردمی، مردم امین هستند و در کنار دستگاه های 

امنیتی از کشور حراست می کنند.
رئیس جمهور با تشریح وظایف حراست سازمان ها و ادارات تاکید کرد: 
حراست ها چشم بینای وزارت اطلاعات و نظام هستند و نباید اجازه دهند زد 
و بند و فساد مردم را آزار دهد. نباید شاهد نفوذ، فساد اداری، مدیران ناصالح 

و کم انگیزه باشیم بلکه باید افراد صالح در بخش های مختلف جای گیرند.
همگرایی،  دارای  باید  اطلاعاتی  دستگاه های  اینکه  بر  تاکید  با  رئیسی 
وزارت اطلاعات در  تاکید کرد:  باشند،  یکدیگر  با  و همپوشانی  همکاری 
شناخت مسائل و مشکلات پیشگام باشد و در عین ارائه راهکارها تا به سرانجام 
رسیدن نتیجه پیگیری کنند. ما مجموعه ای می خواهیم که علاوه بر ارائه 

پیشنهاد تا حصول قطعی موضوع را پیگیری کند.

رئیسی در دیدار با کارکنان وزارت اطلاعات:

دست مفسدین و سودجویان را قطع کنید

حسین امیر عبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان 
وزبیگنیو رائو وزیر امور خارجه لهستان امروز در یک 
گفتگوی تلفنی در خصوص وضعیت روابط دوجانبه، 
تحولات منطقه ای و بین المللی از جمله بحران اوکراین 

و مذاکرات وین گفتگو و تبادل نظر کردند. 
وزیر امور خارجه کشورمان در این گفتگوی تلفنی 
از تلاش های دولت لهستان برای کمک به آوارگان و 
پناهجویان جنگ اوکراین به ویژه برای انتقال اتباع ایرانی 

تشکر و قدردانی کرد.
و گوی  این گفت  در  نیز  لهستان  امور خارجه  وزیر 
تلفنی ضمن اشاره به سابقه تاریخی روابط دو کشور 
به ویژه میزبانی انساندوستانه مردم ایران از مهاجران 
لهستانی طی جنگ جهانی دوم، این روابط را برای هر 
دو طرف افتخار آمیز ذکر کرد و اظهار داشت: تاکنون 
و  اند  وارد لهستان شده  اوکراین  از مرز  ایرانی   1400
تلاش مقامات ما در جهت کمک به آنها پس از اتفاقات 
ناگوار در اوکراین و ترک لهستان همراه با خاطره خوب 

بوده است.

از   امیر عبداللهیان نیز متقابلا وجود مجموعه ای 
ذهنیت های مثبت میان مردم دو کشور را در روابط 
آمادگی  و  کرد  توصیف  اهمیت  با  دولت  دو  دیرینه 
کشورمان را برای برگزاری مراسم مشترک گرامی داشت 
هشتامین سالگرد میزبانی ایرانیان از اتباع لهستانی 
همزمان با سفر وزیر خارجه لهستان به تهران اعلام کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به ارسال یک فروند 
همکاری  با  بشردوستانه  های  کمک  حامل  هواپیما 
هلال احمر و صلیب سرخ جهانی و اعلام آمادگی برای 
ارسال کمک های انساندوستانه به آوارگان اوکراین اظهار 
داشت: تیم های امدادی ایران با هماهنگی صلیب 
سرخ جهانی آماده هر گونه همکاری و ارائه کمک های 

بشردوستانه به پناهجویان در لهستان می باشند.
 امیر عبداللهیان موضع کشورمان را مبتنی خاتمه 
بحران اوکراین از مسیر راه حل سیاسی دانست و افزود: 
ما بر مبنای اصول سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
ایران و بدون اعمال استاندارد دوگانه، جنگ را نه در 
اوکراین، نه در یمن و افغانستان و نه در هیچ جای جهان 

راه حل نمی دانیم.
 زبیگنیو رائو موضوع کریدور انسانی برای خروج زنان 
و کودکان و ارائه کمک های غذایی و دارویی به آوارگان 
از اوکراین را یک ضرورت اساسی دانست و تاکید کرد: 
برخی از سازمان های بین المللی از جمله صلیب سرخ 
جهانی تلاش می کنند یک کریدور انسانی با رعایت 
مسائل نظارتی ایجاد و مستقر نمایند و تاکنون لهستان 
پذیرای یک و نیم میلیون پناهجو از اوکراین بوده است و 
احتمالا این عدد به پنج میلیون نفر بالغ خواهد شد و 
به این جهت حمایت های بین المللی برای همسایگان 

اوکراین اهمیت حیاتی دارد.
وزیر امور خارجه لهستان از اعزام یک تیم امدادی 
با  پناهجویان  به  کمک  برای  لهستان  به  کشورمان 
هماهنگی سفارت جمهوری اسلامی ایران در ورشو و 
بخش همکاریهای منطقه ای وزارت خارجه لهستان 
استقبال نمود و ابراز امیدواری کرد جامعه بین المللی 
کمک های بشردوستانه به اوکراین و همسایگانش را 

بیش از پیش افزایش دهد.

در گفتگوی تلفنی وزرای خارجه ایران و لهستان مطرح شد:
امیرعبداللهیان: جنگ را در هیچ جای جهان راه حل نمی دانیم

حسن هانی زاده*

وزیر علوم:

 باید تمام قد پای کار ایجاد اشتغال بایستیم 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری یکی از راهکارهای اشتغال زایی در ایران را توسعه 
صندوق های پژوهش و فناوری دانست و گفت: ایجاد شغل در کشور یک وظیفه 

قانونی، عرفی و شرعی است و باید تمام قد پای کار بایستیم. 
محمدعلی زلفی گل در نخستین نشست هم اندیشی با اعضای جدید کارگروه 
صندوق های پژوهش و فناوری که در صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد با 
بیان اینکه یکی از بزرگ ترین مشکلات و دغدغه های خانواده های دارای فرزند 
با تحصیلات عالی در حال حاضر نداشتن شغل است، افزود: زمانی که برای 
جوانان شغل ایجاد شود، بسیاری از مشکلات اجتماعی و روانی کاهش می یابد 

بنابراین امروز ما نیازمند جهاد کارآفرینی هستیم.
توسعه  کشور  در  زایی  اشتغال  راهکارهای  از  یکی  کرد:  خاطرنشان  وی 
صندوق های پژوهش و فناوری است، این صندوق ها بهترین راهکار برای این 
مساله هستند، ای کاش برنامه ریزان و دولتمردان اشتغال را پروژه اول کشور 

قرار دهند و تمامی امکانات و ظرفیت های ایران را بر ایجاد شغل، بسیج کنند.
وزیر علوم، همچنین مدیریت صادرات و واردات را از دیگر راهکارهای توسعه 
اشتغال در کشور عنوان کرد و یادآور شد: لازم است واردات محصولی که در 
کشور تولید می شود، کنترل و مدیریت و از ورشکستگی تولیدکننده داخلی 

جلوگیری شود.
زلفی گل ایجاد شرایطی به منظور تبدیل ایده به محصول و ثروت را ضروری 
دانست و گفت: یکی از دغدغه های ما در وزارت علوم این است که در کشور 
این موضوع را نهادینه کنیم چراکه بهترین سرمایه گذاری برای آیندگان، سرمایه 

گذاری در حوزه علم و فناوری ونوآوری است.
وی افزود: این موضوعی است که حاکمیت باید آن را به رسمیت بشناسد، 
همانطور که در تمام فرمایشات رهبر معظم انقلاب گریزی به علم و فناوری 

داشته اند، بر همه ما لازم است که منویات ایشان را اجرایی کنیم.

وزیر علوم ادامه داد: ایجاد شغل در کشور یک وظیفه قانونی، عرفی و شرعی 
است و باید تمام قد پای کار بایستیم، وضعیت امروز ایران نشان می دهد که ما 

در مسیر درست در حرکت هستیم.
پژوهش  صندوق های  و  وشکوفایی  نوآوری  صندوق  خدمات  به  گل  زلفی 
باید  از اقداماتی که صندوق نوآوری  وفناوری اشاره و خاطرنشان کرد:یکی 
انجام دهد این است که از تولید محصولات جدیدی حمایت کند که غیرقابل 
رقابت باشد به این معنا که از ایده هایی حمایت شود که دانش فنی آن محصول 
در اختیار کسی نباشد و این محصول غیرقابل رقابت خواهد بود، این همان 

مسیری است که کشورهای پیشرفته پیموده اند.
وی تاکید کرد: اگر نظام و مدیران کشور با این رویکرد وارد عرصه های فناوری 
شوند، صندوق های پژوهش و فناوری معنای دیگری خواهند گرفت، همانطور 
که در دوران دفاع مقدس هر ایرانی بر اساس توانمندی که داشت از کشور 
دفاع کرد و در دوران حال نیز باید از ظرفیت های مردم در جهت حمایت از 

شرکت های دانش بنیان استفاده کرد.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری پیشنهاد کرد که این شرکت ها را وارد بورس کنیم 

و با منابع مالی مردم از آنها حمایت شود.
زلفی گل با تاکید بر اینکه هر ریالی که در این شرکت ها سرمایه گذاری می 
شود، سرمایه گذاری برای ایجاد اشتغال برای جوانان است، افزود: در وزارت 
علوم لازم است که در زمان تدوین بودجه تفصیلی دانشگاه ها، آنها را موظف 
کنیم که یک تا ۳ درصد از اعتبارات خود را در صندوق های پژوهش و فناوری 

سرمایه گذاری کنند، البته تعیین این میزان نیاز به کار کارشناسی دارد.
این کار در حالی در  از خام فروشی در کشور اظهار داشت:  انتقاد  با  وی 
کشور صورت می گیرد که در حوزه شیمی رتبه 1۳ جهانی را کسب کردیم و 

دانشمندان تراز اولی در این حوزه مشغول به فعالیت هستند.

سخنگوی سپاه با قدردانی از حضور آگاهانه مردم در 
آیین های تشییع و وداع با پاسداران غیور مدافع حرم، 
برخورداری از این سرمایه بی بدیل را مایه مباهات و 
مدال افتخار سپاه و پاسداران امنیت و آرامش توصیف 

کرد.
در پی استقبال گسترده و حضور پرشور هموطنان 
مطهر  پیکر های  با  وداع  و  تشییع  آیین های  در 
پاسداران غیور مدافع حرم سرهنگ پاسدار "احسان 
کربلایی پور" و سرهنگ پاسدار "مرتضی سعید نژاد" 
دوم  سرتیپ  سردار  اهواز،  و  قم  تهران،  شهر های  در 
پاسدار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی 
کل سپاه در سخنانی با قدردانی از حضور و همراهی 
پرشور ملت آگاه و قدرشناس ایران، تصریح کرد: در 

شرایطی که دشمنان انقلاب اسلامی تمامی ظرفیت ها 
و داشته های خود را به میدان آورده اند و با عملیات 
و  ناامیدی  القای  در  رسانه ای سعی  بمباران  و  روانی 
ایجاد خدشه و مانع در پیگیری اهداف و آرمان های 
ملت ایران دارند؛ برگزاری باشکوه و حضور پرشور مردم 
در آیین های تشییع و خاکسپاری این شهدای والامقام، 
پیام های ویژه، معنادار و ناامید کننده ای برای دشمنان 

انقلاب و سپاه دارد.
 وی افزود: همراهی ملت بصیر و قدرشناس ایران 
اسلامی با آرمان های انقلاب و شهدای والا مقام، بیانگر 
ناکامی دشمنان در پیگیری اهداف شوم و ننگین خود 

است.
عزم  حضور  این  اینکه  بر  تاکید  با  شریف  سردار 

پاسداران انقلاب اسلامی را در پیگیری اهداف والای 
انقلاب و شهدا و صیانت و پاسداری از امنیت، راسخ تر 
می کند، گفت: امنیت پایدار و مثال زدنی ایران اسلامی 
در شرایطی که منطقه و جهان با مخاطرات و بحران های 
مختلف روبرو است، ثمره همدلی و همراهی ملت آگاه 
نیرو های مسلح و پاسداران  با  ایران اسلامی  و بصیر 
انقلاب اسلامی می باشد و سپاه به عنوان خادم ملت، 
همواره سپر بلای کشور برابر چالش ها و مشکلات بوده 
و خواهد بود؛ بنابراین گزارش، پاسداران رشید مدافع 
حرم سرهنگ پاسدار احسان کربلایی پور و سرهنگ 
در  اسفند(   1۶( دوشنبه  سعیدنژاد  مرتضی  پاسدار 
حمله موشکی رژیم صهیونیستی به حومه شهر دمشق 

سوریه، به درجه رفیع شهادت نایل آمدند.

سردار شریف:

 برخورداری از سرمایه بی بدیل مردمی مایه مباهات سپاه است 

دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز گفت: فرهنگ عمومی از مسائلی است که 
متاسفانه از آن غافلیم، مدیریتش در اختیار چهره ها و مراجع دیگر قرار گرفته 

است و فرزندان و خانواده های ما تحت تاثیر فرهیختگان نیستند. 
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی در نشست عمومی شورای 
وحدت اصولگرایان گفت: همه ما باید با رفتار و نگاه عاقلانه و متفکرانه و با توجه 
به مبانی دینی و اسلامی در راستای جهاد تبیین بکوشیم و برای آینده برنامه ریزی 

مناسبی داشته باشیم.
پورمحمدی افزود: خدا را شاکریم که جمعی از نیروهای انقلابی و ارزشی در 
جایگاه ریاست جمهوری، دولت، مجلس و شوراها و شهرداری ها قرار گرفتند و 
همه ما وظیفه داریم تا با حمایت ها و مشاوره ها به نیروهای انقلابی کمک کنیم 
تا ان شاءالله نتیجه کار به بهترین صورت رقم بخورد و در نتیجه مردم خوشحال 

شوند و تصویر زیبا و دلنشینی از مجموعه نیروهای انقلابی و ارزشی ارائه شود.

دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز:

 فرهنگ عمومی رها شده است
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دلایل پایین بودن فشارخون + راهکارهای پیشنهادی یک کارشناس دارویی مطرح کرد؛
خطرات لاغری با داروهای گیاهی غیر مجاز

کارشناس دارویی دانشگاه علوم پزشکی ایران به تشریح خطرهای لاغری بر اثر 
مصرف داروهای گیاهی غیرمجاز پرداخت.

سمیرا برات وند گفت: اضافه وزن و شیوع چاقی در همۀ گروه های سنی در 
کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه رو به افزایش است و نگرانی از تمایل افراد به 

مصرف دارو برای کاهش وزن بیشتر شده است.
وی ادامه داد: سابقه استفاده از دارو برای کاهش وزن و درمان چاقی بیش از 
یک قرن است. داروهای تجویز شده با مکانیسم های کاهش اشتها، افزایش حس 
سیری، کاهش جذب مواد غذایی و یا افزایش مصرف انرژی نقش خود را ایفا 
می کند. برات وند تصریح کرد: امروزه استفاده از روش های طب مکمل و جایگزین 
در بهداشت و درمان به سرعت در حال افزایش است. به طور مثال استفاده از 
مکمل های غذایی و گیاهان دارویی را می توان نام برد. کارشناس دارویی اداره 
نظارت و ارزیابی فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل افزود: مردم در بسیاری از 
فرهنگ ها که با اضافه وزن و افزایش چاقی مواجه هستند، از داروهای گیاهی بیشتر 

استقبال می کنند.
برات وند گفت: مصرف کنندگان بر این باورند که اجزای این محصولات کاملًا 
گیاهی و طبیعی است و می توانند به عنوان یک روش مؤثر و بی خطر در کاهش وزن 

و درمان چاقی درنظر گرفته شود.
وی تصریح کرد: متأسفانه به دلیل نبود آگاهی افراد، تبلیغات نادرست در این 
گریبان گیر  زیادی  مشکلات  غیرمتخصص،  افراد  سوی  از  دارو  تجویز  و  زمینه 
از  برخی  افزود:  وند  برات  دارو مصرف می کنند.  افرادی می شود که خودسرانه 
تولیدکنندگان بدون مجوز، برای اثر بخشی بیشتر این محصولات به ظاهر گیاهی؛ 
از مواد و داروهای بدون مجوز در ترکیب این محصولات استفاده می کنند؛ از آنجا که 
مقدار این ترکیبات غیرمجاز از مندرجات روی بسته بندی قابل تشخیص نیست، 
مصرف کنندگان نسبت به عوارض جانبی و مشکلات سلامت ناشی از مصرف 
این کپسول های گیاهی بی اطلاع می مانند. وی ادامه داد: به دلیل نبود نظارت 
بر چگونگی تولید و فروش این محصولات به ظاهر طبیعی، که به صورت مستقیم یا 
غیرمستقیم در شبکه های مجازی به فروش می رسد، وجود مواد غیرمجاز در ترکیب 
این محصولات و همچنین نبود انجام آزمایش کنترل ایمنی و اثربخشی از طرف 

مراجع مربوطه تهدید جدی برای سلامت مصرف کنندگان است.
برات وند گفت: بر اساس اعلام سازمان بهداشت جهانی، بیشترین گروه دارویی 
مورد استفاده در فرمولاسیون مکمل های لاغری گیاهی تقلبی، شامل داروهای 

کاهش دهنده اشتها، ضد اضطراب و ضد افسردگی، ادرارآور و ملین است.
وی ادامه داد: بر این اساس در مصرف کنندگان مکمل های لاغری گیاهی، 
عوارض و مشکلات بالینی بسیاری مانند بیماری های قلبی عروقی، اختلالات 
کبدی، تغییرات خلق و خوی و روان، هیجان، بی قراری، گیجی، افسردگی و حتی 

گاهی اوقات افکار خودکشی گزارش شده است.
برات وند گفت: داروهای لاغری گیاهی غیرمجاز، معمولًا در عطاری ها به فروش 
می رسد و یا با آگهی در رسانه ها به صورت مستقیم به مصرف کنندگان تحویل داده 
می شود. وی افزود: »سیبوترامین« از جمله موادی است که به طور غیرمجاز به 
ترکیبات گیاهی لاغری اضافه می شود. بیشترین عارضه آن، افزایش پیامدهای قلبی 
و عروقی، مرگ ناگهانی است. برات وند تصریح کرد: مطالعات نشان داده است که 
»سیبوترامین« با تغییرات روان و خلق وخو در مصرف کنندگان همراه است. به همین 
علت، این دارو از بازارهای کشورهای غربی و برخی از کشورهای آسیایی حذف شده 
است. وی گفت: همچنین ماده غیرمجاز دیگری از جمله »فنل فتالئین« وجود دارد 
که دارویی ملین است. این دارو چندین سال است که به دلیل عوارض سرطان زایی 
از رده دارویی حذف شده است. وجود »فنل فتالئین« همراه با »سیبوترامین« در 

گذشته در چند فرمولاسیون لاغری گیاهی گزارش شده است.
برات وند ادامه داد: وجود ترکیبات روان گردان از جمله »آمفتامین«، »متامفتامین« 
و »متیلن دی اکسی« در بعضی از فرآورده های غیرمجاز لاغری گزارش شده است. 
غیر از این موارد، وجود »فن فلرامین«، »افدرا« و کافئین در برخی محصولات لاغری 
نیز به اثبات رسیده است که عوارض نامطلوبی مانند خشکی دهان، لرزش دست، 
افزایش فشارخون، اختلالات خواب، کاهش اشتها، تپش قلب، آسیب کلیه و کبد، 

مشکلات قلبی و عروقی و مرگ در مصرف کنندگان را باعث شده است.

چه کسی هست که بهار و قشنگی های آن را دوست نداشته باشد، اما این فصل 
برای افرادی که آلرژی فصلی دارند با علائم ناخوشایندی همراه است که گاهی 
لذت بردن از فصل بهار را غیرممکن می کند. در این مطلب روش هایی به شما 

توصیه می کنیم که زندگی تان کمتر تحت تأثیر علائم آلرژی فصلی قرار بگیرد.
اگر جزو میلیون ها نفری باشید که آلرژی فصلی دارند پس با علائم آن نیز آشنا 
و  چشم ها  خارش  بینی،  آبریزش  شامل  فصلی  آلرژی  معمول  علائم  هستید. 
عطسه می شود؛ اما برخی از افراد واکنش های شدیدتری نسبت به گرده ها نشان 
می دهند، مثلًا سرفه و خس خس سینه و حملات آسم دارند. این روزها شاید این 
سؤال برای خیلی ها پیش بیاید که علائمی که دارند مربوط به کووید - 1۹ است یا 
آلرژی فصلی. هرچند علائم این دو عارضه بسیار شبیه هم هستند، مثلًا گرفتگی 
بینی یا آبریزش بینی، اما تفاوت های آشکاری میان آلرژی فصلی و کووید - 1۹ 

وجود دارد.
شما چه علائم خفیف آلرژی فصلی را داشته باشید و چه درگیر علائم شدید آن 

باشید به هرحال آلرژی می تواند مانع لذت بردنتان از این فصل شود.
 علت آلرژی چیست؟

رینیت آلرژی که به آن تب یونجه نیز می گویند، تحریکی در سیستم تنفسی 
فوقانی است که توسط گردهٔ گل ها ایجاد می شود. وقتی فرد در معرض گرده قرار 
می گیرد، سیستم ایمنی او آنتی بادی ها و هیستامین هایی ترشح می کند و این 

واکنش هیستامین است که باعث تمام علائم معمول آلرژی می شود.
نکاتی برای مقابله با آلرژی بهاری

افرادی که آلرژی فصلی دارند می دانند این کار چقدر سخت است، خصوصاً 
زمانی که تعداد گردهٔ گل ها بیشترین است.

داروی ضدآلرژی مصرف کنید
از پزشکتان بپرسید چه زمانی باید مصرف داروهای آلرژی را شروع کنید. بسیاری 
از افرادی که آلرژی فصلی دارند، پیش از شروع فصل مصرف داروها را شروع 
می کنند تا پیش از آغاز گرده افشانی گل ها، داروهای ضد آلرژی در بدنشان باشد. 

اما شما باید طبق توصیهٔ پزشکتان عمل کنید.
میزان گرده موجود در محیط را بررسی کنید

گرده ها اصلی ترین عامل آلرژی بهاری هستند پس باید به طور مرتب میزان 
گرده ها را چک کنید و زمان هایی که میزانشان بالاست سعی کنید مدت زمان 

طولانی بیرون نباشید.
نیز  فیلتردار  بزنید. ماسک های  آفتابی پهن  بیرون می روید حتماً عینک  اگر 

می توانند مانع ورود آلرژن ها به سیستم تنفسی تان شوند.
پنجره ها را بسته نگه دارید

نسیم بهاری بسیار جان بخش است اما این باد می تواند ذرات میکروسکوپی 
گرده ها را با خود به خانه تان بیاورد و سبب واکنش آلرژیک شود. پس بهتر است 
طی مدت زمانی که میزان گرده ها زیاد است پنجره ها را بسته نگه دارید. در صورت 
امکان می توانید از تهویه به جای پنکه برای خنک و مطبوع نگه داشتن هوای داخل 

استفاده کنید.
رژیم غذایی تان را تغییر دهید

آیا می دانستید برخی از غذاها اثر مثبت بر کاهش آلرژی دارند؟ میوه هایی که 
ویتامین C زیاد دارند، ضد التهاب ها و ماهی  هایی که امگا ۳ فراوان دارند می توانند 

برای کاهش آلرژی مفید باشند. مواد غذایی زیر نمونه های دیگری هستند:
. زنجبیل

. گوجه فرنگی
. زردچوبه

. گردو
. مرکبات

. عسل
کفش ها را داخل خانه نیاورید

خیلی ها نمی دانند که گرده ها را با کفش هایشان به خانه می برند. پس برای اینکه 
چنین اتفاقی نیفتد کفش ها را قبل از ورود به خانه درآورید. همچنین می توانید با 

یک دستمال مرطوب، ته کفش ها را تمیز کنید.
موهایتان را بشویید

آلرژن ها می توانند وقتی بیرون هستید لابه لای موهایتان جا خوش کنند و با شما 
به خانه بیایند. پس بهتر است به محض اینکه به خانه رسیدید دوش بگیرید و موها 
را کاملًا بشویید. می توانید وقتی بیرون می روید کلاهی سرتان بگذارید تا گرده ها 

روی موهایتان ننشینند.
بدنتان را هیدراته نگه دارید

آبریزش یا گرفتگی بینی یکی از شایع ترین علامت های آلرژی در کودکان و 
بزرگسالان است. گرفتگی بینی معمولًا ناشی از تورم غشای داخل بینی است. 
برای تسکین گرفتگی بینی به طورکلی باید زیاد آب بنوشید و بدنتان همیشه 

هیدراته باشد.
تا حد امکان بیرون نروید

عطسه کردن علامتی بسیار بسیار شایع از آلرژی است. وقتی غشای داخل 
راه های هوایی نسبت به مواد آلرژی زا واکنش نشان می دهد، تحریک می شود و 
خارش می گیرد و سبب عطسه می شود. برای کاهش عطسه ها سعی کنید تا جایی 

که می توانید بیرون نروید و در معرض آلرژن ها نباشید.
از یک پارچه خنک کمک بگیرید

اگر دچار خارش و آبریزش چشم شدید، دست و صورتتان را بشویید و پارچه ای 
مرطوب و خنک روی چشم هایتان قرار دهید.

برخی از افراد ممکن است دچار ورم ملتحمه آلرژیک نیز بشوند. یعنی وقتی 
چشم ها تحریک می شوند، لایهٔ نازکی که روی چشم است ملتهب و قرمز می شود و 

ظاهری متورم ایجاد می کند.
قرص مکیدنی بمکید

تنفس  هوا  از  که  آلرژن هایی  به  نسبت  می تواند  حلق  و  بینی  داخل  غشای 
می کنید حساس باشد و تحریک شود. این علائم می توانند واکنشی نسبت به 
وجود هیستامین زیاد در بدن نیز باشند. برای کاهش این خارش سعی کنید قرص 

مکیدنی بمکید یا آنتی هیستامینی مانند سیتریزین مصرف کنید.
مخاط گلو بسیار حساس است و در اثر افزایش سطح هیستامین در بدن تحریک 
و ملتهب می شود، در نتیجه احساس درد و خارش در گلو خواهید کرد. برخی از 
افراد ممکن است بلع سختی داشته باشند یا احساس خشکی در گلو کنند. برای 

تسکین این علامت نیز می توانید قرص مکیدنی بمکید.
فصل آلرژی چه زمانی است؟

آلرژی می تواند در هر زمانی از سال بسته به اینکه چه چیزی عامل واکنش آلرژیک 
است رخ بدهد. اما آلرژی نسبت به گرده گل ها و علف طی بهار و تابستان شایع تر 

است.
آیا آلرژی مادرزادی است؟

خیر، بدن وقتی در تماس با ماده ای خاص قرار می گیرد، واکنش آلرژیک ایجاد 
می کند. همهٔ آلرژی ها در دوران کودکی ایجاد نمی شوند. گاهی ممکن است 
یک فرد بزرگسال برای اولین بار دچار آلرژی شود، حتی با اینکه قبلًا بارها با عامل 

آلرژی زا در تماس بوده است.

توصیه هایی برای مبتلایان به آلرژی فصلی؛

علت های شایع درد زیربغل را اینجا بخوانید؛علائم آلرژی بهاری را چگونه کنترل کنیم؟

علت درد زیربغل چیست؟

آیا تا به حال زیربغلتان درد گرفته است؟ از آنجایی که این قسمت از بدن، محل قرار 
غیرمعمول  خیلی  است  زیادی  عصب های  و  تاندون ها  زیاد،  خونی  رگ های  گرفتن 
نیست که گاهی دچار احساس درد یا ناراحتی در این ناحیه شویم. زیر بغل با عضلات 
خاصی مرتبط است که می توانند گره های لنفاوی را ملتهب کنند؛ بنابراین باید به هرگونه 
احساس درد و ناراحتی در این ناحیه اهمیت بدهید و ببینید آیا این درد تداخلی در 

حرکات دستتان ایجاد می کند یا خیر و اگر چنین است با یک پزشک مشورت کنید.
کشیدگی یک عضله در زیربغل

در این نوع آسیب، دردی ناگهانی و تیز در زیر بغل احساس می شود. معمولا افرادی که 
وزنه بلند می کنند یا ورز ش های مشابهی انجام می دهند به این آسیب دچار می شوند. 
تنش عضله سبب ضعف، گرفتگی، خستگی و در برخی موارد احساس سوزش در زیر 
بغل می شود. برای التیام لازم است التهاب کاهش داده شده و قسمت آسیب دیده 
بی حرکت بماند تا عضله  بیشتر آسیب نبیند. همچنین توصیه می شود از کمپرس سرد به 
مدت ۲۰ دقیقه استفاده کرده یا داروی ضد التهاب بخورید. فراموش نکنید که بین سه تا 

شش هفته استراحت نیز ضروریست.
التهاب غدد لنفاوی زیربغل

التهاب غدد لنفاوی معمولا در ناحیه گردن، کشاله ران و زیر بغل رخ می دهد و غیر از 
درد علائم زیر را دارد:

. تب
. تورم

. درد نسبت به لمس
. قرمزی و بی حسی

التهاب غدد لنفاوی همیشه ناشی از یک عفونت است. پزشکان معمولا برای تشخیص 
علت، آزمایش خون و یا گاهی بیوپسی تجویز می کنند تا احتمال سرطان را نیز بررسی 

نمایند.
آنژین صدری

آنژین صدری خود را به صورت دردی شدید نشان می دهد و علت آن عدم خون رسانی 
کافی به عضله قلب است. این احساس ممکن است به دیگر قسمت های بدن نیز منتشر 
شود؛ مثلا درد در زیربغل، دست، شانه، گردن و پشت. ضمنا علائم زیر نیز ممکن است 

وجود داشته باشد:
. خستگی

. سرگیجه و تهوع
. تعریق زیاد

هیدرآدنیت چرکی
هیدرآدنیت چرکی یک بیماری مزمن است که به صورت گره ها، اسکارها یا آبسه هایی 
در نواحی غدد تعریق زیرپوستی قرار دارند ظاهر می شود، یعنی معمولا در زیر بغل دیده 
می شود. گره ها تونل هایی در زیر پوست ایجاد می کنند که فولیکول را مسدود می  نمایند. 

ریسک فاکتورهای هیدرآدنیت چرکی شامل موارد زیر می شوند:
. داشتن اضافه وزن

. سیگار کشیدن
. ضعف سیستم ایمنی بدن

. تغییرات هورمونی
سرطان سینه

از  نگران نباشید؛ سرطان سینه فقط یکی از علت های درد زیربغل است و هدف 
یادآوری آن نیز، پیشگیری است. سرطان سینه در سلول هایی که به مجراهای تولید شیر 
چسبیده اند شروع می شود اما ممکن است از غدد شیری نیز آغاز شود. اگر این غدد 
خیلی متورم شوند ممکن است بر ناحیه زیربغل نیز اثر بگذارند. برخی از علائمی که در 

مورد سرطان سینه آشکار می شوند شامل موارد زیرند:
. تورفتگی نوک سینه

. برآمدگی در سینه
. تغییر رنگ در اطراف نوک سینه

. قرمزی و خارش در ناحیه
. تغییر فرم و سایز سینه

اگر هر یک از علائم گفته شده را دارید باید ماموگرافی یا بیوپسی انجام دهید تا معلوم 
شود علت دردتان سرطان سینه است یا نه.

البته سرطان ریه و ملانوما )نوعی سرطان پوست( نیز می توانند درد زیربغل ایجاد کنند.
ریفلاکس اسید معده

اما  برای گوارش غذا لازم اند.  تولید می کنند که  سلول های معده مایعات اسیدی 
گاهی عضله ی بالای معده ضعیف شده و اسید معده به سمت مری بالا می آید که باعث 
احساس سوزش در سینه شده و می تواند به قسمت های دیگر نیز برسد، حتی می تواند 

در زیربغل درد ایجاد نماید.
اضطراب

بله اضطراب هم می تواند علت درد زیربغل باشد؛ یعنی هیچ دلیل مشکل فیزیولوژیکی 
در غدد لنفاوی ایجاد نشده بلکه بدن به خاطر استرس یا اضطراب، این درد را احساس 

می کند.
افرادی که اضطراب دارند، اغلب به شدت نگران اند و همین باعث می شود از نظر 

فیزیکی هم احساس ناراحتی کنند.
در این موارد لازم است از تکنیک های ریلکسیشن برای کاهش اضطراب استفاده شود.

تحریک پوست زیر بغل
تحریک پوست زیر بغل هم می تواند درد ایجاد کند که به دلایل زیر است:

. لباسی که در قسمت زیربغل بسیار تنگ و چسبان است
. پارچه ی زبر و ضخیم لباس

. شیو کردن
محصولات مراقبتی یا آرایشی پوست نیز می توانند ایجاد تحریکات درماتیت یا درماتیت 
آلرژیک کنند که هر دو عارضه، واکنش های پوستی نسبت به چیزهایی هستند که با 
پوست در تماس اند. دئودورانت ها، صابون ها و شامپوها، لوسیون ها، کرِم های شیو و یا 

نرم کننده های پارچه و لباس می توانند چنین واکنش هایی در پوست ایجاد نمایند.
فشردگی عصب

فشردگی عصب یا پیچ خوردگی عصب در زیربغل می تواند سبب درد شود که اغلب 
دردی سوزش دار است. همچنین ممکن است دچار ضعف دست، گزگز یا بی  حسی در 

دست نیز شوید. فشردگی عصب می تواند ناشی از عوامل زیر باشد:
. یک آسیب

. فشار ناشی از تومور یا تورم بر عصب ها
. تومورهای پانکوست )نوعی سرطان ریه(

بیماری قلبی
همیشه هم درد در قفسه سینه اولین علامت بیماری قلبی نیست، خصوصا در مورد 
خانم ها. گاهی اولین علامت بیماری قلبی، درد در زیربغل است که معمولا کرخت کننده 

است و ممکن است همراه با علائم زیر باشد:
. کمردرد

. درد آرواره
. تهوع

. احساس ناخوشی عمومی
شینگلز

شینگلز )زونا( عارضه ای دردناک است که توسط ویروس آبله مرغان ایجاد می شود. 
این ویروس برای همیشه در بدن و در ریشه ی عصب ها خفته می ماند. گاهی این ویروس 
دوباره فعال شده و باعث بیماری شینگلز می شود. اولین علامت این بیماری درد در 
عصبی است که ویروس آنجاست و چند روز بعد، یک کهیر دردناک ایجاد می شود. 
فعالیت دوباره ی این ویروس در عصب هایی خاص سبب درد در نزدیکی زیربغل می شود.

سلامت
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 برای جلوگیری از پشیمانی از خرید؛ 

چطور یک خرید اقتصادی
 موفق داشته باشیم؟

با نزدیک شدن به سال نو، برای خانواده به ویژه بانوان زیاد پیش می آید، 
خریدهای احساسی و ضربتی کنند که بعد از انجامشان پشیمان می شوند و یا 

هیچگاه از آن وسایل استفاده نمی کنند.
افراد با دلائل مختلف به خرید کردن می روند، عمده اوقات احساس نیاز 
برای تأمین مایحتاج و برخی اوقات نیز ارضای حس شادمانی و حال خوب 
باعث می شود که خرید کنیم  اما هر کسی تلاش می کند بهانه های مختلف 
برای خرید کردن را منطقی جلوه دهد. برخی از افراد هم هستند که به دلائل 
مختلف اعتیاد به خرید کردن دارند حال این دلائل نزدیک شدن به سال نو، 
اعیاد مختلف، تولد، سالگرد ازدواج و هر چیز دیگری که ذهنشان را معطوف 

کرده می تواند باشد.
بنابراین خرید کردن برای این دست افراد که اعتیاد به خرید لوازمی دارند که 
به آنها احتیاجی هم ندارند، می تواند ابتدا جذاب باشد اما بعد از اندک زمانی 
جذابیتش را از دست داده و آنها به دنبال خرید وسایل دیگری بیافتند که تنها 
هزینه اضافی برایشان دارد. در ایام شیوع ویروس کرونا که مردم رجوع بیشتری 

به خریدهای اینترنتی کردند، این اعتیاد بین خیلی افراد دامن زده شد.
خیلی از ماها ممکن است لباس های زیادی در کمدمان آویزان باشد یا 
وسایلی که کم از آنها استفاده کرده باشیم اما باز هم نزدیک به نوروز تمایل 
داریم که خیلی  چیزها را نو کنیم یا لباس های جدید بخریم اما هیچکدام از 

اینها مدت زمان زیادی باعث لذت و حال خوب ما نمی شود.
عموما خریدهای احساسی در بین افراد )مردان و زنان( خودآگاه نیستند. 
داشتن یک کمد پر از لباس های برچسب باز نشده و نپوشیده، احساس گناه 
یا پشیمانی از خرید، پنهان کردن خریدها از همسر یا والدین،  حس لذت 

هنگام خرید همه نشان از این دارد که ما خریدی احساسی می کنیم.
حال نوروز هم یکی از بهانه ای است که افراد برای خریدهای بیشتر زمان 
بگذارند. بگذریم از لوازمی که مورد نیاز برای سال جدید است، خیلی افراد 
تنها برای پرت کردن حواس خودشان از اضطراب یا غم دست به خریدهای 
احساسی در این ایام می زنند، چیزهایی که هرگز به آنها احتیاج ندارند اما مدام 

خریدنشان در زندگی تکرار می شود.
برای پیشگیری از این دست خریدها به ویژه در ایام نوروز می توانید چند 

راهکار را امتحان کنید که در ادامه به آنها می پردازیم:
۱-برنامه ریزی داشته باشید

هیچگاه به طور ضرب العجلی و لحظه ای به خرید نروید چرا که ممکن است 
وسایلی تهیه کنید که اصلا به آنها نیاز ندارید و صرفا از ظاهر و زرق و برقشان 
خوشتان آمده است. بنابراین نخستین راهکار برای یک  خرید اقتصادی در ایام 
نوروز این است که وسایل مورد نیازتان اعم از پوشاک تا خوراک را لیست برداری 
کنید و برای خریدشان برنامه ریزی کرده و به آن پایبند باشید. نه اینکه به خرید 

بروید بدون هدف خاصی و شروع به خرج کردن پولهایتان بکنید.
2-جو گیر حراج نشوید

در ایام نزدیک به نوروز زیاد دیده می شود که در خیابان ها بساط می کنند 
و حراج راه می اندازند، حتی خود مغازه ها هم اتیکت های حراج فصل 
زمستان می زنند، خیلی افراد در برابر این حراج ها مقاومت ندارند و چون 
احساس می کنند قیمت کمتر است، می بایست برای سال های بعدشان 

زیاد خرید کنند. 
درحالیکه اقتصادی این است که جوگیر لحظه ای نشوید و گول حراج را 
نخورید چرا که بعد همه این حراج ها را که محاسبه کنید، هزینه هنگفتی 

برایتان می شود و دست شما را خالی می کند.
البته منظور از این متن این نیست که از حراجی ها و دستفروش ها یا حراج 
های مغازه ای خرید نکنید، بلکه منظور این است که به میزان نیازتان خرید 
کنید. خیلی ها را در این ایام می بینیم که برای حراج های فصل زمستان 
دست به خریدهای اعتیادآور شامل چکمه ها، لباس های زمستانی و چیزهای 

دیگر می شوند.
۳-با یک دوست به خرید بروید

برای اینکه از خریدهای هیجانی جلوگیری کنید با یک دوست بروید و هدف 
خودتان از خرید را با او درمیان بگذارید در این صورت با هم که به خرید بروید ، 

او قطعا جلوی خریدهای بی هدف شما را خواهد گرفت.
۴-ساعت طولانی برای خرید نگذارید

یک قانون روانشناسی می گوید که شما پس از ساعت های زیاد پرسه و گشت 
زدن برای خرید در نهایت چیزهای بی مصرف و غیر لازم خریداری خواهید 
کرد چرا که ذهن شما احساس تهی و خالی بودن کرده و دست به خرید هر 
چیزی ممکن است بزند. بنابراین از گشت و گذار زیاد بپرهیزید و در طول 
زمانی که به خرید رفته اید به جاهای بیشتری سر نزنید و ساعت طولانی درگیر 

خرید نباشید.
۵-افزایش فواصل خرید

حال که حدود پانزده روز به نوروز باقی مانده، بهتر است در یک برنامه ریزی 
درست فواصل زمانی خریدتان را افزایش دهید مثلا اینطور نباشد که هم وسط 
هفته و هم آخر هفته به خرید بروید. بلکه لوازم مورد نیازتان را لیست کنید و تنها 
یک روز یا یک شب آخر هفته به خرید بروید. در این صورت شما زمان کمتری 

برای خریدهای احساسی دارید.
6-لغو عضویت از برخی سایت های خرید اینترنتی

این روزها سایت ها و کانال های رنگ و وارنگی برای لباس و لوازم منزل و 
چیزهای بیشتر در فضای مجازی دیده می شود که شما را وسوسه می کند 
علی رغم نیازتان از آنها خرید کنید. بهتر است خیلی از این کانال ها را لغو 
عضویت کنید و تنها چند نمونه آنها را نگه دارید. چرا که از پیامدهای منفی 
داشتن تعداد زیادی از این فضاها این است که شما زمان غمگینی ، ناراحتی یا 
افسردگی و هر زمان دیگری ممکن است دست به خریدهای اینترنتی با کارت 

بانکی بزنید و بعد هم  پشیمان شوید.
همچنین می توانید یک کارت بانکی بدون رمز اینترنتی داشته باشید که 
اگر وسوسه شدید درآن واحد یک خرید انجام دهید بخشی از پول هایتان در 

انتهای سال در آن کارت باشد.
۷-جایگزینی خرید با سرگرمی های دیگر

ممکن است که همه این روزهای آخر سال درگیر خرید باشند اما شما علاوه 
بر خرید می توانید یک آخر هفته به دیدن یک موزه، رفتن به پارک، سینما ، 
تئاتر یا هر چیز دیگری بروید که شما را سرگرم کند و تنها سرگرمی تان خرید 

کردن نباشد.
تصمیم بگیرید که از همین امروز تصمیم به خرید لحظه ای نداشته باشید، 
حراجی ها وسوسه تان نکند، برای گشت و گذار مراکز خرید را انتخاب نکنید 
، وروش کردن، دویدن و پیاده روی، گوش دادن به یک موسیقی، خواندن 
یک کتاب، نوشیدن چای ، قهوه یا دمنوش را برای اوقات فراغت یا زمانی که 

ناراحت هستید، انتخاب کنید.
در نهایت اینکه برای همه هزینه های نوروزی خود بودجه ای در نظر بگیرید، 
بخشی از پولتان را در یک کارت بانکی بدون رمز اینترنتی پس انداز کنید تا با 

حساب کردن روی آن خرید احساسی نکنید.

رئیس اداره تبلیغات حرم بانوی کرامت  اعلام کرد:

مراسم حرم کریمه اهل بیت)س( 
در هفته پایانی سال ۱۴۰۰ 

رئیس اداره تبلیغات حرم بانوی کرامت گفت: در مراسم شب های حرم مطهر بانوی 
کرامت طی هفته پیش رو حجج اسلام والمسلمین مؤمنی، فرحزاد، حسینی قمی، 

کاشانی و آیت الله شب زنده دار سخنرانی خواهند کرد.
حسن فرقانی در گفت و گویی، با اشاره به برگزاری مراسم و محافل حرم مطهر بانوی 
کرامت در هفته پایانی سال 14۰۰ اظهار کرد: مناجات سحرگاهی حرم مطهر از 
شنبه تا جمعه به ترتیب توسط حجج اسلام محمد اسماعیل خورشیدی، حمیدرضا 
گودرزی، جعفر واضحی، سیدبهاء الدین ضیایی، یاسین حسین آبادی، مرتضی 

حائری و یاسین حسین آبادی قرائت می شود.
وی اضافه کرد: مراسم سخنرانی قبل از ظهر حرم مطهر شنبه و یکشنبه با سخنرانی 
حجج اسلام سیدجلال موسوی و امیربهاء الدین علایی نژاد، دوشنبه همزمان با 
میلاد حضرت علی اکبر علیه السلام با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین علیرضا 
صادقی واعظ و مداحی سیدمحمدحسین اعتماد و از سه شنبه تا جمعه نیز به 
ترتیب با سخنرانی حجج اسلام سید علی موسوی هشترودی، مهدی شریف، علی 

احمدپور و محمدصابر جعفری برگزار می شود.
رئیس اداره تبلیغات حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت: در هفته پیش رو همه 
روزه ظهرها بعد از نماز عصر زیارت نامه حضرت معصومه سلام الله علیها به ترتیب 
توسط حسین فروغی، ابوالقاسم زمانی، علی پاکزمان، مجید دلشادفر، سیدحسن 

گل ختمی و رضا ایزدی قرائت می شود.
وی ادامه داد: مراسم قبل از اذان مغرب در حرم مطهر بانوی کرامت نیز شنبه با 
سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق مفیدی فر، یکشنبه با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین محمدهادی هدایت و مداحی میثم طاهری، دوشنبه با 
سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین جعفر انواری و سیدمهدی موسوی، سه شنبه 
با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین حسین وحیدپور، چهارشنبه با سخنرانی 
حجت الاسلام روح الله فاطمی نسب و مداحی مهدی نظری، پنجشنبه با محوریت 
محفل انس با قرآن کریم و جمعه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین کلباسی 

برگزار می شود.
فرقانی عنوان کرد: مراسم شب های حرم مطهر بانوی کرامت در هفته پیش رو 
شنبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین مؤمنی، یکشنبه با سخنرانی حجت 
الاسلام والمسلمین فرحزاد و مداحی سیدمحسن بنی فاطمی، دوشنبه با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین حسینی قمی و مداحی سیدجواد میرجعفری ، سه شنبه 
با سخنرانی آیت الله شب زنده دار، چهارشنبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
رفیعی، پنجشنبه با سخنرانی یکی از اساتید حوزه و مداحی مهدی سماواتی و جمعه 
با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین حامد کاشانی و مداحی مهدی رسولی دنبال 

می شود.
وی ادامه داد: سه شنبه شب دعای توسل توسط هیأت جانبازان استان قم، پنج 
شنبه صبح زیارت عاشورا با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین مؤمنی و مداحی 
حسن حیدرزاده، پنجشنبه شب دعای کمیل توسط مهدی سماواتی و زیارت جامعه 
کبیره و مناجات شعبانیه توسط حجت الاسلام ناصر شهیدی، جمعه صبح مراسم 
دعای ندبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین رفیعی و با نوای محمدرضا بذری 

و جمعه شب پرده خوانی مهدویت با اجرای حجت الاسلام کیانی برگزار می شود.
فرقانی گفت: برنامه های رسانه ای آستان مقدس فاطمی در هفته پیش رو عبارت 
از ویژه برنامه مناجات سحرگاهی »تسبیح« هر روز یک ساعت قبل از اذان صبح از 
شبکه قرآن، ویژه برنامه خانه های فاطمی شامل قرائت زیارت حضرت رسول از بعید 
شنبه ۲1 اسفند ساعت 1۹:۳۰ از شبکه قرآن و ویژه برنامه یکشنبه های فاطمی 
شامل سخنرانی و مدیحه سرایی یکشنبه ۲۲ اسفند ساعت 11:۲۰ از شبکه قرآن 
است. وی ادامه داد: ویژه برنامه خانه های فاطمی شامل قرائت زیارت حضرت فاطمه 
زهرا)س( و حضرت فاطمه معصومه)س( ، یکشنبه ۲۲ اسفند ساعت ۳۰:1۹ از 
شبکه قرآن و معارف سیما، ویژه برنامه احیای شب نیمه شعبان پنج شنبه ۲۶ اسفند 
حدود ساعت ۲۳ از شبکه ۳ سیما و قرائت دعای ندبه نیز جمعه ۲۷ اسفند از ساعت 

۶ بامداد از شبکه دو سیما پخش می شود.
افزود: محافل آستان مقدس حضرت  بانوی کرامت  تبلیغات حرم  اداره  رئیس 
معصومه)س( در هفته پیش رو شامل قرائت مناجات شعبانیه هر شب ساعت ۲۰ 
در شبستان امام خمینی)ره(، محفل اشک و عرض توسل به ساحت مقدس اهل 
بیت)ع( پنجشنبه ۲۶ اسفند یک ساعت قبل از اذان مغرب در مقبره دولابی واقع در 
صحن امام هادی)ع( و محفل نوجوانان فاطمی پنجشنبه ۲۶ اسفند ساعت 1۵:۳۰ 

در شبستان 4 مسجد اعظم است.

شهردار قم :

بازآفرینی شهری نیازمند 
تفویض اختیارات است

شهردار قم گفت: برای موفقیت در اجرای طرح های بازآفرینی شهری، باید تفویض 
اختیار لازم از مرکز به ستاد استانی صورت پذیرد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه ستاد بازآفرینی شهری طی سخنانی 
بیان کرد: اراضی ۳۲ و 4۸ هکتاری پردیسان در سال های گذشته شاهد تصمیمات 
مختلفی بودند و در سفر اخیر رئیس جمهوری به قم قرار بر این شده که در اختیار 

ستاد بازآفرینی شهری قم قرار بگیرند.
فرسوده  بافت های  مدیریت  در  رویه ای  وحدت  تاکنون  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
شهری وجود نداشته است، ادامه داد: همچنین فقدان اعتبارات، نبود جذابیت 
سرمایه گذاری وعدم ارائه مشوق های حمایتی از دیگر چالش های مهم بافت فرسوده 

قم است.
شهردار قم بیان داشت: در یک دوره ای با تصویب مجلس شورای اسلامی قرار بود 
تا هرسال 1۰ درصد از بافت فرسوده شهرها توسط وزارت راه و شهرسازی بازسازی 

شود که هیچ گاه عملیاتی نشد.
سقائیان نژاد تأکید کرد: تمرکز اقدامات و فعالیت های مربوط به بازآفرینی شهری در 
تهران طی سال های اخیر سبب کندی اقدامات بومی در شهرهای دیگر شده بود که 
به همین منظور با پیشنهاد استان قم قرار شد تا ستادهای بازآفرینی استانی به صورت 
مستقل قدرت تصمیم گیری و اعمال نظر در بافت فرسوده و طرح های اطراف حرم 
مطهر داشته باشد که به دلیل تغییرات وزارتخانه این پیشنهاد نیز به سرانجام مطلوبی 

نرسید.
لزوم تقویت نگاه عملیاتی در پروژه های بازآفرینی 

شهردار قم گفت: ستاد بازآفرینی شهری با تغییراتی که در مرکز در رابطه با آن انجام 
گرفت، عملًا از حدود سه سال گذشته تعطیل شده است و در دوره جدید لازم است تا 
تکلیف ستاد بازآفرینی استان در چارچوب اصلی خود مشخص شود تا امکان تدوین 

برنامه های مدیریت شهری و مدیریت استانی در سال 14۰1 فراهم گردد.
سقائیان نژاد ابراز داشت: یک نکته مهم در خصوص ستاد بازآفرینی شهری این 
است که باید تفویض اختیار لازم از مرکز به این ستاد برای آغاز طرح ها و برنامه های 

موردنظر انجام بگیرد.
شهردار قم در ادامه با اشاره به پروژه محله دروازه ری، عنوان کرد: در خصوص 
این طرح در ابتدا باید اعتبارات لازم به صورت کامل احصا و مشخص شود و برخی 
تجربیات ناموفق شهرهای دیگر در بازآفرینی خاص آن موردتوجه قرار بگیرد و تا 

تصویب طرح بر اساس نگاهی عملیاتی باشد.
وی بیان داشت: شورای اسلامی شهر در حال بررسی لکه های محرومیت شهر 
قم است و 1۹ لکه محروم در این خصوص شناسایی شده در طرح توازن محله ای 

موردتوجه مدیریت شهری قرارگرفته است.
و  طرح های  اجرای  در  مالی  معذوریت های  برخی  به  اشاره  با  قم  شهردار 
برنامه  تهران هفت  اخیر  بیان داشت: طی سال های  بلندمدت،  چشم اندازهای 
پنج ساله و برخی کلان شهرهای دیگر نیز پنج برنامه اجرا کرده اند این در حالی است 
که قم تنها یک برنامه پنج ساله را به سرانجام رسانده و امسال در سال اول برنامه 
دوم قرار دارد. سقائیان نژاد یادآور شد: اگر بخواهیم طرح های عمرانی که در حوزه 
بازآفرینی شهری تصویب می شود، به مرحله اجرا برسد باید نگاه عملیاتی بر آن 
حکم فرما بوده و منطبق با شرایط اعتباری و توان مالی شهرداری و سایر دستگاه های 

مسئول پیش بینی شود.

 در حالی که در سالیان اخیر کلاهبرداری های پیامکی روبه افزایش است 
و روش های کلاهبرداری فناورانه به سرعت در حال به روز شدن است، ضعف 
برخی  کافی  آگاهی  فقدان  و  غیربازدارنده  قوانین  متولی،  دستگاه های 
شهروندان از شیوه های نوین جرایم سایبری، کلاهبرداران جدید را به برنده 

میدان تبدیل کرده است.
در عصر فناوری اطلاعات و ارتباطات، همزمان با تحول ابزار و روش های 
زندگی اجتماعی، چالش های فراوانی هم فراروی جوامع بشری گسترده شده 
و با تحولات در نحوه ارتکاب جرایم روبه رو هستیم؛ امروزه با گونه های نوینی از 
جرم جعل در فضای مجازی مواجهیم که با استفاده از راهکارهای فنی از سوی 
متخصصان بزهکار ارتکاب می یابد و مبارزه با آن، نیازمند کسب مهارت های 

علمی و عملی متعدد است.
طی سال های اخیر کلاهبرداری پیامکی افزایش قابل توجهی داشته؛ به 
گونه ای که پلیس فتا چندین بار به صورت پیامکی از شهروندان خواستار کلیک 
نکردن بر روی پیام هایی شده که حاوی لینک های اینترنتی است؛ در چنین 
شرایطی سئوالی که در اذهان عمومی نقش می بندد، چگونگی ورود مجرمان 
و دستیابی آنان به پیامک های تلفن همراه اپراتورهای مخابراتی است؟ و اینکه 
چگونه دستگاه ها متولی نمی توانند با بستن راه های نفوذ کلاهبرداران و نقره 

داغ کردن آنان، مانع تکرار چنین اخاذی هایی شوند.
شگردهای جدید کلاهبرداری با افزایش دانش سایبری

»سید احمدرضا معتمدی« عضو کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات در 
همین زمینه می گوید: »نمی شود جلوی پیامک ها را گرفت؛ چرا که همه آنها 
جنبه کلاهبرداری ندارد و کار ساده ای هم نیست؛ ضمن اینکه کلاهبرداران 
شماره ها را تغییر می دهند و با یک شماره پیام های مدنظرشان را نمی فرستند؛ 
اگر یک شماره خاص و همیشگی باشد، می توان با آن برخورد کرد. اما آنان هم 

شگردهای خودشان را دارند و شماره ها را تغییر می دهند.«
و  مخاطبان  که  کنند  برنامه ریزی  گونه ای  به  را  شماره هایی  کلاهبرداران 
شهروندان فقط 4 رقم آنان را ببینندوزیر پیشین ارتباطات ادامه می دهد: 
»کلاهبرداران ممکن است بر اساس شگردهایی، شماره هایی را به گونه ای 
برنامه ریزی کنند که مخاطبان و شهروندان فقط 4 رقم آن را ببینند و تصور کنند 
این شماره تلفن به نوعی اصالت دارد. چون چند رقم  از سوی دستگاه های 
متولی کنترل می شود، ولی این افراد شماره های فیک دارند و به سبب افزایش 
دانش الکترونیکی هر روز شاهد شگرد جدیدی هستیم؛ وگرنه برای شماره های 
۳ یا 4 رقمی قوانین سختی وجود دارد و امتیاز آن به هر فردی اعطا نمی شود.«

سبک بودن مجازات جرایم 
»شقایق تقوی« حقوقدان و وکیل پایه یک دادگستری نیز در همین زمینه 
می گوید: » سبک بودن مجازات های کلاهبرداری، مشکلات زیادی  ایجاد 
بوده ایم؛ متاسفانه  قوانین  زمینه همیشه دچار نقض  این  و در  کرده است 
قوانینی که از گذشته به صورت ناقص و ضعیف بود، با ابلاغ قانون کاهش 
مجازات حبس تعزیری همزمان با اواخر دولت گذشته وضعیت را بدتر کرد؛ به 
گونه ای که اکنون به عنوان مثال برای جرم جعل، مجازات جدی نداریم؛ یعنی 
مجازات های موجود قابل تبدیل به جزای نقدی است؛ بر همین اساس نزدیک 
به دو سال اخیر که این قانون کاهش مجازات حبس تعزیری تصویب و ابلاغ 
شد، اوضاع از آن چه بود هم بدتر شد.«مسئولان قضایی به بهانه های مختلف 
و واهی همچون آزادی مشروط، کلاهبرداران را بعد از مدتی  ترخیص می کنند

وی می افزاید: »بر اساس قانون مرتکبین ارتشاء اختلاس و کلاهبرداری، 
مجازات افراد بین یک تا هفت سال حبس است؛ اما آن هم به ندرت صورت 
می پذیرد؛ چرا که قانون جدید قضات را مکلف کرده تا حداقل مجازات را صادر 
کنند، مگر آنکه دلایل کافی برای صادر کردن رای بیشتر ارایه کنند؛ به طور 
نمونه قاضی مجبور است برای کلاهبرداران همان حداقل مجازات یعنی یک 

سال حبس را صادر کند.«
مطالبه فتا برای راه اندازی سامانه جامع خدمات رسانی

»سرهنگ رامین پاشایی« معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا می گوید: متاسفانه 
سامانه هایی تحت عنوان اطلاع رسانی یا خدمات رسانی روز به روز در حال 
افزایش است؛ از جمله ثبت نام های خودرو، وام ازدواج، مسکن، سیب زمینی، 
گوشت، مرغ، تخم مرغ و غیره که سبب آسیب و سردرگمی کاربران شده است.
مرکز  یک  سوی  از  سامانه  یک  اینکه  محض  به  می دارد:  اظهار  وی 
خدمات رسانی ارائه می شود، بلافاصله مجرمان سایبری پلتفرمی روی آن سوار 

می کنند، پیامک می فرستند و با اعمال »فیشینگ« کلاهبرداری می کنند.
فیشینگ روشی برای جمع آوری اطلاعات شخصی افراد با استفاده از ایمیل 

ها و وبسایت های فریبنده است. 
پاشایی تاکید می کند: »پلیس فتا سال آینده از دولت مطالبه ای دارد به این 
منظور که سامانه جامع خدمات رسانی دولتی را ارائه کنند؛ به گونه ای که فقط 
یک سامانه به مردم معرفی شود و تمامی ثبت نام های وزارتخانه های مختلف 
کشور در آن پلتفرم صورت بگیرد؛ یعنی مردم فقط با یک سامانه در ارتباط 

باشند.«
بازنگری جدی در افزایش مجازات کلاهبرداری

»حجت الاسلام حسن نوروزی« نایب رییس کمیسیون قضایی مجلس شورای 
اسلامی نیز در این زمینه می گوید: » مجازات های مربوط به کلاهبرداری 
آنچنان بازدارنده نیست و سعی داریم در کمیسیون مشترک و طرح صیانت از 

فضای مجازی به این موضوع هم ورود جدی داشته باشیم.«
تعزیری هم  وی می افزاید:»در اجرایی شدن کاهش مجازات های حبس 
بایستی دقت بیشتری صورت گیرد. هر چند اصل قانون سیاستی صحیح و 
مناسب است، اما باید برخی از موارد از جمله مجازات کلاهبرداری را بازنگری 

کنیم.«
نایب رییس کمیسیون قضایی مجلس شورای اسلامی بر این باور است که 
»بایستی جرایم کلاهبرداری تفکیک شود به گونه ای که در فضای مجازی، 
حقیقی، خرد و کلان، مجازات های متناسب وجود داشته باشد« و ادامه 
کلاهبرداری  جرایم  به  مربوط  مجازات های  افزایش  به  »معتقد  می دهد: 
هستم و این موضوعات در طرح صیانت از فضای مجازی به دقت بررسی 

می شوند.«

چرا حساب های بانکی کلاهبرداران مسدود نمی شود؟
»سعید بزرگی سیلاخور« کارشناس ارشد مدیریت امور بانکی نیز می گوید: 
پول های  و  را مسدود  توان حساب های کلاهبرداران  »به چند دلیل نمی 
اخذشده را مسدود کرد؛ چرا که گاهی برخی کارمندان بانکی در مورد افتتاح 
حساب افراد آنچنان سخت گیری نمی کنند و در برخی موارد هم بسیاری از این 
حساب های بانکی قدیمی است و آن دوران از افراد کد ملی اخذ نمی کردند 
تا از سازمان ثبت احوال کشور استعلام بگیرند و مشخصات به صورت دستی 
وارد می شد، یا از افراد کدپستی دریافت نمی شد و اگر هم این کار صورت 

می گرفت، دقیق نبود.«
وی می افزاید: » در چند سال اخیر، خوشبختانه بانک های کشور برای 
افتتاح حساب شهروندان دقت کافی و لازم را انجام می دهند و تمامی اطلاعات 
از جمله کدپستی و یا شماره تلفن های همراه مراجعه کنندگان به بانک ها در 
طرحی با عنوان شاهکار، استعلام می شود؛ اکنون چندین استعلام برای 
افتتاح حساب صورت می گیرد؛ همچون تعهدات بانکی افراد، چک برگشتی 

و کد پستی.«
به گفته این کارشناس ارشد مدیریت امور بانکی »می توان با دستور مقامات 
قضایی حساب کلاهبرداران را مسدود کرد، اما این امر زمانبر بوده و مجرم 
قبل از آن، مبالغ کلاهبرداری شده را جابجا می کند و به طور مثال اقدام به 
خرید اقلام می کند و ردیابی پول را بسیار دشوار می سازد؛ همچنین اغلب 
حساب های کلاهبرداران فیک هستند؛ به صورتی که ۹۹ درصد حساب ها به 
نام افرادی هستند که در روستاهای کوچک زندگی می کنند و این کلاهبرداران 

با پرداخت اندکی پول، به نام آنان حسابی در بانک ها افتتاح می کنند.«
کم کاری دستگاه های متولی

»سید محمد امامی« مدیرکل دفتر نظارت بر خدمات ارتباطی و فناوری 
اطلاعات نیز در همین زمینه می گوید: »سرشماره های پیامک را اپراتورهای 
همراه واگذار می کنند و مجوز پیام رسانی توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
صادر می شود و نظارت بر محتوای این پیام رسان ها نیز بر عهده مرکز توسعه 
فرهنگ و هنر در فضای مجازی است. بنابراین، این اپراتورها از وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات هیچ مجوزی ندارند و فقط ما مصوبات فنی را در کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات، پیگیر هستیم و هیچ گونه مجوزی برای نظارت بر 
محتوای پیامک ها نداریم و این سرشماره ها از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

مجوز می گیرند.«
شبکه های  در  پیامکی  محتواهای  و  کلاهبرداری  »برای  می افزاید:  وی 
ارتباطاتی، کارگروه ویژه ای در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ذیل مصوبه ۲1 
شورای عالی فضای مجازی تشکیل شده و در آنجا نمایندگان دستگاه های 
مختلف از جمله دادستانی کل کشور، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
وزارت کشور، وزارت اطلاعات، وزارت دادگستری، وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، سازمان تبلیغات اسلامی، نیروی انتظامی و مرکز ملی فضای 

مجازی حضور دارند.
مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
حدود ۷ شرکت از جمله آتیه داده پرداز و مگفا و غیره سرشماره ها را واگذار کرده 
و آنان هم به زیرشاخه هایشان می فروشند؛ اما ما وظیفه ای نداریم تا ورود کنیم 

که آنان چه چیزی را مبادله می کنند.«
ارائه سرویس پیامکی با لینک اینترنتی

»مسئول فروش خدمات پیامکی یک از شرکت های پیام رسان« که نخواست 
نامش مطرح شود، می گوید: »سیم کارت های دائم در کل کشور تقریبا 1۶ 
میلیون است که از این میزان حدود ۷۵ درصد شهروندان دریافت پیامک انبوه 
را بلاک کرده اند و فقط برای حدود ۶ میلیون سیم کارت می توان پیامک انبوه 
ارسال کرد. هزینه ارسال پیامک تبلیغاتی به همراه لینک مورد نظر در صورتی 
که متن پیام بیش از ۷۰ کاراکتر نباشد،  1۶۰ ریال به همراه ۹ درصد ارزش 
افزوده است و با افزایش قیمت پیامک از سال 14۰1 بر اساس مصوبه مجلس 
شورای اسلامی، از سال آینده علاوه بر قیمت هر پیامک، مبلغ ۳۰ ریال از 
استفاده کنندگان خدمات مزبور دریافت می شود؛ متن پیامک فرقی ندارد که 
دارای لینک باشد یا نباشد، ولی اگر مطالب بیش از ۷۰ کاراکتر باشد؛ هزینه 

دوبرابر می شود.« 
در فروش خدمات پیامکی، متن مورد نظر خریدار اعمال  می شودوی یادآور 
می شود: »اگر بخواهید بازخوردهای پیامتان را هم داشته باشید، باید علاوه 
بر این هزینه، یک پنل هم خریداری کنید که هزینه آن برای سقف ۳۰ هزار 
پیامک، 1۵۰ میلیون ریال است و نرخ سقف ارسال نامحدود نیز ۲۰ میلیون 
ریال است. همچنین  اگر شماره غیر رند 1۲ رقمی هم برای ارسال پیامک 
خریداری کنید، ۳ میلیون ریال است و اگر 4 رقم غیر رند بعد از پسوند ۲۰۰ 
بخواهید، قیمت آن ۸۰ میلیون ریال و اگر ۳ رقم غیر رند بخواهید، نرخ آن نیز 

1۲۰ میلیون ریال است.«
توسعه فرهنگی در فضای مجازی به جای کنترل صرف

فرهنگ  توسعه  مرکز  رییس  حاجی ملامیرزایی«  حامد  »»حجت الاسلام 
و هنر در فضای مجازی نیز در این راستا به پژوهشگر ایرنا می گوید: » اسناد 
حاکم بر پیامک های انبوه باید در کنار ابعاد امنیتی بیشتر جنبه های فرهنگی، 
اقتصادی، هنری و اجتماعی را مدنظر قرار دهند و بایستی اهتمام جدی 
وزارتخانه ها، سازمان ها و نهادهای عضو کارگروه ساماندهی خدمات پیامکی 
ارزش افزوده و پیامک انبوه در شبکه های ارتباطی در انجام وظایف شان برای 

امن شدن هر چه بیشتر این حوزه شد.«
اعطای مجوز به برخی شرکت های پیام رسان برای ارسال پیامک در دولت 
گذشته صورت گرفته استرییس مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی 
وزارت فرهنگ و هنر ارشاد اسلامی خاطرنشان می سازد: »این مرکز تاکنون 
به 4 اپراتور ارسال پیامک بر اساس قوانین و مقررات مجوز داده و ۳ اپراتور دیگر 
درخواست شان در دست بررسی است؛ البته این را هم باید ذکر کرد که این 
مجوزها در دولت قبلی اعطا شده است. مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای 
مجازی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این راستا بسیار مصمم بوده و چنانچه 
هر کدام از این اپراتورهای مجوزدار ارسال پیامک انبوه، تخطی از قوانین داشته 

باشند، به شدت با آنان برخورد خواهد کرد.«

بررسی ریشه ها و راهکارهای مقابله؛

چرا کلاهبرداری پیامکی افزایش یافته است؟
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تصمیمی که بازار را آشفته می کند ؛

درج همزمان قیمت تولیدکننده و 
مصرف کننده باعث تعارض می شود

نایب رییس کمیسیون بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: از آنجا 
درج قیمت تولیدکننده و مصرف کننده خلاف جهت رقابتی بازار است، شیوه 
کارآمدی نخواهد بود. اگر دولت می خواهد بازار را کنترل کند باید با ابزارهایی که 
مرسوم بوده و وجود دارند این کار را انجام دهد. درج این قیمت ها به نوعی باعث 

تعارضی می شود که لازم هم نیست. 
قیمت  همزمان  درج  مورد  در  گفت وگویی  در  یزدان پناه  اسماعیل  سید 
تولیدکننده و مصرف کننده بر روی اقلام و روند تصمیم گیری در این مورد اظهار 
کرد: این نوع تصمیم گیری بیشتر از ضعف مکانیزم حاکمیتی کشور است. سطح 
حاکمیتی و نظارتی دولت بر محصولات به گونه ای است که از بسیاری از پارامترها 
پیروی نمی کند. یکی از این پارامتره عرضه و تقاضا است که مازاد عرضه باعث 
کاهش قیمت می شود و چرخش نقدینگی و بهره بانکی و ... نیز قوانین مربوط 
به خود را دارند. به نظر می رسد که تصمیماتی که گرفته می شود به جای پیروی 
از این قواعد یک سری مسکن های مقطعی است که از طریق سعی و خطا پیش 

می رود.
با  باید  به جنوب عرضه شود  و  تولید شده  اگر کالایی در شمال  افزود:  وی 
پارامتر حمل و نقل چه کرد؟ یعنی با درج این قیمت ها می خواهیم بگوییم که 
هر منطقه ای کالای خود را تولید کند؟ قیمت  را همه این عوامل در کنار عرضه و 
تقاضا تعیین می کنند. ممکن است یک کالا در شمال تهران به واسطه کرایه ای که 
می پردازد، گران تر و در جنوب تهران ارزان تر باشد. اینکه ما بگوییم چون ابزارهای 
لازم برای نظارت را نداریم، درج قیمت تولید کننده و مصرف کننده را پیش بگیریم 

اشتباه است.
یزدان پناه گفت: بنابراین از آنجا درج قیمت تولیدکننده و مصرف کننده خلاف 
جهت رقابتی بازار است، شیوه کارآمدی نخواهد بود. اگر دولت می خواهد بازار را 
کنترل کند باید با ابزارهایی که مرسوم بوده و وجود دارند این کار را انجام دهد. 
درج این قیمت ها به نوعی باعث تعارضی می شود که لازم هم نیست. مگر یک فرد 
عادی می داند که یک کالا چه مراحلی را طی می کند تا به دست مصرف کننده 
برسد؟ آیا جو روانی جامعه شاکی نمی شود که این فاصله بین قیمت تولیدکننده 
به جامعه  پاسخ دادن  به  آن وقت مجبور  و قیمت مصرف کننده وجود دارد؟ 
می شوید. فرض کنید برای هر کالا باید چنین مراحلی طی شود. فرد باید علم 
مراحل بازار و هزینه های آن مثل B۲B و B۲C را داشته باشد که در مورد فاصله ها 
قانع شود. جامعه عوام چگونه قرار است قانع شود؟ خود این موضوع باعث 
آشفتگی و درگیری در جامعه می شود. دولت باید این مراحل و سودها را ببیند و 

نظارت کند اما درج آن فقط ایجاد آن مشکل می کند.
نایب رییس کمیسیون بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: این 
دست از تصیم گیری ها و روند آن در بازار به صورت لحظه ای و خلق الساعه ای 
است. به جای پیشبرد یک برنامه، سعی و خطا پیش گرفته شده است. مانند 
کسی که در حال غرق شدن است و به هر تخته پاره ای دست می اندازد. این 
موضوع نشان دهنده ناتوانی اقتصاد ما در کنترل است. اگر ما آرامش خود را 
حفظ کنیم و با کمک خرد بخش خصوصی و تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی 
نشستی در مورد قوانین کنترلی در زمان بحران داشته باشیم، شکل های بهتری 
از آنچه موجود است می گیرد. ما باید برنامه داشته باشیم تا در زمان بحران بتوانیم 

از آنها استفاده کنیم.
 

رئیس کنفدراسیون صادرات:

تجارت ایران به ۱۰۰ میلیارد دلار می رسد
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران می گوید با توجه به رشد آمارهای صادراتی و 
وارداتی در سال جاری، می توان انتظار داشت که در آمار 1۲ ماهه، میزان تجارت 

ایران به 1۰۰ میلیارد دلار برسد.
محمد لاهوتی در نشست خبری اظهار کرد: بر اساس آمارهای رسمی ارائه شده 
تا پایان بهمن ماه، میزان وزنی تجارت ایران به حدود 14۹ میلیون و 4۰۰ هزار تن 
رسیده و از نظر ارزشی نیز تجارت حدود ۹۰ میلیارد دلار بوده است. به این ترتیب 

از نظر وزنی تجارت ایران افزایشی 1۲ درصدی را به ثبت رسانده است.
وی با بیان اینکه صادرات ایران رشدی 4۰ درصدی داشته، توضیح داد: در 
11 ماهه سال جاری، میزان صادرات ایران به بیش از 11۲ میلیون و ۶۵۰ هزار 
تن رسیده و از نظر ارزشی نیز از مرز 4۳.۵ میلیارد دلار عبور کرده است. به این 
ترتیب از نظر وزنی صادرات ایران 1۰ درصد و از نظر ارزشی 4۰ درصد افزایش 

یافته است.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران درباره آخرین وضعیت واردات کالا به ایران 
نیز بیان کرد: در 11 ماهه امسال، میزان واردات از ۳۶ میلیون تن گذشته و ارزش 
آن نیز بیش از 4۶ میلیارد دلار شده است. به این ترتیب واردات ایران از نظر وزنی 
1۹ درصدی و از نظر ارزشی ۳۶ درصدی افزایش یافته است. البته بخشی از این 

افزایش تحت تاثیر افزایش قیمت کالا پس از شیوع کرونا نهایی شده است.
به گفته لاهوتی، کالاهای اساسی، نهاده ها، ماشین آلات و ملزومات پزشکی 

اصلی ترین کالاهایی بوده که در این مدت به ایران وارد شده است.
وی درباره اصلی ترین شرکای تجاری ایران در سال جاری نیز گفت: آمارها نشان 
می دهد که بیشترین صادرات ایران به چین بوده و پس از آن نیز عراق و ترکیه قرار 
داشته اند. در میان کشورهای صادرکننده کالا به ایران نیز امارات متحده عربی، 
چین و ترکیه صدرنشین هستند. عضو اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: با توجه به 
آمارهای به دست آمده و عملکرد کشور در ماه پایانی سال، می توان پیش بینی کرد 
که در سال 14۰۰، میزان تجارت خارجی ایران از مرز 1۰۰ میلیارد دلار بگذرد که 

افزایشی قابل توجه نسبت به سال قبل را نشان می دهد.
لاهوتی با اشاره به بحث حذف ارز 4۲۰۰ تومانی و تصمیماتی که در این رابطه 
گرفته شده، بیان کرد: دولت می تواند با کاهش تعرفه واردات، افزایش قیمت 
کالاها پس از حذف ارز دولتی را محدودتر کند. البته باید توجه داشت که تحت 
تاثیر تحولات اخیر در جهان، قیمت کالاها افزایشی شده و این موضوع در اقتصاد 
ایران نیز خود را نشان خواهد داد اما می توان با برخی سیاست های داخلی، از 

افزایش قیمت کالاها پس از حذف ارز ترجیحی تا حدی جلوگیری کرد.

معاون برنامه ریزی وزیر نفت خبر داد:

اتصال سامانه وزارت نفت به درگاه ملی 
مجوزهای کسب وکار

معاون برنامه ریزی وزیر نفت از اتصال سامانه وزارت نفت )MOP( به درگاه ملی 
مجوزهای کسب وکار به میدان داری وزارت اقتصاد خبر داد و گفت: متقاضیان 
می توانند برای ثبت درخواست دریافت مجوز پنج طرح وزارت نفت به این درگاه 

مراجعه کنند. 
هوشنگ فلاحتیان با اشاره به اینکه دستگاه ها تا 1۸ اسفندماه امسال فرصت 
داشتند به درگاه ملی مجوزها متصل شوند و برای صدور مجوزهای کسب وکار 
استعلامات را به صورت الکترونیک انجام دهند، اظهار کرد: وزارت نفت در این 
ارتباط اجرای طرح های ان جی ال )مایعات گازی(، اجرای طرح های ال ان جی 
)گاز طبیعی مایع شده(، اجرای طرح های پتروشیمی/ جی تی ال )تبدیل گاز 
طبیعی به مایع(، اجرای طرح های پالایشی/ پتروشیمی و احداث ایستگاه های 
گاز و سی ان جی را در این درگاه ملی قرار داده است. وی با بیان اینکه هم اکنون 
ارتباط سامانه وزارت نفت )MOP( و شرکت های اصلی آن با درگاه ملی مجوزهای 
وزارت  از  مجوز  متقاضیان  تمامی  کرد:  تصریح  است،  شده  برقرار  کسب وکار 
 )g4b.ir( نفت و شرکت های اصلی از این پس می توانند با مراجعه به این درگاه
درخواست خود را ثبت کنند تا در صورت بارگذاری اطلاعات مورد نیاز از سوی 
متقاضیان، نسبت به صدور مجوز آنها اقدام شود. احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد 
هم به تازگی از وزارت نفت به عنوان دستگاه پیشرو در اتصال به این سامانه نام برده 
و گفته بود: باید سامانه های هوشمند، جایگزین کاغذبازی های اداری در اعطای 
مجوز سرمایه گذاری های داخلی و خارجی شود تا طبق زمان بندی شفاف روند 

خدمت رسانی به فعالان اقتصادی پیش برود.

بررسی آمار تولید ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو نشان می دهد که از ابتدای 
سال جاری تا پایان بهمن ماه تنها ۹۹۲۶ دستگاه خودرو به میزان تولید آن ها 
افزوده شده است. از این تعداد خودرو تولیدی به انضمام فروش خودروهای 
تولیدی پیش  از سال 14۰۰ این خودروسازان، در مجموع آمار فروش به ۸۰۰ هزار 

دستگاه هم نرسیده است.
براساس این گزارش ، طبق آمار ارائه شده توسط خودروسازان به سازمان بورس، 
در مجموع 11 ماهه امسال قریب به ۸۲۷ هزار دستگاه خودرو در ایران خودرو 
و سایپا و همچنین پارس خودرو تولید شده که تنها 1.۲ درصد )معادل ۹۹۲۶ 
دستگاه( بیشتر از میزان تولید آن ها در مدت مشابه سال گذشته است. از ابتدای 
سال 1۳۹۹ تا بهمن ماه آن، در مجموع ۸1۷ هزار و ۶۹ دستگاه خودرو تولید 

شده بود.
در حقیقت خودروسازان اصلی علیرغم همه وعده و وعیدها و از سوی دیگر 
تهدیدها و تذکرهای مقامات دولتی برای افزایش تولید و عرضه، حتی 1۰ هزار 
دستگاه هم نتوانسته اند بر تیراژ تولید خود نسبت به سال گذشته بیافزایند. 
همانطور که اشاره شد، خودروسازان بزرگ کشور علیرغم همه وعده و وعیدها و 
همچنین فشارهای دولتی برای افزایش تولید و عرضه، تنها 1.۲ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته افزایش تولید داشته اند؛ این درحالیست که تولیدشان 
در همین ایام در سال 1۳۹۹ نسبت به سال پیش از آن )11 ماهه 1۳۹۸( رشد 

۳.۷ درصدی داشت.
خودروسازان بزرگ کشور علیرغم همه وعده و وعیدها و همچنین فشارهای 
دولتی برای افزایش تولید و عرضه، تنها 1.۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزایش تولید داشته اند؛ این درحالیست که تولیدشان در همین ایام 

در سال 1۳۹۹ نسبت به سال پیش از آن )11 ماهه 1۳۹۸( رشد ۳.۷ درصدی 
داشت.بر اساس آمار، از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه در مجموع ۸۲۶ 
هزار و ۹۹۵ دستگاه خودرو تولید شده است که از این میزان با احتساب تکمیل 
و عرضه خودروهای ناقص تولیدی پیش از سال جاری، برای ۷۹۸ هزار و 1۲۳ 

دستگاه خودرو فاکتور فروش صادر شده است.
ایران خودرو 4۲۹ هزار و ۸۲۳ دستگاه تولید و ۳۹۵ هزار و 4۲۷ دستگاه فروخت
در مجموع 11 ماهه سال جاری 4۲۹ هزار و ۸۲۳ دستگاه خودرو در گروه 
صنعتی ایران خودرو تولید و برای ۳۹۵ هزار و 4۲۷ دستگاه خودرو فاکتور فروش 

صادر شده است.
از مجموع تولیدهای گروه صنعتی ایران خودرو طی مدت مذکور  ۲۸۸ هزار و 
۸4۲ دستگاه از محصولات خانواده پژو )به جز پژو ۲۰۰۸( تولید و ۲۶۹ هزار و 
۹۸4 دستگاه از این خودرو فروخته شده است. همچنین 1۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ 

تولید کرده که همه 1۰۳ دستگاه آن فروخته شده است.
ایران خودرو 4۶ هزار و ۵۲۷ دستگاه از محصولات خانواده سمند در 11 ماهه 
امسال تولید کرده و برای 4۶ هزار و ۳4۳ دستگاه از این محصولات فاکتور فروش 

صادر کرده است.
همچنین در این مدت، 4۶ هزار و ۳۹۹ دستگاه دنا، ۳۳ هزار و ۲۸۷ دستگاه 
رانا و ۷۹۵1 دستگاه تارا در این شرکت تولید شده که به ترتیب 41 هزار و 14۵ 
دستگاه دنا، ۲۳ هزار و ۹۹۷ دستگاه رانا و ۷۳۹۷ دستگاه تارا به فروش رسیده 

است.
ایران خودرو در محصولات مونتاژی نیز در 11 ماهه امسال، ۶۶۹۳ دستگاه 
هایما و همانطور که اشاره شد 1۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ تولید کرده است که به 

ترتیب ۶4۵۰ دستگاه هایما و 1۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ فروخته است.
از تولیدهای مونتاژی پیشین این گروه صنعتی، سه دستگاه تندر )L۹۰( و دو 
دستگاه دانگ فنگ در آمار فروش این گروه خودروسازی طی 11 ماهه 14۰۰ 

ثبت شده است.
وانت های آریسان نیز که تولید آن ها دوباره به چرخه محصولات تولیدی این گروه 
صنعتی بازگشته است، طی این مدت )از آذر تا بهمن ماه( به تعداد ۲1 دستگاه 
تولید و سه دستگاه آن فروخته شده است. البته این سه دستگاه وانت آریسان 
عرضه شده متعلق به وانت  آریسان های تولیدی پیش از سال 14۰۰ و از دسته 
آریسان های توسعه نیافته است. این در حالیست که مدیران این شرکت وعده 
تولید و عرضه ۵۰۰۰ دستگاه خودرو وانت آریسان تا پایان سال جاری داده بودند 

اما آنطور که از شواهد امر پیداست، بعید است این وعده محقق شود.
سایپا 2۹۱ هزار و ۷۵۹ دستگاه تولید و 2۹۳ هزار و ۴۹2 دستگاه فروخت

نیز در  11 ماهه سال جاری ۲۹1 هزار و ۷۵۹  در گروه خودروسازی سایپا 
دستگاه خودرو تولید شده که از این میزان به ترتیب ۲1 هزار و ۹۷۹ دستگاه سهم 
وانت های سایپا، ۲4۹ هزار و ۹۹۷ دستگاه سهم خانواده تیبا، 1۳۰ دستگاه سهم 

آریو s۳۰۰ و 1۹ هزار و ۶۵۳ دستگاه سهم شاهین بوده است.
گروه خودروسازی سایپا در محصولات خانواده پراید با توجه به توقف پراید تنها 
وانت پراید )سایپا 1۵1( را تولید کرده که طی 11 ماهه امسال برای ۲۳ هزار و 
۸۸۸ دستگاه از این محصول فاکتور فروش صادر کرده است.  البته 1۳۸ دستگاه 
از محصولات تولیدی پیش از توقف تولید پرایدها در ماه های ابتدایی سال جاری 

تحویل مشتریان شده است.
از  و ۸۶ دستگاه  ماه، ۲4۹ هزار  بهمن  پایان  تا  امسال  ابتدای  از  همچنین 
محصولات خانواده تیبا و ۲۰ هزار و 1۲ دستگاه شاهین تجاری سازی و برایشان 

صورت مالی ثبت شده است.
این خودروساز همچنین چهار دستگاه آریو، ۳۶۲ دستگاه چانگان و دو دستگاه 
سراتو )مربوط به تولیدهای قبل از سال 14۰۰( طی 11 ماهه امسال در آمار 

فروش خود ثبت کرده است.
بدین ترتیب، طبق آمار گروه خودروسازی سایپا در مجموع 11 ماهه امسال برای 

۲۹۳ هزار و 4۹۲ دستگاه خودرو فاکتور فروش صادر کرده است.
پارس خودرو 1۰۵ هزار و 41۳ دستگاه تولید و 1۰۹ هزار و ۲۰4 دستگاه فروخت
در شرکت پارس خودرو به عنوان زیر مجموعه گروه سایپا نیز در مجموع در 11 
ماهه امسال، 1۰۵ هزار و 41۳ دستگاه خودرو تولید شده و برای 1۰۹ هزار و ۲۰4  

دستگاه فاکتور فروش صادر شده است.  
از تعداد خودروهای تولیدی پارس خودرو در این مدت ۵۵ هزار و 4۳۷ دستگاه 
سهم محصولات گروه Q۲۰۰ بوده که فروش ۵۸ هزار و ۶۸۵ دستگاهی را به نام 

خود ثبت کرده است.
همچنین در مدت مذکور 1۸ هزار و 1۹۲ دستگاه محصولات گروه S۲۰۰ و ۳1 
هزار و 1۹۰ دستگاه کوییک معمولی تولید شده است. به ترتیب برای 1۸ هزار و 
1۷۵ دستگاه از محصولات خانواده S۲۰۰ و برای ۳1 هزار 1۸۶ دستگاه کوییک 

معمولی فاکتور مالی طی این مدت ثبت شده است.
پارس خودرو همچنین تولید ۵۹4 دستگاه و فروش 11۵4 دستگاه برلیانس را 
در آمار 11 ماهه خود ثبت کرده است. همچنین این خودروساز زیرمجموعه سایپا، 
دو دستگاه ون دولوکس و دو دستگاه از محصولات خانواده رنو را در آمار فروش 

11 ماهه 14۰۰ دارد. 

آمار تولید و فروش خودروسازان در ۱۱ ماهه امسال؛

سال به سالِ خودروسازان، دریغ از پارسالشان!

وزیر نیرو با اعلام اینکه تغییر تعرفه های آب در جلسه اخیر هیات دولت مصوب شده است، گفت: تعرفه های جدید 
از سال آینده اجرایی خواهند شد. 

»علی اکبر محرابیان« روز شنبه در حاشیه دیدار از مرکز کنترل و دیسپاجینگ شرکت توزیع برق تهران بزرگ در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: براساس این مصوبه تعرفه آب برای مشترکانی که بیش از الگوهای تعیین شده 
مصرف کنند، افزایش خواهد یافت. وی ادامه داد:  مشترکانی براساس رعایت الگوهای تعیین شده مصرف داشته 
باشند، مشمول هیچ افزایشی نخواهند شد. وزیر نیرو تغییر تعرفه ها را گامی برای اصلاح رفتار مشترکان و رعایت 
الگوهای مصرف برشمرد و گفت: تعرفه های جدید از سال آینده اجرایی خواهند شد. محرابیان افزود: براساس 
قانون بودجه 14۰۰ آیین نامه ای تقدیم دولت شد و دولت آن را بررسی کرد و در جلسه قبل هیات دولت  این آیین 
نامه به تصویب رسید. وی خاطر نشان کرد: از مشترکان درخواست می کنیم به طور حتم الگوهای مصرف را رعایت 
کرده و مصارف بیش از الگو را کاهش دهند. وزیر نیرو گفت: معدود مشترکانی که مصارفی بیش از حد الگو دارند، 
باید بیشتر رعایت کنند؛ زیرا آب در شبکه شرب در سطح بسیار بالایی تصفیه و عمده آبی که در شبکه های شهری 
توزیع می شود، از بالاترین سطح استانداردها برخودارهستند. محرابیان ادامه داد: در اغلب کشورهای جهان آبی 
که در شبکه شهری توزیع می شود آب بهداشتی است، درحالی که در شبکه های آب کشورمان این آب هم بهداشتی 
و هم قابل شرب است. برای تامین، انتقال و تصفیه و توزیع آب سرمایه گذاری های سنگینی می شود. وی اضافه 
کرد: از طرفی منابع آبی محدود هستند و  سرمایه گذاری های عظیمی انجام شده است، بنابراین ضرورت دارد این 
آب را با حداکثر صرفه جویی مصرف کنیم. وزیر نیرو خاطرنشان ساخت: در فرهنگ مردم صرفه جویی وجود دارد و 
مشترکانی داریم که از این آب مصارف غیرمعقول دارند و برای شست و شوی خودرو و آبیاری فضای سبز و پرکردن 
استخرها استفاده می کنند. محرابیان ادامه داد: این آیین نامه و قانون تاکید دارد تا افرادی که مصرف غیر معقول 

دارند، به صورت پلکانی نرخ تعرفه آنها افزایش خواهد یافت.

مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران از رکوردزنی صنعت انتقال در سال 14۰۰ و انتقال حدود ۶۸ میلیارد لیتر 
نفت خام و ۶۰.۵ میلیارد لیتر فرآورده در کشور از طریق خطوط لوله انتقال نفت و فرآورده کشور از ابتدای سال تاکنون خبر داد. 
»ارسلان رحیمی« در نشست ارائه گزارش عملکرد سالانه شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران با اشاره به اینکه حجم 
انتقال پارسال، رکوردی در سطح شرکت به شمار می آید، گفت: انتقال ایمن و پایدار وظیفه اصلی شرکت به شمار می آید و ثبت 

رکورد بیشترین حجم انتقال موفقیتی است که با تلاش و کوشش نیروهای شرکت در همه مناطق کشور به دست آمده است.
وی افزود: استفاده از توان داخلی به باوری در شرکت تبدیل شده است و امروز تعمیر اساسی و حتی تولیدمحور توربین ها در 

داخل کشور با بهره گیری از توان سازندگان داخلی انجام می شود.
مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران به نقش مهم سرمایه انسانی در فعالیت های سخت و طاقت فرسای 
شرکت اشاره و تأکید کرد: این مجموعه با اعتقاد به سرمایه  بودن نیروی انسانی، نخستین شرکتی است که طرح طبقه بندی 
مشاغل نیروهای پیمانکاری را اجرا کرد و هم اکنون نیز افزون بر انجام امور طبقه بندی نیروهای مدت موقت، چارت سازمانی 

نیروهای رسمی را تهیه کرده و امید می رود در آینده نزدیک مراحل نهایی آن انجام شود.
به گزارش ایرنا، شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران از شرکت های زیر مجموعه شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران است که با مأموریت انتقال کلان مواد نفتی ایفای نقشی مؤثر در تأمین انرژی بخش های مختلف صنعتی و 

بهینه سازی اقتصاد ملی را به عهده دارد.
1۹4 مرکز انتقال نفت، تأسیسات و فشارشکن به صورت شبانه روزی وظیفه انتقال ایمن نفت خام از مبادی تولید به هفت 
پالایشگاه مهم کشور را دارد، همچنین این شرکت دریافت از هشت پالایشگاه و انتقال به مخازن انبارهای نفت متصل به 
خطوط لوله در سراسر کشور، تأمین سوخت مایع برخی از نیروگاه ها، فرودگاه ها و بخشی از خوراک صنعت پتروشیمی و در 
مجموع کنترل شبکه ای با کارکرد انتقال سالانه بالغ بر 1۲۸ میلیارد لیتر مواد نفتی )معادل ۶۰ میلیارد تن کیلومتر( را از طریق 

افزون بر 14 هزار کیلومتر خطوط لوله به عهده دارد.

وزیر نیرو اعلام کرد:

اجرای تعرفه های جدید آب از سال آینده
مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت خبر داد؛

رکوردشکنی در صنعت انتقال نفت و فرآورده های نفتی

یک کارشناس مسکن :

بی پناه ترین قشر در کشور مستاجران هستند
پناه ترین  اینکه بی  به  با اشاره  یک کارشناس مسکن 
قشر در کشور مستاجران هستند گفت: متاسفانه برای 
مستاجران در دستگاه عریض و طویل قضایی جایی وجود 
ندارد و اتفاقات بسیار ناگواری در بخش اجاره نشینی رخ 

داده و تعادل های اقتصادی به هم ریخته است.
به گزارش ایسنا، گودرزی - کارشناس مسکن - در  برنامه 
تلویزیونی غیرمحرمانه با موضوع »آینده ملک استیجاری 
در کشور« عنوان کرد: بر اساس آمار ۳۰ میلیون ایرانی، 
حدود ۷ میلیون خانوار مستاجر در کشور وجود دارد که 
4۲ درصد ساکنان پایتخت مستاجر هستند و در طی 1۰ 
سال گذشته رو به افزایش بوده و همچنان خواهد بود، 
چرا که سیاست گذاری ها در بخش مسکن به شکلی بوده 
که اقشار ضعیف جامعه به خصوص قشر کارمند و کارگر 
و سایر اقشار کشور در تامین نیاز مسکن با بحران جدی 

مواجه شدند.
عوامل سه گانه دردسر مستاجران 

وی گفت: سه بخش در حوزه مسکن از جمله کاهش 
ارزش پول ملی، افزایش قیمت مسکن، وام های ودیعه 
مسکن باعث فلاکت مستاجران شده است. همچنین، 
متاسفانه رهاشدگی بی منطق و عجیب و غریب در قیمت 
مسکن داریم و باید گفت که اجاره نشینی یک انتخاب 

نیست، بلکه یک اجبار است.
گودرزی با تاکید بر اینکه مشکلات مسکن یک بحران 
بحران  ایران،  اقتصاد  اصلی  بحران  افزود:  است،  ملی 

ارزش افزوده است.
وی اذعان کرد: در بخش قانونی مسکن با مشکل جدی 
مواجه هستیم که بخشی از آن ساماندهی شده است و با 
ضعف مدیریت روبه رو هستیم. آشفته بازار مسکن بستر 
تحمیل شرایط به مستاجران را فراهم می آورد و موجران 

آگاهانه یا ناآگاهانه در این فرآیند بهره مند خواهند بود.  

در حوزه مسکن با کسری تولید روبه رو هستیم
همچنین ستاریان - کارشناس مسکن-  گفت: مشکل 
ما در این است که قیمت ملک بالاست و قیمت اجاره بدان 

وابسته است.
وی با تاکید بر اینکه نگاه مهندسی به مسکن بسیار 
غلط است، عنوان کرد: به مسکن باید نگاهی اقتصادی 
داشت، مسکن یا ساختمان محصولی نهایی است که 
زنجیره وسیعی از تولیدات از مواد و مصالح اولیه، ثانوی و 

ترکیبی است و ریشه آن در اقتصاد کلان است.
ستاریان افزود: اشتباه دولت های ما از ابتدا این بوده که 

همواره بر اساس تقاضای موثر برنامه ریزی کرده اند.
وی با بیان اینکه در حوزه مسکن با کسری تولید روبه 
رو هستیم، گفت: تولید به اندازه کافی نیست و عرضه با 
تقاضا مساوی نیست و در نتیجه ارزش مسکن بالا می رود 

و سبب افزایش قیمت می شود و راهکار آن بالا بردن تولید 
است امری که از مدت ها قبل باید به آن پرداخته می شد.

و خسارات مسائل  تمام ضعف ها  کرد:  بیان  ستاریان 
اقتصادی در مسکن بروز پیدا می کند، به گونه ای می توان  
گفت که مسکن ضربه گیر اقتصادی ما شده است. تمام 
تلاطم هایی که در بخش اقتصاد دولتی با توجه به تدابیر 
پیدا  به بخش مسکن تسری  برنامه های عنوان شده  و 
می کند. در درون بدنه بخش مسکن قاعدتا نباید مشکلی 
وجود داشته باشد، لیکن تمام مشکلات به ریشه های 
اقتصادی به کشور برمی گردد و باید گفت که ریشه های 

اقتصاد کشور غلط است.
حوزه مسکن در شرایط اضطرار است

شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو   - حسینی 
بحثی  مسکن  اینکه  بیان  با  برنامه  این  در    - اسلامی 

فرابخشی است و تصمیم در حوزه مسکن به حوزه های 
حوزه  در  شاخص ها  کرد:  اظهار  می گردد،  بر  مختلف 
مسکن در دولت های  مختلف نشان می دهد که با شاخص 

مسکن در قانون اساسی فاصله داریم.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر یک سوم جمعیت 
کشور ناگزیر به اجاره نشینی هستند و این جمعیت رو به 
افزایش است. حسینی با اشاره به اینکه در حوزه مسکن 
نهادهای  باید  افزود:  گرفته ایم،  قرار  اضطرار  شرایط  در 
تصمیم گیر برای حوزه مسکن وقت بگذارند. متاسفانه از 
حیث ساختار مدیریتی و اراده انجام کار در حوزه مسکن با 

ضعف روبه رو هستیم.
حسینی با بیان اینکه مسکن استیجاری بخش اجتناب 
ناپذیر اقتصاد مسکن است، اضافه کرد: در کشور دو گونه 
اجاره داری بخش خصوصی و اجتماعی وجود دارد که در 
هر دو بخش دولت در بستر قانونی باید فضایی ایجاد کند 
که مسکن استیجاری برای قشر آسیب پذیر و کم درآمد 

استطاعت پذیر باشد.
وی به بخش شخصی سازی در حوزه مسکن اشاره کرد و 
گفت: در حوزه اجاره داری حرفه ای در کشور هیچ قانونی 

نداریم.
حسینی افزود: واقعیت مطلب این است که مطالعات 
باید 4  که  است  آن  دهنده  نشان  درکشور  جامع  طرح 
میلیون مسکن ساخته شود تا به تعادلی در عرضه و تقاضا 

در حوزه مسکن دست یابیم.
وی اضافه کرد: اگر قراراست که بخشی از مسکن ندارها، 
مسکن دار شوند، نیازمند آن هستیم که ارکان مختلف این 

ساختار اجرا با هم حرکت کنند.
این است در حال  حسینی همچنین گفت: واقعیت 
حاضر در بخش حوزه اجاره داری تنها در حوزه مسائل 

ودیعه مسکن توانایی کمک به مردم را داریم.
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بنیانگذار ومهاجم ارزنده تیم پیام قم؛

مهدی واحدی؛دربستر بیماری
ایمان / رضا ملکی

فوتبال قم بزرگان زیادی را از دیرباز درخود 
دیده که باعث افتخار بودند ونام آنها همواره 

مورد احترام خانواده فوتبال بوده است.
شکوفایی  اوج  که   ۷۰ و   ۶۰ دهه  در 
فوتبال درقم بود دوتیم صنعت نفت وسهیل 
سالها بود که برفوتبال ولایت سایه انداخته 
فوتبالی  وارائه  بزرگ  بازیکنان  وباجذب 
دیدنی وتماشایی دل علاقمندان وعاشق 

به فوتبال را درقم شاد میساختند.
تولد تیم جدیدی به نام پیام باعث شد تا 
فوتبال ولایت از دوقطبی بودن بیرون آمده 
وشاهد تیمی مقتدر با بازیکنان نامی در 

درون خود باشد.
پیام با مدیریت مهدی واحدی شکوفا شد تا خود داعیه تیم داری داشته باشد 

وهم درنوک پیکان خط حمله این تیم با افتخار باشد.
خیل بازیکنان خوبی که به این تیم اضافه شد و قرار دادهای مالی جدید که 
درنوع خود بی سابقه بود باعث شد تا رغبت بازیکنان به پیام افزون گردد وفوتبال 

قم از تولد یک تیم خوب ومقتدر درخود خبر داد.
مهدی واحدی با سختی های بسیار سالها کوشید تا چرخ این تیم راهمواره 

درحرکت نگه دارد.
از جیبش خرج کرد ورسیدن به چند قهرمانی درفوتبال قم تا حدودی زحمات 
او را جبران نمود بارسیدن به دهه هشتاد واینکه مسیر حرکت فوتبال درقم عوض 
گردید وتیم داری کردن بسیار سخت وناممکن شد مهدی واحدی نیز مثل خیلی 
از بزرگان فوتبالی قم که درپاس داشتن نام تیمشان سالها تلاش کرده بودند عطای 
کار را به لقایش بخشید تا خداحافظی غمگینانه ای از فوتبال قم داشته باشد مدتها 
بود از مهدی خبر نداشتیم تنها می دانستیم که در بستر بیماری است ورنج سخت 

بیماری سکته مغزی دوسال است که او را خانه نشین کرده است.
با کمک دوست ویار غار قدیمی اش محمد جندقی شرایط فراهم شد

تا درآئین تجلیل کهن کسوتان مهدی واحدی باقامتی لاغر ناشی از این بیماری 
ازخدمات ارزنده او به فوتبال قم قدردانی شود

خدمات ارزنده احمد بیگدلی اسطوره فراموش نشدنی فوتبال قم پاس داشته 
شد.احمد بیگدلی اسطوره فراموش نشدنی فوتبال قم نیز چندین مرتبه افتخار 
این را داشته تا با ماشین شخصی به سراغ مهدی رفته ودرخیابانهای شهر دوری 

بزند تاحال وهوای دوست قدیمی اش عوض گردد.
را  ورزشی  میادین  به  وبازگشت  سلامتی  یگانه  پرودگار  از  عزیز  مهدی  برای 
رنج  ودر  بیمار  یادآوری دوستان  با  وامیدداریم که قدیمیهای ورزش  آرزومندیم 
وبستری شده دل این عزیزان را شاد سازنند وامید بزرگی را در دلهای پاکشان زنده 

سازنند.

ایثاری بازیکن تیم فوتسال فردوس قم ؛

مشکل تیم فردوس، عدم حمایت
 مالی و ضعف در یارگیری بود

بازیکن تیم فوتسال فردوس قم گفت: تیم قم هر سال مشکل اسپانسری دارد به 
همین دلیل یارگیری مناسب انجام نمی شود و تا آخر فصل به مشکل می خورد. 

فردوس قم، لیگ برتر فوتسال کشور را با رتبه دهمی پشت سر گذاشت. فصلی 
که فردوس آن را خوب شروع نکرد و با مربی صاحب سبک و تئوریسین خود یعنی 
علی زندی پور به نتیجه لازم نرسید. اما حضور بازیکنی چون روح الله ایثاری که در 
سال گذشته جزو بهترین های لیگ هم به شمار می رفت امیدها را برای این تیم 
بیشتر کرد. در ادامه لیگ اما ضعف این تیم در یارگیری مناسب و مجهز شدن تیم 
های بالانشین به بازیکنان ملی پوش باعث شد که تساوی های پرشمار این تیم و 

مشکلات دیگر، فردوس را در رتبه دهم لیگ میخکوب کند.
روز جمعه آخرین بازی فردوس در لیگ برتر انجام شد و این تیم لیگ را با باخت 
پشت سر گذاشت. در همین رابطه روح الله ایثاری، بازیکن تیم فوتسال فردوس 
قم، در گفت وگو با ایسنا عنوان کرد: قرارداد من با تیم فردوس به پایان رسیده است 

و دیگر با تیم قم قرارداد ندارم.
وی با بیان اینکه تصمیم گیری برای فصل آینده خیلی زود است، اظهار کرد: با 
توجه به شرایط تیم قم، احتمال حضورم در این تیم خیلی کم است همچنین باید 

سایر پیشنهادهایی که دارم را بررسی کنم تا بتوانم بهترین تصمیم را بگیرم.
وی در رابطه با علت ناکامی های فردوس قم در لیگ برتر فوتسال گفت: مهم ترین 
علت ناکامی فردوس در این فصل عدم یارگیری مناسب بود و در نقل و انتقالات نیم 

فصل هم نه تنها یارگیری انجام نشد بلکه یار هم از دست دادیم.
بازیکن تیم فوتسال فردوس قم افزود: نیم فصل دوم به گونه ای بود که با چند 
بازیکن امید 1٢ نفر می شدیم به همین دلیل مصدومیت ها بیشتر شد البته کمی 
هم بدشانس بودیم. وی با اشاره به اینکه کمی هم مشکلات درون تیمی علت 
ناکامی های این فصل فردوس بود، بیان کرد: دلایل ذکر شده سبب می شد در 
دقایق آخر نتیجه پیروزی رو با مساوی یا باخت عوض کنیم. ایثاری اظهار کرد: 
تیم قم هر سال مشکل اسپانسری دارد و به همین دلیل یارگیری مناسب انجام 
نمی شود و تا اخر فصل به مشکل می خورد. وی تاکید کرد: اگر تیم قم همین 
شرایط را در فصل آینده داشته باشد قطعا خطر سقوط تهدیدش می کند و اگر 
می خواهد دچار این مشکل نشود باید زودتر تکلیف اسپانسری تیم را مشخص کند 

و خیلی زود یارگیری مناسب انجام بدهد.

��تساوی خبرنگاران ورزشی قم
 و کارکنان استانداری

��تیم فوتسال خبرنگاران ورزشی قم به دعوت تیم منتخب کارکنان استانداری قم 
و در زمین چمن مصنوعی استانداری برابر این تیم به میدان رفت که مصاف آنها 
یك بازی جذاب، تماشایی و پرگل از آب درآمد و سرانجام با تساوی 11 بر 11 به 

پایان رسید. 
��در تیم خبرنگاران ورزشی قم که مربیگری آن را پشکسوت با سابقه فوتبال و 
رسانه های ورزشی قم یعنی محمدجعفر عابدی بر عهده داشت، بازیکنانی نظیر 
سیدجواد اشرفی، امیر حسامی نژاد، رضا جعفری، روح الله جانقربان، علی اصغر 
لکی، علی اسماعیلی، حمید عراقی، مجتبی عبداللهی، علیرضا زارعی و ابوذر 

رضایی حضور داشتند. 
علی  همچون  نفراتی  ترکیب  با  استانداری  کارکنان  منتخب  تیم  ��همچنین 
محسن  معصوم بیگی،  مهدی  شعبانی،  روح الله  ولی،  مجید  رضابخش، 
ابوالقاسمی، حمید عزیزی، سیدجواد خازنی، رضا رحیمی، عباس زارعی و ... 
در این مسابقه دوستانه فوتسال حضور یافت. �� در حالی که تیم خبرنگاران ورزشی 
قم خود را برای مسابقات مهم از جمله رویارویی با تیم های رسانه ورزش، قلم ورزش 
و هنرمندان آماده می کند، قرار است بازی بعدی با استانداری بعد از تعطیلات 

نوروز برگزار شود.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید حساسیت داربی پیش رو باعث بیشتر شدن فشار روی بازیکنان دو 
تیم شده است.

محسن خلیلی در گفت وگویی، اظهار کرد: جدای از کری خوانی ها، داربی پیش رو برای دو تیم بسیار مهم و 
حائز اهمیت است، این بازی می تواند قهرمان این فصل را مشخص کند. به همین خاطر فارغ از مباحث کری 

خوانی، باید بدانیم بازی از نظر امتیازی هم بسیار حائز اهمیت است.
او در ادامه درباره وضعیت عملکرد حامد لک هم گفت: ما در شرایط تمرینی تیم نیستیم و از وضعیت بازیکنان 
خیلی اطلاع نداریم. این مربیان هستند که از نظر روحی و روانی و فیزیکی بازیکنان را زیر نظر دارند.  قطعا 
بازیکنی که از نظر روحی و روانی و فیزیکی شرایط خوبی داشته باشد، برای بازی انتخاب می شود. درباره عملکرد 
گوهری هم باید بگویم در بازی با نفت  مسجدسلیمان فشار زیادی به دروازه پرسپولیس نیامد که بخواهم عملکرد 
گوهری را بررسی کنم. نکته بسیار حائز اهمیت این است که تک تک بازیکنان پرسپولیس سرمایه های این تیم 
هستند و باید از همه بازیکنان حمایت شود تا از نظر روحی افت نکنند. اگر این بازیکنان دچار افت شوند، اولین 
ضربه را تیم می خورد. او همچنین درباره شرایط پرسپولیس قبل از داربی هم گفت: پرسپولیس هیچ وقت در 
چند سال اخیر انقدر در تکاپوی رسیدن به صدر جدول نبوده است و الان با انگیزه زیادی به مصاف استقلال 
می رود تا با پیروزی در این دیدار به صدر جدول نزدیک تر شود. فوتبال و اشتباهاتش همیشه در کنار هم بوده اند 
و اگر بازیکنی اشتباه نکند، گلی به ثمر نمی رسد. مطمئنا در داربی تیمی موفق است که کمترین اشتباه را انجام 
بدهد و از فرصت ها به خوبی بهره ببرد. همان طور که گفتم در داربی پیش رو با توجه به جایگاه تیم ها در جدول، 
فشار زیادی روی تیم ها است اما من امیدوارم پرسپولیس در دقایق ابتدایی به گل برسد تا شاهد بازی جذابی 
باشیم. من خودم گل زنی در داربی راتجربه کردم. فکر می کنم آنقدر که گل زنی در داربی شیرین است، گلی که 

منجر به قهرمانی می شود شیرین نیست.

تیم ملی فوتبال ایران در آستانه دیدار با کره جنوبی پنج بازیکن اصلی خط دفاعی خود را ندارد و مشخص نیست شجاع  خلیل زاده 
و مجید حسینی به این دیدار برسند.

به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتبال ایران چهارم و نهم فروردین 14۰1 به ترتیب با تیم های ملی کره جنوبی و لبنان دیدار خواهد 
کرد که پایان بخش مرحله سوم مسابقات انتخابی جام جهانی خواهد بود و تکلیف چهار سهمیه اصلی آسیا برای شرکت در قطر 
۲۰۲۲ را مشخص خواهد کرد. البته تا قبل از همین دیدار، تکلیف دو تیم صعود کننده از گروه A مشخص شده و ایران و کره جنوبی 
سهمیه های این گروه را تصاحب کردند. با این حال، بازی این دو تیم و قدرت های اول آسیا، فارغ از هر چیزی، برای کادرفنی، 
بازیکنان و هواداران دو تیم حائز اهمیت است و به نوعی از دیدارهای حیثیتی فوتبال آسیا به شمار می رود. با وجود اهمیت این دیدار، 
دراگان اسکوچیچ با یک سردرد عجیب در زمینه سازماندهی خط دفاعی تیمش رو به رو است. تمام بازیکنان اصلی او در خط دفاعی، 
دچار مشکل شده اند و احتمالا خط دفاعی دگرگون خواهد شد. بعد از محرومیت محمدحسین کنعانی زادگان به مدت دو جلسه )به 
علت مسائل انضباطی(، روز گذشته شجاع خلیل زاده هم در دیدار الریان و الشمال، در دقیقه ۳۸ به علت مصدومیت زمین را ترک 
کرد. همچنین مجید حسینی، مدافع ایرانی شاغل در کایسری اسپور ترکیه، طی هفته اخیر، به علت مصدومیت شدید از تمرینات 

تیمش دور بوده و سرمربی این تیم ترکیه ای حال او را وخیم گزارش کرده است.
از سوی دیگر، سیاوش یزدانی، مدافع تیم ملی از ابتدای ماه جاری به علت اعزام به خدمت سربازی از استقلال جدا و راهی ملوان 
انزلی در لیگ یک شده و در هیچ دیداری به میدان نرفته است. مرتضی پورعلی گنجی، دیگر مدافع ثابت تیم ملی نیز بعد از گذشت 
یک سال از مصدومیت از ناحیه رباط صلیبی، هنوز به میادین برنگشته است. در نبود این پنج بازیکن، دراگان اسکوچیچ، بازیکنی 

مانند محمدحسین مرادمند را هم به علت اعزام به خدمت سربازی در اختیار ندارد.
در بازی های اخیر، امید نورافکن به عنوان مدافع وسط به میدان رفته ولی وضعیت حادتر از چیزی است که به نظر می رسد. او در 

اردوی قبلی بازیکنی مانند فرشاد فرجی را به اردو دعوت کرده بود که او هم یک ماه است برای تیمش بازی نمی کند.
به این نفرات، باید محرومیت سعید عزت اللهی و صادق محرمی را هم از دیدار با کره جنوبی اشاره کرد!

 محسن خلیلی: 

گل زنی در داربی از گل قهرمانی شیرین تر است
دستان خالی اسکوچیچ مقابل رقیب دیرینه؛

ایران؛ تیم بی دفاع جلوی کره!

پرسپولیس در شرایط کم سابقه!

تغییرات »ریسکی« گل محمدی برای دربی
 سرمربی پرسپولیس با تغییراتی که در دیدار هفته بیست 
و دوم این تیم برابر نفت مسجدسلیمان ایجاد کرد نشان داد 
برای دربی نود و هشتم هم دست به ریسک هایی خواهد زد 

که
براساس این گزارش ،دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و 
نفت مسجد سلیمان با پیروزی دو بر یک سرخپوشان پایتخت 
همراه شد تا قهرمان پنج دوره متوالی رقابت های لیگ برتر با 

4۸ امتیاز در رتبه دوم جدول قرار بگیرد.
پرسپولیس در حالی موفق به کسب پیروزی مقابل این 
تیم شد که تغییرات گسترده ای در ترکیب این تیم رخ داد. 
ترکیب  ثبات در  بر  یحیی گل محمدی که همیشه سعی 
اصلی تیمش داشت احتیاط را کنار گذاشت تا بتواند روی 
اسم بازیکنان با تجربه و همواره ثابت تیمش خط قرمز بکشد.

یحیی بالاخره عصبانی شد!
گل محمدی بالاخره واکنش خود به اشتباهات فردی حامد 
لک را با نیمکت نشینی او در آستانه دربی ۹۸ پایتخت مقابل 
استقلال تهران نشان داد. احمد گوهری با وجود اینکه چند 
واکنش از خود نشان داد اما باز هم نتوانست کمکی به ثبت 
کلین شیت پرسپولیس کند تا گل بخورد و همچنان برخی 

انتقادات را بشنود.
با این حال یحیی تصمیم قطعی خود برای کنار گذاشتن 
نگاه محتاطانه را گرفته است تا احمد گوهری با تمام ضریب 
خطاهایش تبدیل به گزینه نخست این تیم برای دیدار با 

استقلال تهران شود.
سیدجلال و یک خداحافظی آرام؟

با  را  تیمش  دفاعی  خط  ترکیب  پرسپولیس  سرمربی 

بازگرداندن علی نعمتی در کنار وحدت هنانوف گرفت. گل 
محمدی نه تنها کاپیتان اول سرخپوشان را از ترکیب کنار 
گذاشت بلکه او را از لیست 1۸ نفره پرسپولیس هم خط زد 
تا به شایعات درباره کنار گذاشتن همیشگی او از لیست تیم 

دامن بزند.
گل محمدی که تصمیم دارد قرارداد سیدجلال را دیگر 
در قامت بازیکن پرسپولیس تمدید نکند چراغ های جشن 
خداحافظی او را روشن کرد تا شاید در پایان فصل از این تیم 

برود.
برگرداندن به موقع خرید جنجالی

رضا اسدی هنگام عقد قرارداد با پرسپولیس بمب نقل و 

انتقالاتی گل محمدی لقب گرفت. او که از خرید جانشین 
برای احمد نورالهی در میانه میدان خوشحال بود بارها به 
قیمت  گران  هافبک  پرداخت.  اسدی  از  تمجید  و  تعریف 
سرخپوشان نیز با کوتاه ترین مدت تمرین در ترکیب اصلی 
پرسپولیس بازی کرد. با این حال هرگز نتوانست انتظارات 
را برآورده کند تا تیغ تیز منتقدان از جذب او روی گلوی گل 

محمدی فشار بیاورد.
همین امر سبب شد تا اسدی مدت ها روی نیمکت بنشیند 
و تمرینات خود را بدون حاشیه ادامه دهد تا نظر کادر فنی را 
بار دیگر به خود جلب کند. شکست دو بر صفر پرسپولیس 
مقابل صنعت نفت آبادان باعث تغییر استراتژی این تیم شد تا 

رضا اسدی جای کمال کامیابی نیا را در ترکیب بگیرد و بتواند 
با دو گلی که برای پرسپولیس مقابل نفت مسجد سلیمان 

بزند سه امتیاز مهم را به اندوخته های این تیم اضافه کند.
ترکیب  در  مدت ها  را  او  می تواند  اسدی  درخشان  بازی 
پرسپولیس حفظ کند تا این بازیکن طعم حضور در دربی 

پایتخت را بچشد.
تنومند ولی گل نزن!

پرسپولیس  ازبکستانی  وارد  تازه  خرید  تمیروف  شیرزود 
پس از ناکامی مهاجمان داخلی به ترکیب پرسپولیس تزریق 
شد. یحیی گل محمد تنها دو هفته پس از خرید این بازیکن 
تصمیم گرفت مهدی عبدی و حامد پاکدل را نیمکت نشین 
کند تا تمیروف با بازی فیزیکی و درگیرانه خود در ترکیب قرار 
بگیرد. با این حال مهاجم ازبکستانی سرخپوشان نتوانست 
برای این تیم گلزنی کند تا یحیی احتمال ایجاد تغییر دوباره 

در نوک پیکان خط حمله تیمش را بگیرد.
دربی همه را جسور کرد

نتایج دربی پایتخت با یحیی گل محمدی در قامت سرمربی 
پرسپولیس نشان از احتیاط او از نباختن می دهد اما رفتار او 
در دیدار قبل از رویارویی با استقلال تهران نشان از تغییرات 

گسترده او برای تقابل با آبی پوشان پایتخت می دهد.
تهران ۲۶  استقلال  و  پرسپولیس  فوتبال  تیم های  دیدار 
اسفندماه در ورزشگاه آزادی برگزار می شود. حساسیت دربی 
۹۸ پایتخت در حالی بیشتر از همیشه است که شاگردان 
فرهاد مجیدی با ۵4 امتیاز در صدر هستند. پرسپولیس نیز با 
4۸ امتیاز در تعقیب این تیم است تا نتیجه رویارویی آنها تأثیر 

زیادی در تعیین قهرمان فصل جاری لیگ برتر داشته باشد.

 استقلال در صورت کسب 14 امتیاز دیگر می تواند رکورد بیشترین امتیاز در 
یک فصل را بشکند و البته پرسپولیس نیز شانس این را دارد تا رکوردشکنی کند.

براساس این گزارش ،استقلال تهران جمعه شب در چارچوب هفته بیست و 
دوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران در ورزشگاه آزادی به مصاف صنعت نفت 

آبادان رفت و با یک گل به برتری رسید تا با ۵4 امتیاز، جایگاهش در صدر جدول 
رده بندی را تثبیت کند و فاصله ۶ امتیازی با پرسپولیس حفظ شود.

آبی پوشان تهرانی در این ۲۲ هفته هنوز باختی را نداشته اند. آنها می توانند 
به رکورد ۲۶ بازی بدون باخت پرسپولیس برسند؛ به اولین تیم تاریخ لیگ برتر 
تبدیل شوند که باختی را در یک فصل نداشته است و همچنین از لحاظ تعداد 

گل خورده نیز می توانند صاحب بهترین عدد شوند.
البته که این تمام ماجرای استقلالِ مجیدی نیست. آنها تا به اینجای کار از 
۶۶ امتیاز به ۵4 امتیاز دست پیدا کرده اند. به عبارتی آنها ۸1 درصد امتیازات 
لازم را به خود اختصاص داده اند و حالا می توانند به یک رکورد بزرگ دیگر نیز 

دست یابند.
به  برتر  تیم در لیگ  امتیازی بوده که یک  امتیاز، بیشترین  به حال ۶۷  تا 
یازدهم(،  سپاهان)لیگ  نهم(،  سپاهان)لیگ  است.  داده  اختصاص  خود 
استقلال)لیگ دوازدهم(، پرسپولیس)لیگ نوزدهم( و پرسپولیس)لیگ بیستم( 
موفق به کسب این تعداد امتیاز شده اند که البته به جز پرسپولیس، الباقی در 

لیگ های 1۸ تیمی این تعداد امتیاز را اندوخته داشتند.
حالا استقلال و البته پرسپولیس این فرصت را دارند تا این رکورد را بشکنند. 
آبی پوشان اگر 14 امتیاز از ۲4 امتیاز ممکن را هم به دست بیاورند ۶۸ امتیازی 
خواهند شد و صاحب بهترین رکورد از این حیث می شوند. البته ممکن است 
با این تعداد امتیاز قهرمان نشوند چرا که پرسپولیس با آنها ۶ امتیاز فاصله دارد 
و ممکن است شاهد سبقت تیم یحیی باشیم. استقلال در بهترین شرایط 

می تواند به امتیاز تاریخی ۷۸ هم برسند.
سرخپوشان تهرانی اما در حال حاضر 4۸ امتیاز اندوخته دارند. آنها از ۲4 
امتیاز باقی مانده اگر ۲۰ امتیاز را به دست بیاورند رکورد تعداد امتیاز را می زنند. 
قهرمان پنج دوره اخیر لیگ برتر کار بسیار دشواری پیش روی خود دارد. آنها در 

بهترین شرایط می توانند به ۷۲ امتیاز برسند.
باید دید در پایان فصل کدام تیم یا تیم ها رکورد بیشترین امتیاز در تاریخ لیگ 
برتر و فوتبال ایران را می شکنند. آبی ها فعلا شانس بسیار بیشتری برای این کار 

دارند اما هنوز هشت هفته و ۲4 امتیاز دست نخورده باقی مانده است.

پرسپولیس هم می تواند؛

14 امتیاز تا خلق یک رکورد جدید برای استقلال

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید با حضور رافائل سیلوا، جای خالی 
یزدانی و مرادمند در ترکیب آبی ها احساس نشد.

سعید مراغه چیان پیشکسوت تیم فوتبال استقلال، در گفت وگو با ایسنا، درباره 
پیروزی یک بر صفر آبی پوشان پایتخت مقابل صنعت نفت آبادان در هفته بیست و 
دوم رقابت های لیگ برتر اظهار کرد:  بازی خوبی بود. استقلال با وجود رفتن یزدانی 
و مرادمند، توانست دفاع خوبی داشته باشد و سیلوا هم عملکرد خوبی از خودش 
ارائه داد. صنعت نفت هم تیم خوبی بود و در نیمه دوم حملات زیادی داشتند اما 
پاس های اشتباه شاگردان منصوریان برای این تیم دردسرساز شد. استقلال در 
این بازی عملکرد دفاعی بسیار خوبی داشت و عملکرد خوب کوین یامگا نیز کاملا 
مشخص بود. مهدی مهدی پور هم روی یک موقعیت خوب می توانست به گل برسد 

اما این اتفاق رخ نداد.
او در واکنش به گل دوم استقلال که با تصمیم داور آفساید اعلام شد، خاطرنشان 
کرد: نمی دانم دقیقا چطور شد و فکر می کنم کارشناس های داوری باید نظر بدهند 

اما اگر توپ به پای بازیکن صنعت نفت خورده باشد، می توانست آفساید نباشد.

مراغه چیان درباره کیفیت فنی تیم فوتبال استقلال گفت: با رفتن یزدانی و مردامند، 
ما فکر می کردیم دفاع استقلال به مشکل بربخورد اما در هفته پیش هم غلامی و 
چشمی عملکرد خوبی داشتند. همچنین سیلوا به سرعت توانست به هماهنگی 
خوبی برسد و عملکرد خوبی ارائه دهد. به نظر من باید وریا غفوری در تیم جایی 
داشته باشد. اگر این بازیکن قرار نیست در دفاع راست بازی کند، می تواند در هافبک 
راست تاثیر خودش را بگذارد. غفوری خوب پاس می دهد و شوت می زند و جای این 

بازیکن قطعا خالی است.
او در ادامه خاطرنشان کرد: آمانوف و مهدی پور توانستند عملکرد خوبی از خودشان 
ارائه دهند و به نظر من استقلال اگر همینطور پیش برود، هماهنگی بهتری پیدا 
می کند و فوتبال زیباتری نسبت به گذشته به نمایش خواهد گذاشت. به نظر من باید 

شوت های از راه دور بیشتر شود و پاس های  کم اشتباه تری رد و بدل شود.
تقابل استقلال و  و  پایتخت  تیم فوتبال استقلال درباره داربی ۹۸  پیشکسوت 
پرسپولیس در هفته بیست و سوم رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: پیروزی آبی ها 
مقابل صنعت نفت، به لحاظ روحی و روانی برای استقلال بسیار خوب بود چون 

داربی پایتخت در پیش است و امیدوارم بازی خوبی شاهد باشیم. استقلال نباید 
امتیاز از دست بدهد. آبی ها اگر در داربی پایتخت پیروز شوند، قطعا قهرمان می شوند 
اما اگر بازنده شوند، اختلاف کمتر می شود. امیدوارم استقلال با روحیه خوب به 
پیشواز داربی برود. او افزود: استقلال این هفته پیروز شده و پرسپولیس هم بازی این 
هفته را با پیروزی پشت سر گذاشته است. پرسپولیس برای کم کردن اختلاف خود 
با استقلال، قطعا حملات قابل توجهی طراحی می کند و امیدوارم استقلال دفاعی 
بازی نکند. آبی ها باید برای بیشتر کردن اختلاف به میدان بروند و فکر می کنم بازی 
خوبی شاهد باشیم. هر تیمی که از موقعیت هایش استفاده کند و تمرکز بهتری داشته 

باشد، قطعا پیروز میدان است.
مراغه چیان در پایان درباره حضور تماشاگران در استادیوم های فوتبال گفت: دیگر 
بس است. تماشاگران تمام دنیا در حال حاضر به استادیوم می روند. تا چه زمانی قرار 
است این روند ادامه پیدا کند؟ نباید یک کاری کنیم که دنیا به ما بخندد. کرونا فقط در 
مملکت ما باقی مانده است؟ الان دو سال است که تماشاگران به استادیوم نرفته اند. 

بازیکنان به خاطر این تماشاگران بازی می کنند.

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال :
سیلوا جای خالی یزدانی و مرادمند را پر کرد؟
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چگونه منتقد جدی برجام ، سکاندار احیای آن شد؟

باقری کنی ،یک گام تا ورود
 به حافظه تاریخی ایران

علی باقری کنی، فرزند محمدباقر باقری کنی عضو سابق مجلس خبرگان رهبری و 
دانش آموخته رشته معارف اسلامی و اقتصاد از دانشگاه امام صادق )ع( است که پیشینه 

تدریس اقتصاد در دانشگاه را نیز دارد.
آیت الله محمدرضا مهدوی کنی، عموی علی باقری کنی است که رئیس سابق مجلس 
خبرگان رهبری بود. همچنین پدرش، محمدباقر باقری کنی از سال 1۳۹4 با حکم 
رهبر انقلاب به عضویت هیات امنای موسسه جامعه الصادق درآمد.  علی باقری کنی، 
در محله کن تهران بزرگ شد و در فضای گفتمان اصولگرایی و در ارتباط با نسل اول 

انقلابیون، سیاست ورزی را از خانواده های انقلابیون تا دانشگاه ادامه داده است.
 علی باقری، دیپلمات آرمان گرای انقلابی

زمانی که سعید جلیلی معاونت اروپا و آمریکا وزارت امور خارجه را برعهده داشت، 
باقری کنی مدیرکل اروپای مرکزی و شمالی این معاونت بود و پس از سعید جلیلی، 
مدتی به عنوان معاون اروپای وزیر امور خارجه فعالیت کرد و پس از حضور جلیلی در 

شورای عالی امنیت ملی، علی باقری به عنوان معاون او منصوب شد.
علی باقری، سیاست گذار امنیت ملی

مذاکرات  در  جلیلی  سعید  سکان داری  دوره  در  و  تا 1۳۹۲  از 1۳۸۶  باقری کنی 
هسته ای در دولت نهم و دهم عضویت داشت. سال هایی که روسیه و چین هم کنار ایران 
نبودند و قطعنامه های پی درپی علیه ایران صادر می شد. پرونده هسته ای از فاز حقوقی 
وارد فاز امنیتی شده بود. قطعنامه های شورای امنیت که از سوی احمدی نژاد، »کاغذ 
پاره« خوانده می شدند، ایران را به گرداب تحریم های بی سابقه مالی و نفتی کشانده بود. 

اما این روند با انتخابات ریاست جمهوری 1۳۹۲ متوقف شد.
علی باقری پس از پیروزی انتخاباتی روحانی از تیم هسته ای کنار رفت و نقدهایش علیه 
مذاکرات برجامی ظریف را از رسانه هایی مانند شبکه افق سیما، وب سایت مدرسه کالک 
وابسته به بسیج دانشجویی و مرکز رشد دانشگاه امام صادق منتشر کرد. او مقدمه ای 

هم بر نسخه فارسی کتاب خاطرات وندی شرمن، مذاکره کننده تیم هسته ای نوشت. 
علی باقری، رئیس ستاد انتخابات سعید جلیلی

علی باقری، سال 1۳۹۲ رئیس ستاد انتخاباتی سعید جلیلی و منتقد جدی هرگونه 
مذاکره با امریکا بود. در آن سال، ایران تحت شدیدترین تحریم های مالی و نفتی قرار 
داشت و برنامه گزینه »نفت در برابر غذا« پیش روی جمهوری اسلامی گذاشته شده بود.
تحت تأثیر چنین فضایی، انتخابات ریاست جمهوری ایران به کارزار صف آرایی حامیان 
مذاکره، تبدیل شد. باقری پس از پیروزی حسن روحانی در آن انتخابات همراه سعید 

جلیلی به یکی از منتقدان جدی مذاکرات هسته ای در دولت روحانی بدل شد.
باقری پس از توافق ژنو در که پیش درآمد برجام بود، در مجلس حضور یافت و محتوای 
مذاکرات و توافقات را در کمیسیونی با عنوان »کمیسیون برجام« که ریاست آن را علیرضا 
زاکانی برعهده داشت، نقد کرد. باقری در مقاطع دیگری ازجمله، حضور در برنامه های 

شبکه افق سیما در نقد عملکرد تیم سیاست خارجی دولت سخنانی را ابراز داشت.
علی باقری، رئیس ستاد حقوق بشر قوه قضاییه

باقری با حکم ابراهیم رئیسی به عنوان معاون امور بین الملل و رئیس ستاد حقوق بشر 
قوه قضاییه منصوب شد. او در این مدت تلاش کرد با حضور در محیط های دانشجویی، 
نقد برجام را ادامه دهد و رکن ارزیابی او از برجام بر پایه بی نصیب ماندن ایران از مزایای 

اقتصادی برجام، صورت بندی شده بود.
علی باقری عمل گرا  درمذاکرات وین

رئیسی  ابراهیم  نماینده  به عنوان  باقری  علی  جمهوری  ریاست  انتخابات  از  بعد 
وظیفه انتقال امورات وزارت خارجه را بر عهده گرفت و در روزهای اول پیروزی رئیسی 
تیم  در  حضورش  برای  گمانه ها  شد،  مستقر  خارجه  وزارت  در  انتخابات 14۰۰  در 
مذاکره کننده قوت گرفت. پس از وزارت حسین امیرعبداللهیان، باقری به عنوان معاون 
سیاسی او، مأموریت هدایت مذاکرات را زیر نظر شورای عالی امنیت ملی برعهده گرفت. 
حالا دانش آموخته دانشگاه امام صادق که زمانی معاون سعید جلیلی در مذاکرات بود 
به جای سیدعباس عراقچی فارغ التحصیل اندیشه سیاسی دانشگاه کنت انگلستان 
نشسته و برای نهایی کردن دستاوردهای مذاکراتی عراقچی و به روزرسانی آن با توجه به 

تحولات ایران و جهان، تلاش می کند.
مذاکره کننده خبر  تیم  در  از حضور سعید جلیلی  پیش بینی ها  بسیاری  اگرچه   
می دادند اما افشای رسانه ای نامه سعید جلیلی به رهبری در نقد روند مذاکرات وین 
که هدایتش را باقری بر عهده داشت، نشان داد، باقری رویکردی متفاوت از جلیلی در 

مذاکرات دنبال کرده که از قضا مورد توافق مقامات عالی نظام نیز بوده است.
جلیلی در آن نامه ۲۰۰ صفحه ای به رهبر انقلاب، پیشنهاد خروج از برجام، افزایش 
غنی سازی حتی تا ۹۰ درصد را داده بود با این منطق که بعد از شکستن خطوط قرمز 
هسته ای، امتیازات بیشتری را کسب می کنیم. این همان رویکردی بود که وقتی جلیلی 
در دولت های نهم و دهم مذاکره کننده ارشد ایران بود، دنبال می کرد. حالا اما باقری، 
تلاش می کند با تاکتیک »مذاکره برای رفع تحریم« راهی متفاوت از سعید جلیلی را برود.

علی باقری، از آرمان تا واقعیت
 مجموعه کنش های علی باقری در مذاکرات وین نشان می دهد، تیم مذاکره کننده 
ابراهیم رئیسی، از حیث تجربه و تخصص و تحصیلات با تیم مذاکره کننده دولت های 
یازدهم و دوازدهم متفاوت است. اما علی باقری در این دور از مذاکرات کوشش کرده 
راهی متفاوت از سعید جلیلی را برای دست یابی به نتیجه عملی در مذاکرات که بهبود 
معیشت مردم از راه رفع تحریم ها را نشانه رفته، دنبال کند. مسیری که قبلًا عباس 
عراقچی مذاکره کننده ارشد ایران در دولت روحانی برای رفع تحریم ها دنبال می کرد 
و تلاش تیم باقری در روزهای اول مذاکرات بر مرور متن های قبلی مذاکره و پذیرش 
خواسته طرف های اروپایی برای ازسرگیری مذاکرات از نقطه توقف در مذاکره با عراقچی 
بود. توقفی که همان زمان هم به نقطه تصمیم در تهران و واشنگتن رسیده بود اما حالا در 

دولت رئیسی، تصمیم برای توافق به نقطه امیدوارکننده ای رسیده است.
یک گام تا ورود به حافظه تاریخی ایران

علی باقری از دانش آموختگی رشته معارف اسلامی و اقتصاد تا مذاکره کننده ارشد 
ایران در مذاکرات وین، راهی را رفته که در آن از معاونت جلیلی در شورای امنیت ملی 
تا مذاکرات دولت نهم و دهم مسیری پانزده ساله را طی کرده است. در این مسیر به جز 
دوره ای که معاون جلیلی در وزارت خارجه بوده تجربه دیپلماتیک موثری نداشته و 

تحصیلاتش در دانشگاه امام صادق نیز مرتبط با حوزه کاری او نیست.
باقری بعد از دولت احمدی نژاد، در نقش تحلیلگر سیاسی به نقد برجام و مذاکرات 
امنیت ملی«  برای  »تهدیدی  و  را »خسارت محض«  برجام  و  هسته ای می پرداخت 
می دانست و دستاوردی برای آن قائل نبود،حالا به عنوان یک دیپلمات مذاکره کننده 
عمل گرا ، مذاکرات احیای برجام را  به ایستگاه پایانی برساند . هرچند ، برخی طیف 
های تندرو اصولگرا مدعی هستند که مذاکرات کنونی با مذاکرات دولت روحانی ، تفاوت 
بسیار دارد و امتیازهای بیشتری نصیب ایران خواهد کرد اما همانگونه که نبویان  پس از 
حضور وزیر خارجه در مجلس اعلام کرد : » امیرعبداللهیان گفت برجام سقف مطالبات 

ماست«.
به گزارش خبر آنلاین ،نرفتن امیرعبدللهیان به وین در حساس ترین روزهای مذاکرات، 
برخلاف ظریف که در مراحل مهم مذاکرات حضور فعالی کنار مذاکره کنندگان داشت، 
گویای اعتماد بالای نظام و وزیر خارجه به عملکرد باقری است. در این میان، نبویان با 
بیان اینکه »»آمدند به ما گفتند آن تیم انقلابی آدم های ضعیفی بودند آقای باقری کنی 
به این نتیجه رسید که باید از تیم ظریف استفاده کند«، کوشید نتیجه گیری مطلوب خود 
مبنی بر اینکه »امریکا قوی ظاهر شده اما دوستان ما بسیار ضعیف ظاهر شده اند« را القا 
کند اما واقعیت این است که استفاده از ظرفیت ملی دیپلمات های کشورمان، فارغ از 
اختلاف نظرها و تشکیل »تیم ملی« برای مذاکره نفس گیر با »تیم منتخب دیپلمات های 
جهان«، نه نقطه ضعف بلکه نشانی از واقع گرایی است.هرچند ، برخی معتقدند تندروها 

او را نیز همانند ظریف و تیم مذاکره اش به سیبل حملات خود تبدیل خواهند کرد.
هرچند ، مذاکرات برجامی ، موضوعی حاکمیتی و فراتر از اختیارات وزارت خارجه و 
دیپلمات های  کشورمان است اما اگر دود سفید از هتل »کوبورگ« خارج شود و خبر 
امضای توافق نهایی، اعلام رسمی شود و افکارعمومی به انطباق متن امضا شده با 
منافع ملی اعتماد کنند، آنگاه تاریخ ایران، کارنامه اصلی باقری را نه به عنوان دیپلمات 
آرمان گرای نامنعطف بلکه به عنوان مذاکره کننده ارشدی واقع گرا که با ادامه استراتژی 
»مذاکره« ظریف و عراقچی ، پرونده طولانی چالش برجام را بست، به خاطر خواهد 

سپرد.

 یادگار امام با تأکید بر اینکه اعتماد به قدرت های غیرملی غلط است، گفت: 
دشمن و غیر دشمن دنبال منافع خودشان هستند، اما رمز بقای ما اتکاء به قدرت 
ملی و هویت دینی است. هر جا ظلم و تجاوز هست، بد است؛ هر جا مظلومی 
باشد باید در کنارش ایستاد و حداقل با زبان از او دفاع کرد و هر تجاوزی منفور 

است. 
آیت الله سید حسن خمینی  جمعه شب گذشته در دوازدهمین همایش خادمین 
افتخاری حرم مطهر امام خمینی)س( اظهارداشت: یکی از بحث های بسیار مهم 
در فرهنگ دینی ما بحث »طغیان انسان بر خدا« است. در سوره علق که اولین 
سوره نازل شده بر پیامبر)ص( است، بعد از اینکه خداوند می گوید، »ما انسان را از 
هیچ آفریدیم«، می فرماید، »انسان طغیانگر است و وقتی خودش را مستغنی می 

بیند طغیان می کند«.
سیدحسن خمینی با بیان اینکه »طغیان« یعنی انسان از حد خود تجاوز کند، 

تصریح کرد: هر بار انسان از حدّ خودش می گذرد تعبیر طغیان را به کار می برند.
وی سپس افزود: یکی از واژه هایی که از طغیان مشتق شده و اتفاقا در قرآن 
بسیار مورد توجه قرار گرفته، لغت »طاغوت« است. طاغوت یعنی کسی طغیانگر 
است، مقابل خدا ایستاده و از حد خودش عبور کرده است. اینکه انقلاب اسلامی 
ایران به رهبری امام مقابل طاغوت و طاغوت ها ایستاد، در حقیقت یک نوع پیام 
از دل اندیشه قرآنی است. طاغوت بزرگترین نماد و مفهومی بود که انقلاب شکل 

داد تا به دنیا بگوید آنچه ما با آن می جنگیم از حدود خودش تجاوز کرده است.
سید حسن خمینی یادآور شد: این مبارزه با طاغوت در وهله اول در محدوده 
مرزهای ایران، یعنی معطوف به رژیم ستمشاهی بود؛ رژیمی که متأسفانه برخی 
امروز نابخردانه آن را تطهیر می کنند، در حالی که در زمینه وابستگی به قدرت های 

جهانی و پایمال کردن هویت و عزت ملی یک طاغوت بود.
وی ادامه داد: بعد از انقلاب بزرگترین شعار انقلاب، امام و مردم ایران، ایستادگی 
جمهوری  آزادی،  »استقلال،  رو،  همین  از  و  بود  غرب  و  شرق  طاغوت  مقابل 
اسلامی« و »نه شرقی، نه غربی« دو شعار کلیدی انقلاب بود. یکی از این دو شعار 
در بُعد هویت داخلی ما و یکی در مقابل طاغوت های زمان است و انقلاب به سبب 
این هدف دل ها را در دنیا جمع کرد. در حالی که تا قبل از انقلاب جهان تقسیم 
شده به دو اردوگاه شرق و غرب بود و عنصر دینداری در آن میانه محلی از تأمل 
نداشت و تفکر عمیق ماتریالیستی-مارکسیستی دین را افیون توده ها و در خدمت 
استکبار می دانست. یادگار امام اظهار داشت: آغازین روز انقلاب، از سوی امام 
یک نهیب به غرب زده می شود که در رأس آن آمریکا است و یک نهیب هم به 
شرق زده می شود که در رأس آن شوروی است. ایشان پس از حمله شوروی به 
افغانستان، با همه توان از ملت افغانستان دفاع کردند؛ و این در حالی بود که آن 
زمان شاید برخی تصور می کردند با توجه به وضعیت اوایل انقلاب دست کشور 

برای یاری جستن به سمت قدرت ها دراز شود.

وی افزود: هزینه ای که مردم ایران در جنگ تحمیلی برای استقلال و سیاست نه 
شرقی نه غربی خودشان پرداخت می کنند، یک افتخار است. یک دست سلاح در 
مقابل دشمنی که همه دنیا پشت او هستند و یک دست به قرآنی که اندیشه مقابله 
با طاغوت را به ما می آموزد. این مقابله با طاغوت یکی از کلیدی ترین رمزهای 
انقلاب است و بحمدالله بعد از امام این مسیر، به صورت پررنگ توسط رهبر معظم 
انقلاب در جمهوری اسلامی ادامه پیدا کرده و با تمام توان همان خط امام را در 

سیاست نه شرقی نه غربی خودش ادامه داده و می دهد.
نه دل در غمزه شرق و نه چشم بر کرشمه غرب داشته باشیم

سید حسن خمینی با تأکید بر اینکه اعتماد به قدرت های غیرملی غلط است، 
گفت: دشمن و غیر دشمن دنبال منافع خودشان هستند، اما رمز بقای ما اتکاء 
به قدرت ملی و هویت دینی است. هر جا ظلم و تجاوز هست، بد است؛ هر جا 
مظلومی باشد باید در کنارش ایستاد و حداقل با زبان از او دفاع کرد و هر تجاوزی 
منفور است. این آرمان انقلاب بوده و دوگانه نگاه کردن بعضی ها در دنیا، از نکات 
دردآور است. وقتی فرزندان فلسطینی و کودکان یمنی کشته می شوند، هیچ 

صدایی بر نمی خیزد اما برای جای دیگری ناله بلند می شود.
وی با بیان اینکه کودک کشی همه جا منفور و انسان کشی همه جا بد است، 
تأکید کرد: باید نه دل در غمزه شرق و نه چشم بر کرشمه غرب داشت. این هم 
اصلا به این معنا نیست که انسان در دنیا تنها باقی بماند، بلکه اصل بر این است 
که اتکاء ما به نیروی ملت باشد. رهبر انقلاب جمله ای دارند که یکی بیان دقیقی از 
اندیشه سیاسی امام است؛ ایشان می گویند، هر جا مردم هستند، مانند سیلابی 
که همه خاشاک را می شورد و می برد، توفیق نصیب می شود و هر جا هم نباشند 

هیچ فایده ای در پیش نخواهد بود.
او همچنین اظهار داشت: »اعتماد به غیر« غلط است و ظلم در همه وجوهش 
باطل است. سیاست درست همان  است که امام یاد ما دادند و مقام معظم رهبری 
ادامه داده اند و جمهوری اسلامی الگوی حرکت خودش قرار داده و آن، سیاست 
اتکاء به خدا، اعتماد به روح ملی، اعتماد به مردم و سیاست نه شرقی-نه غربی 
است. وی در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر اینکه امام برای مملکت 
ما علَم عزت و دینداری است، یادآور شد: همین امروز هم اگر فضای رسانه ای 
و تبلیغاتی را رصد کنید، می بینید که تمام تیرهای زهر آگین به سوی امام روانه 
است. بخش زیادی از تخریب هایی که صورت می گیرد، هنوز هم درباره امام 
است. می گردند از لا به لای متون امام  دروغ در می آورند، تحریف می کنند و می 
سازند؛ چون امام زنده و توفنده است. چون رهبری گفتند این انقلاب بدون امام نه 

هویت دارد و نه شناخته می شود و نه کسی دنبال آن می آید.
سید حسن خمینی افزود: امام و هرچه متعلق به امام است، مورد کینه دشمنان 
ایران است. دشمنان امام را هدف قرار داده اند  و فایده نبرده اند؛ اکنون هم هنوز 
این کار را می کنند و ان شاء الله باز هم فایده نمی برند. اما این وظیفه ما را کم نمی 
کند. هر کسی دل به آینده این کشور بسته، عزت کشور را می خواهد و می خواهد 
در مأذنه های این کشور تا قیامت صدای پیامبر)ص( و اهل بیت پیامبر باشد، باید 

در برابر این تبلیغ های امپریالیسم رسانه ای مقابل امام دفاع کند.
وی افزود: یکی از این کارها حضور شما در لباس خادمی امام است. بسیار 
ارزشمند است در آشفته بازاری که هزاران تبلیغ می کنند، گروهی افتخار می کنند 

به اینکه خادم زائرین امام هستند؛ ملجأ و محور این کشور را امام می دانند.

آیت الله سید حسن خمینی  درهمایش خادمین افتخاری حرم امام خمینی)س(؛ 

اعتماد به قدرت های غیرملی غلط است
اتکاء به قدرت ملی و هویت دینی رمز بقای ما است

رضا نصری تحلیل گر مسائل بین الملل مطرح کرد؛ 

لزوم بازنگری در روابط تهران و مسکو با هدف ایجاد تعادل
 یک تحلیل گر مسائل بین الملل گفت: لازم است در نگاهی 
کلان تر روابط ایران و روسیه به صورت جدی - جهت ایجاد 
تعادل - بازنگری شود. در وضعیت فعلی، رابطه دو کشور 
رابطه متوازنی نیست و ایران باید تلاش کند - از طریق بسط 
روابط خود با سایر قدرت ها - این توازن را به روسیه تحمیل 

کند. 
رضا نصری در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که 
امروز با اعلام رسمی جوزپ بوررل مذاکرات با یک بن بست 
و وقفه مواجه شد و حالا هر دو طرف برای مدتی نامشخص 
این مقطع چشم انداز  بازگشتند، در  پایتخت های خود  به 
واژه  نمی کنم  گمان  گفت:  بود،  خواهد  چگونه  مذاکرات 
»بن بست« در این مقطع واژه مناسبی باشد. فعلًا در مذاکرات 
وقفه افتاده است و شرکت کنندگان وین برای کسب تکلیف 
و احیاناً رایزنی با روسیه به پایتخت ها بازگشته اند. اما با گذر 
زمان ایجاد بن بست دور از ذهن نیست. در واقع، فعلًا مانع 
پیشرفت مذاکرات »تصمیم عامدانه« مسکو است و احیاناً با 

یک تصمیم دیگر قابل حل است. 
وی تصریح کرد: اما اگر در جریان جنگ اوکراین یک فاجعه 
از  آنطور که بحث بسیار مهم استفاده  انسانی رخ دهد - 
جنگ افزار بیولوژیک مطرح شده است - یا یک شخصیت 
مطرح )مثل زلینسکی( کشته شود یا آسیب ببیند، یا بین 
نیروهای روسیه و ناتو در آسمان یا زمین درگیری رخ دهد، 

مدیریت اوضاع از کنترل خارج می شود و مذاکرات در فُرمت 
وین قطعاً پایان خواهد یافت. 

نصری در پاسخ به این سوال که حالا با توقف مذاکرات 
با دخالت روسیه، ایران و آمریکا باید چه تصمیمی بگیرند 
و تصمیم هر دو طرف چه نتایجی را در پی خواهد داشت، 
گفت:  از ماه ها پیش بسیاری از کارشناسان نسبت به عواقب 
روسیه  با وساطت  آن هم   - آمریکا  با  مذاکره غیرمستقیم 
- هشدار داده بودند. ماه ها توصیه شد بگذارید تیم آقای 
باقری مستقیم با آمریکا مذاکره کند؛ گفته شد که زمان، یک 
عنصر »حیاتی« است و لذا از شرایط مساعد کنونی تا تغییر 
نکرده استفاده کنید؛ گفته شد نقش واسطه ها را کم رنگ 
کنید تا ملاحظات آن ها بر ملاحظات ایران تفوق پیدا نکند؛ 
اما متاسفانه در پاسخ به این توصیه ها، این کارشناسان به 
»غرب گرایی« و »غرب گدایی« و سرسپردگی به »کدخدا« 

متهم شدند! حال، همچنان همان تحلیل معتبر است. 
ایران و آمریکا بدون اتلاف وقت

مستقیم مذاکره کنند 
بدون   - آمریکا  و  ایران  که  است  این  راه حل  افزود:  وی   
اتلاف وقت - به صورت مستقیم با یکدیگر مذکراه کنند و 
ایران نشان دهد حاضر و قادر است برای تأمین منافع خود 
در سیاست های راهبردی اش انعطاف به خرج دهد. همه 
اطراف - به ویژه روسیه - باید بدانند ایران عهد اخوت با کسی 

نبسته و وزنه خود را ارزان در کفه ترازوی هیچ یک از قدرت ها 
قرار نخواهد داد. ایجاد چنین تصویری از ایران مستلزم اتخاذ 
خلاقیت و ابتکار دیپلماتیک است؛ و فعلًا بهترین ابتکار، 
دیدار مستقیم میان وزیر امور خارجه ایران و همتای آمریکایی 

اوست.
این تحلیل گر مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که 
چرا ایران در این موضوع به روسیه متذکر نمی شود که نباید 
دخالتی در این خصوص داشته باشد، گفت: اینکه ایران در 
مقابل روسیه جانب احتیاط را بگیرد قابل درک است. روسیه 
یک همسایه قدرتمند است و لازم است با آن روابطِ خوب و 
روسیه یک همسایه  اینکه  باشیم. ضمن  داشته  بهینه ای 
بی پرواست که باید آسیب آن را مدام مهار کرد. در واقع، تنش 
با روسیه به نفع ایران نیست چرا که تنش با چنین همسایه ای 
ایران را وارد یک رابطه فرسایشی و پرهزینه خواهد کرد. در 
نتیجه، اینکه دولت با روسیه با احتیاط برخورد می کند جای 

سرزنش ندارد. 
وی در ادامه گفت: اما از سوی دیگر لازم است در نگاهی 
کلان تر روابط ایران و روسیه به صورت جدی - جهت ایجاد 
تعادل - بازنگری شود. در وضعیت فعلی، رابطه دو کشور 
رابطه متوازنی نیست و ایران باید تلاش کند - از طریق بسط 
روابط خود با سایر قدرت ها - این توازن را به روسیه تحمیل 

کند. 

نصری در پاسخ به این سوال که آیا دیدار اخیر بنت با پوتین 
تاثیری در ایجاد وقفه در مذاکرات داشته است یا خیر گفت: 
در هر حال، موضع جدید روسیه در مذاکرات وین بلافاصله 
پس از دیدار بنت با پوتین مطرح شد. نمی شود تاثیر اسرائیل 
را نادیده گرفت. به ویژه اینکه امروز اسرائیل میان روسیه و 
اوکراین عملًا نقش میانجی گر اصلی را گرفته است و رژیم 
اسرائیل به دولت اوکراین فشار می آورد تا شرایط پوتین را قبول 
کند. می توان حدس زد احتمالًا حمایت اسرائیل از موضع 
روسیه در جنگ اوکراین در ازای کارشکنی روسیه در مذاکرات 

وین صورت گرفته است.  
نصری در تحلیل این پرسش که تا الان هیچ وقت مذاکرات 
دچار وقفه نشده بود یعنی حتی خواسته های ایران و آمریکا 
این مشکل را ایجاد نکرده بود اما روسیه رسما وقفه ایجاد 
کرده است، گفت: به نظرم رفتار اخیر روسیه - که نه تنها 
بدون هماهنگی با ایران که در تضاد فاحش با منافع ایران 
صورت گرفت - باید دست کم چند پرسش مهم را در ذهن 
سیاستگذاران ایران ایجاد کند. اول اینکه آیا رفتار اخیر روسیه 
صرفاً واکنشی به تحولات اخیر اوکراین بوده است؟ دوم اینکه 
آیا این رفتار ناشی از نگاه منفی روسیه به برجام بوده است؟ 
و سوم اینکه آیا این رفتار ناشی از نگاه ابزاری روسیه به ایران 
است؟ معتقدم لازم است متناسب با پاسخ به این پرسش ها 

سیاست جدید در قبال روسیه تدوین شود.

یک پژوهشگر فلسفه سیاسی گفت: مهندسی 
آینده انقلاب اسلامی تبلور آرمان های آن است 
آینده  آن،  و ساختن  مهندسی  در صورت  که 

انقلاب روشن خواهد بود. 
حجت الاسلام محسن مهاجرنیا در ششمین 
کرسی های  دوره  هشتمین  از  نشست 
انقلاب  پژوهی  “آینده  عنوان  با  آزاداندیشی 
اسلامی” در دانشگاه طلوع مهر قم، با اشاره به 
اینکه حوزه آینده پژوهی برای ما که به انقلاب 
تعلق داریم و خود را فرزند انقلاب می دانیم 
بسیار مهم است، بیان کرد: امروز ما آینده 4۳ 
توانست 4۰  آیا کسی می  و  سال پیش است 

سال پیش امروز را پیش بینی کند؟ کسی نمی دانست چنین اتفاقاتی می افتد چراکه ابزارهای پیش بینی نبود.
وی با تشریح اهمیت آینده پژوهی افزود: اگر از گذشته می دانستیم که قرار است در آینده دچار چنین مشکلاتی 
شویم راهی را پیدا می کردیم که چنین شرایط برای ما ایجاد نشود و یا از حجم و میزان آن کاسته شود و اگر امروز 
هم امتیازی داریم حاصل 4۳ سال پیش بود پس باید بدانیم 4۰ سال آینده چه اتفاقی می افتد تا برای آن برنامه 

ریزی کنیم.
مدرس حوزه و دانشگاه با بیان اینکه در آینده پژوهی ۶ سوال اساسی وجود دارد، گفت: اولین سوالی که در آینده 
پژوهی مطرح می باشد این است که چگونه در مورد آینده فکر کنیم و بیاندیشیم، نمی توان برای تفکر در مورد آینده 
دستآویز توهمات شد و خود را پیروز مطلق دانست برای نمونه در برنامه چشم انداز بیست ساله کشور طرح هایی 
ارائه شد که در ۲۰ سال آینده، کشور اول منطقه در زمینه های مختلف باشیم ولی این امر محقق نشد و اتفاقات و 

تحریم هایی که پیش آمده را در این چشم انداز ندیده بودیم .
مهاجرنیا با ابراز تاسف از اینکه ما و همه مردم از آینده غافل هستیم و به دلیل درگیری های روزمره به آینده فکر نمی 

کنیم، افزود: برای درست فکر کردن باید به گونه ای وضعیت موجود را برنامه ریزی کنیم تا از آینده غافل نشویم.
وی در بخشی دیگری از سخنانش، مشکلات امروز را حاصل گذشته عنوان کرد و گفت: مهمترین دلیل که باید 
به آینده فکر کنیم همین مشکلات امروز است. پس با برنامه ریزی درست باید کاری کنیم که در آینده دچار چنین 

مشکلاتی نشویم.

یک تحلیلگر مسائل خاورمیانه در رابطه با دلیل به نتیجه نرسیدن مذاکرات ایران و عربستان گفت: این مسئله از سطح و 
نوع توقعات عربستان ناشی می شود. عربستان توقع دارد که مشکلش با یمن، به وسیله مذاکره با ایران حل شود، در حالی 

که مشکل یمن موضوعی است که خود عربستان به وجود آورده است. 
صباح زنگنه با اشاره به ادعاهایی که اخیرا در کمیته چهارجانبه عربی علیه ایران مطرح شده است، اظهار کرد: این کشورها 
هر گاه تصور کنند زمینه ای برای امتیازگیری آنان فراهم است یا می توانند موقعیت خود را بهبود بخشند، به مطرح کردن 
چنین ادعاهایی دست می زنند، غافل از اینکه کسانی مانند صدام حسین که این گونه ادعاها را مطرح می کردند، از بین 

رفته اند.
وی ادامه داد:  بنابراین این کشورها به جز اینکه با طرح این ادعاها برای خود مشکلی ایجاد کنند، به نتیجه دیگری نخواهند 
رسید. امارات، عربستان، مصر و بحرین این ادعاها را مطرح می کنند تا فضا را ملتهب کنند، بلکه بتوانند از یکی از قدرت های 
بزرگ امتیازی بگیرند. به خصوص اینکه این کشورها تصور می کنند با رفت و آمد رژیم صهیونیستی به منطقه چه در امارات 
چه در بحرین یا مصر، این رژیم می تواند به آن ها کمک کند. ممکن هم هست که وعده های رژیم صهیونیستی باعث شده 

باشد که این کشورها دست به طرح چنین ادعاهایی بزنند.
این تحلیلگر مسائل خاورمیانه با تاکید بر اینکه مسئله دخالت ایران در سایر کشورهای عربی، مسئله ای کاملا نادرست است 
و ایران به طور طبیعی در منطقه حضور و نفوذ داشته است و دارد، عنوان کرد: این نفوذ به نفع مصالح کشورهای منطقه 

بوده است. دیگر کشورهای منطقه باید این مسئله را درک کنند و از گیر افتادن در وسوسه های صهیونیست ها بپرهیزند.
زنگنه در رابطه با دلیل به نتیجه نرسیدن مذاکرات ایران و عربستان بیان کرد: این مسئله از سطح و نوع توقعات عربستان 
ناشی می شود. عربستان توقع دارد که مشکلش با یمن، به وسیله مذاکره با ایران حل شود، در حالی که مشکل یمن 
موضوعی است که خود عربستان به وجود آورده است. بنابراین اگر عربستان به اوضاع پیش از دخالت خود برگردد، مشکل 
یمن نیز حل خواهد شد. اگر عربستان از اعزام نیرو، تهاجم و جنگ با مردم یمن و محاصره فرودگاه ها و بنادر این کشور دست 

بکشد، این مسائل به راحتی قابل حل خواهد بود.
وی در خصوص لزوم حل و فصل هر چه سریع تر مشکلات ایران با عربستان گفت: حالت مخاصمه و واگرایی حالتی غیر 
طبیعی در روابط میان کشورها است و به طور طبیعی کشورها، مخصوصا کشورهای همسایه باید با هم رابطه داشته باشند. 

بنابراین بازگشتن به حالت طبیعی به نفع دو کشور، منطقه و جهان اسلام خواهد بود.
این تحلیلگر مسائل خاورمیانه در گفت وگو با ایسنا خاطرنشان کرد: زمانی که دیگر کشورهای جهان اسلام مشاهده کنند 
که دو کشور مسلمان روابط حسنه ای دارند، آن ها هم برای این دو کشور احترام قائل خواهند بود و آنان هم از اینکه دشمنی 
و اختلاف و واگرایی داشته باشند، پرهیز خواهند کرد. یعنی حسن رابطه میان ایران و عربستان می تواند در بین دیگر 

کشورها الگو شود.

یک پژوهشگر فلسفه سیاسی:

مهندسی آینده تبلور آرمان های انقلاب اسلامی است
یک تحلیلگر مسائل خاورمیانه پاسخ داد

چرا مذاکرات ایران و عربستان دستاورد ملموسی نداشته است؟
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نهج البلاغة : الحکمة 81

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: ۲1۵ بیمار مبتلا به کرونا 
در مراکز درمانی قم بستری هستند که ۵۰ تَن از آنها به دلیل وخامت وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه 
نگهداری می شوند. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی اظهار 
داشت: در ۲4 ساعت منتهی به بیست ویکم اسفندماه ۵۵ نفر مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس 
بیمارستان های قم پذیرش شدند.وی ادامه داد: 41 نفر از این افراد تحت معالجه و درمان قرار گرفتند.مصری ترخیص 
۲1 نفر که طی روزهای گذشته بستری شده بودند را مورد توجه قرار داد و گفت: چهار نفر که نتیجه آزمایش کرونای 
آنها مثبت شده بود، نیز جانباختند.این مسئول بیان داشت: از ۹4 آزمایش کرونای انجام شده نتیجه ۲۶ مورد مثبت 
شد.رئیس علوم پزشکی قم یادآور شد: از ابتدای اجرای طرح همگانی واکسیناسیون کرونا در قم یک میلیون و ۸۰1 
هزار و ۶۳ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.قم از روز ششم اسفندماه جاری در وضعیت نارنجی و نسبتا 
پرخطر کرونایی قرار دارد.روز جمعه و در آخرین رنگ بندی اعلام شده توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 

شرایط کرونایی قم هیچ تغییری نکرد و همچنان نارنجی باقی ماند.

اجرای حکم اعدام 81 نفر در عربستان 
 وزارت کشور عربستان اعلام کرد در یک روز ۸1 زندانی در این کشور گردن زده شدند.به گزارش سرویس بین الملل 
خبرگزاری صدا و سیما به نقل از خبرگزاری فرانسه از ریاض، رسانه های دولتی عربستان سعودی اعلام کردند ۸1 نفر طی 
فقط یک روز به جرم ارتکاب جنایات مرتبط با تروریسم اعدام شدند.وزارت کشور سعودی مدعی شد: علت اعدام ها پیروی 
از اندیشه های گمراه و عضویت در داعش و القاعده بوده است.سعودی ها همچنین از اعدام چند یمنی به اتهام تشکیل 
شبکه وابسته به انصارالله  خبر دادند. فواد ابراهیم عضو هیئت رئیسه جنبش خلاص عربستان در حساب کاربری خود در 
توئیتر نوشت: مقامات سعودی امروز هولوکاست انسانی به راه انداختند تا تایید کنند که این کشور منشا تهدید همه اقشار 
جامعه است .روزشنبه گردن ۸1 جوان در پادشاهی رواداری و میانه روی زده شد. این نخستین بار است که وهابی ها 
با این اعدام ها هیچ ارتباطی ندارند. انجمن »مخالفان در شبه جزیره عربستان« اعلام کرد که رژیم سعودی قتل عام 

ده ها زندانی را انجام داد و 41 نفر از جوانان جنبش مسالمت آمیز در الاحساء و القطیف )شرق عربستان( اعدام شدند.

جزییات ثبت نام عمومی برای سفر به عتبات در نوروز
 مسئولان حوزه حج و زیارت در نشستی بر آغاز ثبت نام عمومی برای سفرهای عتبات نوروزی از روز یکشنبه ۲۲ اسفند 
ماه حج و زیارت تاکید کردند. عتبات سازمان حج و زیارت افزود: اولویت های ذخیره هفت و هشت که بیشترین تعداد 
پیش ثبت نام را انجام داده اند از امروز می توانند نام نویسی خود را قطعی کنند و در صورت باقی ماندن ظرفیت خالی 
از فردا یکشنبه ۲۲ اسفند 14۰۰ امکان ثبت نام برای عموم فراهم خواهد شد.حجت الاسلام والمسلمین صحبت الله 
رحمانی معاون درخصوص سفرهای نوروزی به سوریه نیز اظهار داشت: حدود 14۰۰ نفر از ۲1 اسفند ماه تا یازدهم 

فروردین سال 14۰1 در قالب کاروان به دمشق اعزام خواهند شد.

آیت الله علوی گرگانی بستری شد
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی روزشنبه به علت تب بالا در یکی از بیمارستان های قم بستری شد. به گزارش 
مرکز خبر حوزه، بر اساس پیگیری های صورت گرفته، آیت الله علوی گرگانی از اساتید خارج فقه حوزه علمیه قم، به 
علت تب بالا، در یکی از بیمارستان های قم بستری شد.این مرجع تقلید ۳۰ بهمن ماه نیز بدلیل ضعف جسمانی در 

بیمارستان بستری شده بود.

چند درصد جمعیت کشور واکسن کرونا نزده اند؟
 سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: ۲۶ درصد از جمعیت کشور واکسن کرونا نزده اند.عباس شیراوژن، با عنوان 
این مطلب که ۲۶ درصد جمعیت واکسن نزده شامل افراد زیر 1۲ سال و بالای 1۲ سال هستند، افزود: تاکنون ۳۰ 
درصد از جمعیت کشور موفق شده اند ۳ دوز واکسن کرونا تزریق کنند. وی با اشاره به روند نزولی آمار کرونا در کشور، 

گفت: نباید از رعایت پروتکل های بهداشتی غافل شویم.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

بازداشت نوروزی مخلان آرامش مردم
 در چهارشنبه آخر سال

جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: برابر هماهنگی با مقام قضائی استان، برهم زنندگان 
آرامش مردم در چهارشنبه آخر سال تا پایان تعطیلات نوروز در بازداشت به سر خواهند برد 

 سردار بهادر اسماعیلی با بیان اینکه پلیس هیچگاه مخالف شادی مردم نیست، اظهارداشت: افرادی 
به بهانه شادی، قصد هرج و مرج و بی نظمی داشته و برای خانواده ها و مردم ایجاد مزاحمت می کنند، 

بنابراین روی صحبت و اخطار پلیس با این دسته از افراد است.
وی با اشاره به هماهنگی با مقام قضائی استان در راستای برخورد با هنجارشکنان در چهارشنبه آخر 
سال، تاکید کرد: پلیس قاطعانه با برهم زنندگان آرامش مردم برخورد و علاوه بر دستگیری و بازداشت آن 

ها، خودرو این افراد نیز تا پایان تعطیلات نوروزی توقیف خواهد شد.  
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: خانواده ها با نظارت بیشتر بر رفتار کودکان و نوجوانان 
خود و جلوگیری از خرید و استفاده از هرگونه مواد محترقه، از وقوع حوادث تلخ و جبران ناپذیر در آستانه 

سال نو پیشگیری کنند.
سردار اسماعیلی از مردم خواست، در صورت هرگونه نیاز به کمک پلیس و یا معرفی افراد مزاحم و 

هنجارشکن، موضوع را از طریق سامانه 11۰ به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع دهند.
 دستگیری پلیس قلابی با ۳ فقره سابقه کیفری 

جانشین فرمانده انتظامی استان دربخش دیگری  از سخنان خود  از دستگیری یک پلیس قلابی خبر 
داد و گفت: متهم ۳۷ ساله اهل استان همجوار بوده و در بررسی سوابق وی مشخص شد دارای ۳ فقره 

سابقه کیفری است 
 سردار اسماعیلی اظهارداشت: در پی گزارش حراست امور شعب یکی از بانک های استان قم مبنی 
بر اینکه فردی با مراجعه به یکی از کارمندان بانک، خود را از کارکنان پلیس آگاهی معرفی و قصد 
سوء استفاده داشته است، پرونده تشکیل و موضوع در دستور کار کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و 
کلاهبرداری پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی افزود: متهم خود را مامور پلیس آگاهی استان قم 

معرفی و قصد سوءاستفاده داشته که پس از مطالبه کارت شناسایی توسط کارمند .
بانک، به بهانه آوردن کارت از داخل ماشین متواری شده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه بلافاصله تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی جهت 
شناسایی وی وارد عمل شده و با انجام اقدامات پلیسی نامبرده ۳۷ ساله اهل استان همجوار و ساکن قم 

دارای ۳ فقره سابقه کیفری را شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر کردند .
سردار اسماعیلی تصرح کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.
اعتراف ۴ سارق منزل به 20 فقره سرقت

جانشین فرمانده انتظامی استان دربخش دیگری  از سخنان خود   از دستگیری 4 سارق منزل و 
اعتراف متهمان به ۲۰ فقره سرقت خبر داد 

 سردار اسماعیلی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت منزل در قم، موضوع در دستور کار 
مأموران انتظامی استان قرار گرفت.

وی افزود: در ادامه مأموران کلانتری 14 با انجام اقدامات پلیسی و تلاش های صورت گرفته 4 تن 
را در این رابطه دستگیر و افراد مذکور جهت تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان منتقل شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: متهمان طی تحقیقات کارآگاهان با توجه به شواهد موجود 
به ۲۰ فقره سرقت منزل اعتراف و در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شدند.
سردار اسماعیلی از شهروندان خواست، منزل خود را با سیستم های بازدارنده و دوربین های مدار 

بسته تجهیز و هرگونه مورد مشکوک را با پلیس 11۰ در میان بگذارند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

دستگیری یک ابرمالخر
 فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک ابرمالخر در عملیات کارآگاهان پلیس آگاهی استان خبر 

داد و گفت: در بازرسی از گاراژ متهم، 4 تن و ۲۰۰ کیلوگرم سیم و کابل برق مسروقه کشف شد 
سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: در پی وقوع سرقت های متعدد سیم و کابل برق و قطعی 
مقطعی جریان برق در برخی  از نقاط مختلف شهر و ایراد خسارت و تحمیل هزینه های سنگین به 
شرکت توزیع نیروی برق استان، موضوع با جدیت در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار 

گرفت.
وی افزود: پس از چند ماه اقدامات پلیسی با تلاش کارآگاهان، گاراژ ابر مالخر اموال مسروقه تجهیزات 
برق در جاده قدیم "قم-تهران" شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی و حضور تیم حقوقی شرکت برق 

استان، مورد بازرسی قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در ادامه طی بازرسی صورت گرفته، اموال مسروقه شامل سیم 
و کابل خطوط هوایی و زمینی فشار قوی از جنس مس و آلومینیوم و انواع تجهیزات دکل و ترانس برق به 

وزن 4 تن و ۲۰۰ کیلوگرم متعلق به شرکت برق استان کشف و متهم دستگیر شد.
سردار میرفیضی تصریح کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیرکل انتقال خون استان قم:

اهدای خون در قم ۱۰ درصد کاهش یافت
مدیرکل انتقال خون استان قم با اشاره به وضعیت شکننده ذخایر خونی 
استان گفت: اهدای خون در قم طی سال جاری در مقایسه با سال گذشته 

1۰ درصد کاهش یافته است.
مرتضی نوریان با بیان اینکه سنین 1۸ تا ۶۰ در هر دو جنس زن و مرد می 
توانند اهدای خون داشته باشند، ادامه داد: بخاطر ذخایر مطلوب فرآوردهای 
خونی در سال جاری مراکز درمانی استان با کمبود خون روبه رو نشدند اما 
کاهش 1۰ درصدی اهدای خون می تواند آثار منفی خود را طی ماه های 

آینده نشان دهد.
وی عنوان کرد: بسیاری از اهداکنندگان مستمر خون به سنین سالمندی 
رسیده اند و به زودی از مدار اهدای خون خارج خواهند شد و به همین جهت 
از جوانان نوع دوست قمی درخواست می شود به این چرخه انسان دوستانه 

پیوسته و یاری گر بیماران و نیازمندان باشند.
بدن  اینکه سیستم طبیعی  لحاظ  به  اهدای خون  ابراز داشت:  نوریان 
بلافاصله حجم 4۵۰ سی سی خون اهدا شده را جایگزین می کند و حجم 
این خون در ۲4 ساعت اول جبران می شود هیچ عارضه و خطری برای 

اهداکننده بهمراه ندارد.
مدیرکل انتقال خون قم اضافه کرد: از هر خون اهدا شده حداقل ۳ واحد 
فرآورده دریافت می شود که دست کم به ۳ بیمار نیازمند تزریق می شود؛ 
فرآورده های خونی یک ماده حیاتی و بیولوژیک است که جایگزین دیگری 
ندارد و در صورتی که فرآورده های خونی به بیماران نیازمند نرسد به معنای 

پایان زندگی آنها خواهد بود.
وی با بیان اینکه هر فرد در طول سال حداکثر 4 مرتبه می تواند اهدای خون 
داشته باشد، عنوان کرد: با توجه به چرخه جایگزینی گلبول های قرمز، تمام 

مجامع علمی دنیا استاندارد و مطلوب در اهدای خون برای هر فرد در طول 
سال بیش از 4 مرتبه را رد کرده اند.

نوریان بیان داشت: انتقال خون هر روز از ساعت ۷:۳۰ تا 14 و روزهای 
یکشنبه و سه شنبه نیز پایگاه انتقال خون قم در بلوار 1۵ خرداد از ساعت 

۷:۳۰ تا 1۸ آماده دریافت خون از اهداکنندگان است.
تزریق واکسن کرونا هیچ محدودیتی در اهدای خون ندارد

 مدیرکل انتقال خون قم با بیان اینکه تزریق واکسن کرونا هیچ محدودیتی 
در اهدای خون ندارد، گفت: افراد بهبود یافته از بیماری کرونا نیز هیچ 

محدودیتی در اهدای خون ندارند.
وی با اشاره به تعطیلات عید نوروز و همزمانی آن با ماه مبارک رمضان، بیان 
داشت: تجربه سالهای اخیر نشان داده که حجم اهدای خون در ایام تعطیل 
و به خصوص ماه رمضان کاهش می یابد و این مساله می تواند تاثیر منفی بر 

میزان ذخایر خونی استان داشته باشد.
از ۲۹  الله  روح  خون  انتقال  مرکز  کرد:  تاکید  قم  خون  انتقال  مدیرکل 
اسفندماه جاری تا پایان تعطیلات سال آینده همه روز به جز روزهای جمعه از 

ساعت ۷:۳۰ تا 1۳:۳۰ آماده خدمت رسانی است.
نوریان با اشاره به فعالیت مرکز انتقال خون قم در روزهای ماه مبارک رمضان 
گفت: مرکز روح الله در ماه مبارک رمضان در نوبت صبح و همچنین بعد از 

افطار فعال خواهد بود.
وی ابراز داشت: بهترین زمان برای اهدای خون در ماه رمضان بعد از وقت 
سحر است و در صورتی که روزه داران از ضعف پس از اهدای خون در نگرانی 
باشند بعد از افطار می توانند برای اهدای خون به مرکز انتقال خون استان در 

میدان روح الله مراجعه کنند.

از  قم  استانداری  زائرین  امور  رفاهی  مدیر کمیته 
برای  اقامتی  تخت  هزار   58 از  بیش  آماده سازی 

پذیرایی از مسافران و زائران در استان قم خبر داد.
حمیدرضا جعفری کافی آباد ، با بیان اینکه ستاد 
تسهیلات زائران به ریاست استاندار و با حضور تولیت 
مسجد مقدس جمکران تا به حال سه جلسه تشکیل 
ستاد  ذیل  در  گانه   1۳ کمیته  گفت:  است،  داده 
تسهیل زائران استان  شکل گرفته و هر کدام از نهادها، 

کارکردهای تخصصی را انجام می دهند.
وی با اشاره به اینکه تشکیل کمیته ستاد مردمی، 
تفاوت برنامه های امسال با سال های گذشته است، 
افزود: ماندگاری مراسم های مذهبی 14۰۰ ساله نیز 

به واسطه خودجوش و مردمی بودن بوده است.
جعفری با اشاره به اینکه کمیته رفاهی نقش تسهیل 
را  به دستگاههای اجرایی  امور محول شده  کننده 
مشکلات  حل  بر  سعی  داد:  ادامه  دارد،  برعهده 

سالهای گذشته را در اسرع وقت داشته ایم.
به زائران در  ارائه خدمات مناسب  بر  تأکید  با  وی 
ایام پیش رو گفت: خدمات برق، آب و مخابرات در 

روبرو  مشکل  با  مواقع  برخی  در  گذشته  سال های 
می شد که امسال با نصب آنتن های بی تی اس در 
بلوار پیامبر اعظم)ع( سعی در حل مشکل بوده است.
مدیر کمیته رفاهی امور زائرین استانداری قم  با 
تاکید بر لزوم افزایش زیرساخت های اسکان در استان 
افزود: بر اساس اعلام ستاد اسکان بیش از ۵۸ هزار 
ظرفیت تخت در استان وجود دارد و بسیاری از افراد 
مثل الگوی اربعین منازل خود را وقف ایام نیمه شعبان 
کرده اند. وی با اشاره به وجود 4۳4 چشمه سرویس 
بهداشتی در اطراف مسجد مقدس جمکران و بلوار 
داد:  ادامه  اندازی خواهد شد،  اعظم)ع(راه  پیامبر 
بهداشتی  سرویس های  بحث  در  استان  نیازمندی 
از یک هزار چشمه سرویس بهداشتی  وجود بیش 
است که امیدوارم با فزودن ظرفیت های سپاه، ارتش 
و دیگر استان های همجوار در این مسئله به تعداد 

چشمه های سرویس بهداشتی افزوده شود.
ستاد  اطلاع رسانی  کمیته  اینکه  بیان  با  جعفری 
با  کاربردی  برنامه  یک  تهیه  با  زائرین  تسهیلات 
همکاری شهرداری به محض ورود مسافران و زائران 

از هر کدام مبادی ورودی شهر برای راننده پیامک 
خوش آمدگویی ارسال می کند و تمام نیازمندی های 
یک زائر و گردشگر در این سامانه فعال به آنها اعلام 
ای  سامانه  دیگر  نیز   1۳۷ سامانه  گفت:  می شود 
است که مردم می توانند با آن ارتباط برقرار کنند و 
تمام نیازمندی های خود در استان قم را از این سامانه 

دریافت کنند.
همراه  موکب   1۵۰ راه اندازی  به  اشاره  با  وی 
مسجد  مسیر  در  بهداشتی  های  دستورالعمل  با 
مقدس جمکران نیز گفت: ۳۰ درصد از موکب ها از 
کشورهای خارجی از جمله لبنان، بحرین، سوریه، 
کشورهای  برخی  و  پاکستان  افغانستان،  عراق، 
آفریقایی مثل یمن برای برپایی موکب اعلام آمادگی 

کرده اند.
 جعفری با بیان اینکه ۲۰ درصد از تشکیل دهندگان 
مواکب از افراد استان های همجوار هستند، افزود: 
و  خدمات  برای قمی ها است  ۵۰ درصد موکب ها 
ارائه  زائران  به  فرهنگی  خدمات  جمله  از  مختلفی 

خواهند کرد.

مدیر کمیته رفاهی امور زائرین استانداری قم  خبرداد:

وجود بیش از 58 هزار تخت برای اقامت مسافران نوروزی 

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آماده باش چهارهزار نیروی 
شهرداری درایام پایانی سال

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: آماده باش ۲۰۰ دستگاه اتوبوس 
برای حمل ونقل در نیمه شعبان به مسجد مقدس جمکران، استقرار خودرو در 
خیابان ظهور، انجام بازدیدهای ایمنی، احداث پارکینگ ها و پارکسوارها و برپایی 
پنج پایگاه اطلاع رسانی در ورودی های قم و اطراف مسجد مقدس جمکران 

ازجمله اقدامات شهرداری قم برای برگزاری جشن های نیمه شعبان است.
عباس ذاکریان روز شنبه در مراسم »هم عهد با ولایت« ویژه تجدید بیعت 
کارکنان شهرداری قم با امام زمان)عج( و آغاز فعالیت ستادهای خدمت رسانی 
شهرداری به زائران شهر مقدس قم که صبح روزشنبه با حضور اعضای شورای 
شهر، شهردار، معاونین، مدیران و جمعی از پرسنل شهرداری قم در آستانه نیمه 
شعبان در مسجد مقدس جمکران برگزار شد، اظهار داشت: شهرداری قم 
بالغ بر چهار هزار نفر پرسنل دارد که شبانه روز در خدمت زائرین هستند ولی در 
این دوسال سخت، در نیمه شعبان نتوانستد در خدمت زائران مسجد مقدس 

جمکران و حرم مطهر باشند.
وی با اشاره به اینکه امیدواریم مراسم نیمه شعبان پایانی بر ویروس منحوس 
کرونا باشد، گفت: بعد از دوسال محدودیت سفر، پیش بینی می شود مراسم 
پرجمعیتی را داشته باشیم و بر این اساس با دستور شهردار از چهار ماه پیش 

ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم آغاز به کار کرده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اهداف راه اندازی این ستاد 
ابراز کرد: ارائه خدمات مطلوب، رعایت موارد ایمنی، تسهیل حضور مردم، 
تسهیل تردد و ترافیک، اطلاع رسانی سریع، ارتقا نظم شهری، تأمین آسان 
مایحتاج زائرین، بهبود سیما و منظر شهری ازجمله اهداف ستاد تسهیلات 

زائرین و خدمات سفر شهرداری قم است.
در  زائران  حمل ونقل  برای  اتوبوس  دستگاه  آماده باش ۲۰۰  وی،  گفته  به 
نیمه شعبان به مسجد مقدس جمکران، استقرار خودرو در خیابان ظهور، 
انجام بازدیدهای ایمنی، احداث پارکینگ ها و پارکسوارها، برپایی پنج پایگاه 
اجرای  جمکران،  مقدس  مسجد  اطراف  و  قم  ورودی های  در  اطلاع رسانی 
برنامه های متنوع فرهنگی، آماده سازی امکان اسکان زائرین، آماده باش 4۰۰ 
دستگاه خودروی مکانیزه خدمات شهری و آتش نشانی و… ازجمله اقداماتی 

است که در این ستاد برنامه ریزی شده است.
وی در پایان با بیان اینکه امروز روز اذن خدمت است، خاطرنشان کرد: اینکه 
توفیق داریم در قم و حرم اهل بیت)ع( نفس می کشیم اذن خدمت ماست 
و افتخار می کنیم خادم زائران این شهر مقدس هستیم؛ همچنین شهادت 
می دهم همکاران شهرداری فراتر از توان و بضاعتشان برای این مراسم تلاش 

کردند که این ایثارگری است.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم خبرداد:

 آماده سازی جایگاه های عرضه 
سوخت برای ایام پایانی سال

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از آماده سازی جایگاه های ده گانه عرضه سوخت این سازمان جهت ارائه 

خدمات مطلوب به شهروندان و زائرین خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به اهمیت آماده سازی جایگاه های عرضه سوخت 
CNG در ایام پایانی سال، اظهار کرد: تهیه البسه نو، ماسک، دستکش و مواد 
ضدعفونی کننده جهت کارکنان، زیباسازی و رنگ آمیزی، آماده سازی نمازخانه 
و سرویس های بهداشتی، رفع معایب روشنایی محوطه جایگاه ها و اورهال 
تجهیزات دستگاه های موجود، بخشی از فرآیند آماده سازی جایگاه های تحت 

پوشش در ایام پایانی سال است.
وی به انجام روتین های دوره ای و تعمیرات پیشگیرانه در سطح جایگاه ها اشاره 
کرد و افزود: قبل از متوقف شدن جایگاه ها و بروز اشکال در سیستم کمپرسورها 
و تجهیزات، می بایست تعمیرات اساسی صورت پذیرد تا از آسیب های جدی 
به قسمت های اصلی و پر هزینه جلوگیری و در صرف هزینه های هنگفت 

صرفه جویی شود و همچنین توقف های طولانی در جایگاه ها صورت نپذیرد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم افزایش سطح سیستم  ایمنی جایگاه ها را مهم ارزیابی نمود و بیان کرد: 
ضروری است رعایت نکات ایمنی اعم از شارژ کپسول های آتش نشانی، پیاده 
کردن سرنشینان در هنگام سوخت گیری، عدم استعمال دخانیات و سایر موارد 

ایمنی دیگر به طور همیشگی رعایت شود.
در  تمهیدات  و  جامعه  عمومی  سلامت  حفظ  اهمیت  بر  تأکید  با  وی 
عرضه  جایگاه های  در  کرونا  ویروس  شیوع  با  مقابله  جهت  گرفته شده  نظر 
سوخت، گفت: اماکن عمومی با توجه به حجم کثیر مراجعین، در محضر 
خطرات بیشتری قرار دارند؛ از همشهریان محترم می خواهیم، اجازه دهند 
سوخت گیری صرفاً توسط اپراتورها انجام شود و هزینه سوخت را با رعایت 

موازین بهداشتی به صورت الکترونیک پرداخت نمایند.
  

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

نهایی شدن مراحل تسطیح و آماده سازی 
پارکینگ های اطراف جمکران 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: 1۶۰ 
هکتار زمین برای احداث پارکینگ ها و پارکسوارها در نظر گرفته شده است که 
مراحل تسطیح و آماده سازی تقریباً نهایی شده تا برای استقرار خودروهای 

سواری و اتوبوس ها دچار مشکل نشویم.
سیدمحسن میرهادی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین شهرستان قم با اشاره 
به اینکه تأمین پارکینگ موردنیاز زائرین جز اولویت شهرداری قم است، اظهار 
کرد: 1۶۰ هکتار زمین برای احداث پارکینگ ها و پارکسوارها در نظر گرفته شده 
که مراحل تسطیح و آماده سازی تقریباً نهایی شده تا برای استقرار خودروهای 

سواری و اتوبوس ها دچار مشکل نشویم.
وی با تأکید بر اینکه در هر پارکینگ و پارک سوار 4۵۰ سرویس بهداشتی تعبیه 
شده است، گفت: پارکینگ ها با رنگ بندی مشخص از هم تفکیک شده تا زائرین 

دچار مشکل نشوند.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از برپایی ۵ پایگاه 
اطلاع رسانی در درب های مسجد مقدس جمکران برای اطلاع رسانی به زائرین 
خبر داد و خاطرنشان کرد: همچنین در روزهای 1۳ تا 1۵ شعبان استقرار 
خودروهای آتش نشانی را در اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد 

مقدس جمکران و ورودی های شهر را خواهیم داشت.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

آمادگی سازمان پایانه ها جهت 
خدمات رسانی به زائران نیمه شعبان

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از آمادگی کامل این 
سازمان جهت ارائه خدمات مطلوب به زائران نیمه شعبان خبر داد.

به  ارائه خدمات  برای  برنامه ریزی های مختلف  اشاره  با  سیدرضا حسینی 
مسافران و زائران نیمه شعبان و ایام نوروز اظهار داشت: این سازمان با ۵ پایانه و 

یک پارک سوار به صورت شبانه روزی در خدمت زائرین و مسافرین است.
به گفته وی، تدابیر لازم جهت ارائه خدمات و جابه جایی مسافر صورت گرفته 
است و ازاین رو جلساتی با انجمن صنفی رانندگان و شرکت های مسافربری و 
نماینده حمل ونقل جهت ارائه تسهیلات در جابه جایی مسافر صورت گرفته 

است .
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم افزود: در پارک سوار 
شمالی آماده سازی لازم صورت گرفته و در حدود ۶۰۰ جایگاه پارک اتوبوس در 
این مکان آماده خدمات رسانی بوده و مقدمات اولیه رفاه زائرین اعم از سرویس 

بهداشتی، نمازخانه و فروشگاه در این پارک سوار پیش بینی شده است.

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم:

خدمات رایگان درمانی ویژه مسافران نیمه شعبان ارائه می شود

و  آب  شرکت  آب  توسعه  و  بهره برداری  معاون 
فاضلاب قم با بیان اینکه نگران تامین آب درروزهای 
پایانی سال هستیم، گفت: حجم آب ذخیره شده 
آب  تامین  منبع  بزرگترین  عنوان  به  کوچری  سد 

استان ۵۰ درصد کاهش یافته است.
محمود سربندی فراهانی درگفت وگویی با اشاره 
به کاهش ۵۰ درصدی حجم سد کوچری به عنوان 
اصلی ترین منبع تامین کننده آب قم افزود:همین 
امر موجب کاهش سهم قم از سهم کوچری شده 

و بالاجبار میزان استفاده از چاه های شهری را برای 
تامین آب شهر افزایش داده است.

روزانه 220 آزمون از آب شبکه درحال انجام 
است 

وی با بیان اینکه افزایش استفاده از چاه ها، شوری 
اظهار  است،  بالابرده  مناطق  از  دربرخی  را  آب 
تحت  شدت  به  آب  سلامت  وجود  این  با  داشت: 
کنترل و روزانه ۲۲۰ آزمون از آب شبکه درحال انجام 

است تا مشکلی در زمینه وجود نداشته باشد.

وی بااشاره به اینکه در دوسال گذشته با شیوع 
شد:  یادآور  کرد  تغییر  مردم  زندگی  سبک  کرونا 
را نشان داده  نیز خود  این موضوع درمصرف آب 
پروژه های مدیریت  اجرای  با وجود  که  به  گونه ای 
مصرف، شاهد رشد 1۰ درصدی آب نسبت به قبل 

از شیوع کرونا هستیم.
فراهانی با بیان اینکه با فروکش کردن تب کرونا 
است،  بازنگشته  قبل  به  مردم  زندگی  سبک  هم 
خاطرنشان کرد: امیدواریم با توجه به شرایط کم آبی 
مصرف،  درنحوه  شهروندان  داریم  قرار  آن  در  که 

تجدیدنظر کنند.
کمبود منابع تامین و کاهش ذخایر آبی استان 
فراهانی درادامه با اشاره به مقارن شدن روزهای 
پایانی سال با ایام مبارک نیمه شعبان تصریح کرد: 
این موضوع نگرانی های ما را در خصوص تامین آب 
در روزهای پایانی سال را به شدت افزایش داده است.
وی با بیان اینکه به طور سنتی 1۰ روز پایانی سال 
به دلیل شستشو و گرم شدن هوا با افزایش مصرف 
مواجه هستیم، یادآور شد: به نظر می رسد امسال 
با توجه به تقارن نیمه شعبان با روزهای پایانی سال 
و آغاز تعطیلات نوروزی، ماندگاری زائران در شهر 
قم بیشتر شود و ما با افزایش شدید مصرف مواجه 
می شویم. وی درپایان با اشاره به کمبود منابع تامین 
و کاهش ذخایر آبی استان، از مردم خواست ضمن 
صرفه جویی در مصرف، مصارف آب بَر خود را تا قبل 
از ۲۶ اسفندماه مدیریت کنند تا در دو روز آخر سال 
به ویژه در روز نیمه شعبان با مشکل کمبود و قطعی 

آب در شهر مواجه نشویم.

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

کاهش 50درصدی حجم آب ذخیره شده سد کوچری
نگران تامین آب درروزهای پایانی سال هستیم 

میراث فرهنگی،  کل  اداره  گردشگری  معاون 
ارائه  اجرای طرح  از  قم  و صنایع دستی  گردشگری 
خدمات رایگان درمانی یک واحد گردشگری سلامت 

در استان به مسافران نیمه شعبان خبر داد.
اشاره  با  گویی  و  گفت  در  اصفهانی  نصر  مهدی 
به نزدیکی به جشن نیمه شعبان، بیان کرد: واحد 
گردشگری سلامت یک شرکت خدمات مسافرتی در 
خیابان انقلاب قم به مناسبت نیمه شعبان خدمات 

ارائه  خارجی  و  داخلی  مسافران  به  درمانی  رایگان 
می دهد. معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی قم اظهار داشت: در این 
طرح، خدمات رایگان شامل ویزیت، مشاوره و فشار 

خون ارائه می شود.
نصر اصفهانی ادامه داد: تست قند خون از طریق 
آزمایشگاه در محل دفتر سلامت گردشگری انجام 
خواهد شد و در صورت نیاز به آزمایش تکمیلی برای 

مسافران ۲۰ درصد تخفیف لحاظ می شود.
وی اضافه کرد: برای تست پی سی آر کرونا در این 
واحد گردشگری سلامت 1۰ درصد تخفیف اعمال 
می شود. معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی قم گفت: در صورت نیاز 
به تجویز دارو، داروخانه مرکز گردشگری سلامت در 
این طرح 1۰ درصد تخفیف برای بیمار در نظر گرفته 

است.

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: به زودی حدود 
یک هزار و 1۷۰ هکتار از اراضی شهر قم برای احداث فضای سبز به شهرداری واگذار 

می شود.
ابراهیم قاضیان در این زمینه افزود: کلان شهر قم با تراکم بالای جمعیت، اقلیم 
گرم و خشک و توسعه شهرک صنعتی و به تبع آن آلودگی هوا، نیازمند توسعه فضای 
سبز شهری به عنوان ریه های تنفسی است که این اداره کل در راستای ماموریت 

سازمانی خود اقدام به واگذاری زمین با کاربری فضای سبز به شهرداری می کند.
وی با بیان این که هم زمان با توسعه شوارع و معابر شهر باید توجه ویژه به فضای سبز 
شهری شود، اضافه کرد: به زودی و با تلاش و پیگیری کارکنان این اداره کل، حدود 

یک هزار هکتار از اراضی محدوده کوه دوبرادران قم برای احداث و توسعه شبکه 
فضای سبز شهری به شهرداری واگذار می شود. وی در خصوص جزییات واگذاری 
این اراضی، بیان کرد: برنامه ریزی برای تخصیص 1۵۸ هکتار اراضی بوستان ولایت 
در ابتدای مسیر قم- تهران و 11 هکتار اراضی در شرق بوستان پرندگان حدفاصل 
صفاشهر و شهرک قدس از جمله اقدامات این اداره کل برای توسعه فضای سبز شهر 
است. قاضیان خاطرنشان کرد: این اداره کل از تمام ظرفیت های موجود و قانونی 
خود برای تامین اراضی سرانه ها و کاربرهای مختلف شهر از جمله مسکن، تجاری، 
ورزشی، آموزشی و فرهنگی و فضای سبز در راستای خدمت رسانی به همشهریان 

استفاده خواهد کرد.

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی قم؛
۱۱7۰ هکتار اراضی برای احداث فضای سبز به شهرداری قم واگذار می شود


